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Αθήνα, σήµερα στις 3 Σεπτεµβρίου 2020, ηµέρα Πέµπτη και
ώρα 10.13’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Γ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ ΜΠΟΥΡΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Πριν εισέλθουµε στη νοµοθετική εργασία επιτρέψτε µου
πρώτα να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο επικαίρων ερωτήσεων
της Παρασκευής 4 Σεπτεµβρίου 2020.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρα 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βου-
λής)

1. Η µε αριθµό 996/31-8-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Θεσσαλονίκης του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ.
Χρήστου Γιαννούλη προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών
Υποθέσεων, µε θέµα: «Επιλεκτικές επαναπροσλήψεις εργαζοµέ-
νων στο ειδικό πρόγραµµα απασχόλησης για 5.500 άνεργους
πτυχιούχους».

2. Η µε αριθµό 992/31-8-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Βοιωτίας του Κινήµατος Αλλαγής κ. Γεώργιου Μουλκιώτη προς
τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, µε θέµα:
«Εκτός ΚΔΑΠ και παιδικών σταθµών πάνω από 65.000 παιδιά».

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρα 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της
Βουλής)

1. Η µε αριθµό 997/31-8-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Θεσσαλονίκης του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ.
Αλέξανδρου (Αλέκου) Τριανταφυλλίδη προς τον Υπουργό Προ-
στασίας του Πολίτη, µε θέµα: «Επιβεβληµένος o δωρεάν µορια-
κός έλεγχος και η παροχή όλου του αναγκαίου προστατευτικού
εξοπλισµού στους αστυνοµικούς για την αντιµετώπιση του
COVID-19».

2. Η µε αριθµό 995/31-8-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Βοιωτίας του Κινήµατος Αλλαγής κ. Γεώργιου Μουλκιώτη προς
τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, µε θέµα: «Τε-
ράστια τα προβλήµατα στην λειτουργία του e-ΕΦΚΑ αγροτών».

ΑΝΑΦΟΡΕΣ-ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ (Άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κα-
νονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 7908/2-7-2020 ερώτηση του Βουλευτή Ηρα-
κλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου προς
τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, µε θέµα:
«Μοριοδότηση και αξιοποίηση της εξειδίκευσης και εµπειρίας
όσων εργάστηκαν, εργάζονται ή θα εργαστούν σε προγράµµατα
απασχόλησης».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια
διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής των άρθρων και του
συνόλου των σχεδίων νόµων του Υπουργείου Πολιτισµού και
Αθλητισµού: 

Α. «Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελλη-
νικής Δηµοκρατίας, της Κυβέρνησης της Κυπριακής Δηµοκρατίας
και της Κυβέρνησης του Χασεµιτικού Βασιλείου της Ιορδανίας για
την παρεµπόδιση της κλοπής, των λαθραίων ανασκαφών και της
παράνοµης εισαγωγής, εξαγωγής ή µεταβίβασης κυριότητας ή
ιδιοκτησίας πολιτιστικών αγαθών ή πολιτιστικής περιουσίας και
την προώθηση της αποκατάστασής τους». 

Β. «Κύρωση της Συµφωνίας για την ανάπτυξη της Κινηµατο-
γραφικής Συµπαραγωγής µεταξύ του Υπουργείου Πολιτισµού
και Αθλητισµού της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Κρατικής Δι-
οίκησης Τύπου Δηµοσιεύσεων, Ραδιοφώνου, Κινηµατογράφου
και Τηλεόρασης της Λαϊκής Δηµοκρατίας της Κίνας». 

Γ. «Κύρωση της Συµφωνίας για κινηµατογραφική συµπαρα-
γωγή µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνικής Δηµοκρατίας και
της Κυβέρνησης της Δηµοκρατίας του Κράτους του Ισραήλ». 

Τα νοµοσχέδια ψηφίστηκαν στη Διαρκή Επιτροπή κατά πλει-
οψηφία. Εισάγονται προς συζήτηση στη Βουλή µε τη διαδικασία
του άρθρου 108 του Κανονισµού της Βουλής, δηλαδή, µπορούν
να λάβουν τον λόγο µόνο όσοι έχουν αντίρρηση επί της κυρώ-
σεώς τους. 

Παρ’ όλα αυτά εγώ προτείνω να γίνει ενιαία συζήτηση και να
λάβουν τον λόγο, εκτός από αυτούς που έχουν αντίρρηση -µόνο
αυτοί που έχουν αντίρρηση ορίζει ο Κανονισµός- και όσοι εκ των
εισηγητών και ειδικών αγορητών το επιθυµούν για πέντε λεπτά,
µε µια µόνο διευκρίνιση, ότι θα λάβει τον λόγο ή ο εισηγητής ή
ειδικός αγορητής ή ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος. Αυτό είναι
θέµα το οποίο θα το κανονίσετε µεταξύ σας. 

Η ψηφοφορία και των τριών συµβάσεων θα γίνει µετά το τέλος
της συζήτησης τους χωριστά και µε τη σειρά που συζητήθηκαν.
Συµφωνεί το Σώµα;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Το Σώµα συνεφώνησε. 
Θέλει κάποιος συνάδελφος επί αυτών να πάρει τον λόγο; Να

διαφωνήσει ή να συµφωνήσει, να προεκτείνει; 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κύριε συνά-

δελφε. 

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

Θ’ ΑΝΑΘΕΩΡΗΤΙΚΗ ΒΟΥΛΗ

ΙΗ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Α’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]Η’
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ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Δεν ξέρω για τους εισηγητές, αλλά
ενδεχοµένως οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι θα µπορούσαν να
τοποθετηθούν για δύο λεπτά, διότι υπάρχουν και θέµατα επικαι-
ρότητας που ακουµπάνε στις σηµερινές συµβάσεις. Ας το πει το
Προεδρείο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Θα καλέσω στο Βήµα
την εισηγήτρια της Νέας Δηµοκρατίας, την κ. Χριστίνα Αλεξο-
πούλου, για πέντε λεπτά µε µια ανοχή. Θα παρακαλέσω θερµά
να είµαστε στα όρια της ανοχής και όχι της υπερβολής. 

ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΥ: Όσο πιο σύντοµα γίνεται, κύριε
Πρόεδρε. Σας ευχαριστώ. 

Κυρία Υπουργέ, καλούµαστε σήµερα να κυρώσουµε τρεις διε-
θνείς συµφωνίες στον τοµέα του πολιτισµού τόσο για την προ-
στασία του πολιτιστικού µας παρελθόντος, όσο και για την
ανάπτυξη του πολιτιστικού µας µέλλοντος. Θεωρώ µεγάλη τιµή
ότι την πρώτη φορά που ορίζοµαι ως εισηγήτρια νοµοσχεδίου
της Κυβέρνησής µας, το αντικείµενο σχετίζεται µε την αδελφή
Κύπρο και µε τρεις ακόµα χώρες, µε τις οποίες µας ενώνουν
ισχυροί ιστορικοί και πολιτισµικοί δεσµοί από αρχαιοτάτων χρό-
νων, δεσµοί που στις µέρες µας είναι και οικονοµικοί σε διάφορα
επίπεδα µε την Κίνα, το Ισραήλ και µε την Ιορδανία. 

Είναι, επίσης, δεσµοί γεωπολιτικοί, κρίσιµοι και χρήσιµοι για
τις προκλήσεις που αντιµετωπίζουµε σήµερα ως λαός και ως
χώρα, ειδικά η σχέση µε το κράτος του Ισραήλ που βρίσκεται
στην άµεση γειτονιά µας. Είναι ένα κράτος τα επιτεύγµατα του
οποίου στους τοµείς της οικονοµίας, της τεχνολογίας και της
άµυνας παρακολουθούµε και αναγνωρίζουµε. Θεωρώ, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, ότι έχουµε ακόµα πολλά να διδαχθούµε και
σ’ αυτούς τους τοµείς από το Ισραήλ, όπως φυσικά και από
άλλες χώρες.

Όσον αφορά στο αντικείµενο του νοµοσχεδίου καθαυτό και
παρ’ ότι στη συνεδρίαση της επιτροπής, την προηγούµενη Τρίτη,
έγινε αναλυτική συζήτηση και ουσιαστικά υπήρξε οµοφωνία όλων
των πτερύγων της Βουλής τόσο επί της αρχής των συµφωνιών
όσο και επί των άρθρων, θα µου επιτρέψετε, χωρίς να θέλω να
σας κουράσω, να προχωρήσω σε µία σύντοµη ανασκόπηση του
περιεχοµένου τους.

Η συµφωνία µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνικής Δηµοκρα-
τίας, της Κυπριακής Δηµοκρατίας και του Χασεµιτικού Βασιλείου
της Ιορδανίας, η οποία υπογράφηκε στις 16 Ιανουαρίου 2018,
αφορά στη στενότερη συνεργασία µεταξύ των τριών χωρών για
την προστασία των πολιτιστικών αγαθών ή πολιτιστικής κληρο-
νοµιάς και συγκεκριµένα για την πρόληψη της κλοπής, της πα-
ράνοµης ανασκαφής, εισαγωγής και εξαγωγής τους, καθώς και
στην προώθηση της αποκατάστασής τους. 

Είναι σηµαντικό ότι Ελλάδα, Κύπρος και Ιορδανία, χώρες µε
µακρά ιστορία και πολιτιστική κληρονοµιά, οι οποίες πλήττονται
από τη µάστιγα της παράνοµης διακίνησης πολιτιστικών αγαθών,
ανοίγουν µία νέα σελίδα στις σχέσεις µεταξύ τους και εγκαθι-
δρύουν µια σηµαντική συνεργασία στον τοµέα του πολιτισµού.

Η υιοθέτηση αυτής της συµφωνίας από την Ελλάδα εντάσσε-
ται στο πλαίσιο του γενικότερου σχεδιασµού για την προστασία
των πολιτιστικών αγαθών και συµπληρώνει το πλέγµα που έχει
ήδη δηµιουργήσει η χώρα µας µε τον πρωταγωνιστικό της ρόλο
στην υπογραφή της Διεθνούς Σύµβασης UNIDROIT, της Σύµβα-
σης της UNESCO, καθώς και µε την κύρωση έξι επιµέρους µνη-
µονίων συνεργασίας.

Τα άρθρα της συµφωνίας θέτουν µε ακρίβεια τους όρους και
τις προϋποθέσεις της συνεργασίας αυτής µεταξύ των τριών
χωρών. Εν συντοµία θα πω ότι τα άρθρα 1 έως 5, 7 και 10 καθο-
ρίζουν τους όρους συνεργασίας αναφορικά µε την προστασία
των πολιτιστικών αγαθών από κλοπή, λαθραίες ανασκαφές, πα-
ράνοµη εισαγωγή και εξαγωγή, µεταβίβαση κυριότητας ή ιδιο-
κτησίας. Ορίζουν, επίσης, τους όρους επαναπατρισµού τους, τη
δυνατότητα έκθεσης και µελέτης τους, καθώς και νόµιµης εξα-
γωγής και εισαγωγής τους από και προς την επικράτεια κάθε
συµβαλλόµενου µέρους, σύµφωνα πάντα µε την εθνική νοµοθε-
σία καθενός από τα συµβαλλόµενα κράτη.

Τα άρθρα 6, 8-11 και το άρθρο 13 αναφέρουν την ανάγκη ενη-
µέρωσης του κοινού των τριών µερών για το περιεχόµενο της
συµφωνίας, καθώς και ευαισθητοποίησής του για τα θέµατα της

αρχαιοκαπηλίας και του παράνοµου εµπορίου πολιτιστικών αγα-
θών ή πολιτιστικής κληρονοµιάς από περιοχές στις οποίες υπάρ-
χουν ένοπλες συγκρούσεις.

Τονίζεται, επίσης, πως το ευρύ κοινό πρέπει να ενηµερωθεί για
τη διασύνδεση του παράνοµου αυτού εµπορίου µε τη χρηµατο-
δότηση της τροµοκρατίας. Επίσης, προβλέπεται η ανταλλαγή εµ-
πειρογνωµοσύνης και πληροφοριών για κλοπές, απώλειες
πολιτιστικών αγαθών και αλλαγές του Εθνικού Δικαίου κάθε κρά-
τους.

Τα ίδια άρθρα προβλέπουν τη διοργάνωση κοινών ερευνητι-
κών προγραµµάτων, την εκπαίδευση του προσωπικού των µερών
και γίνεται αναφορά στη συνεργασία των συµβαλλόµενων µερών
στο πλαίσιο διεθνών οργανισµών υπεύθυνων για την καταπολέ-
µηση της παράνοµης διακίνησης πολιτιστικών αγαθών.

Στα άρθρα 12 και 14 ορίζονται οι διαπραγµατεύσεις και η αµοι-
βαία συναίνεση µεταξύ των µερών ως µέσο τροποποίησης της
συµφωνίας και τρόπος επίλυσης των διαφορών τους.

Τέλος, στο άρθρο 15 ορίζεται η ισχύς της συµφωνίας στα
πέντε έτη µε δυνατότητα επέκτασης διάρκειας δέκα ετών, η
οποία δύναται να πραγµατοποιηθεί σύµφωνα µε όσα προβλέπει
το προαναφερθέν άρθρο 12, δηλαδή µε διαπραγµατεύσεις και
αµοιβαία συναίνεση.

Η δεύτερη συµφωνία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αφορά
στην ενδυνάµωση της συνεργασίας µεταξύ της Ελληνικής Δηµο-
κρατίας και της Λαϊκής Δηµοκρατίας της Κίνας στον τοµέα της
κινηµατογραφικής και εν γένει της οπτικοακουστικής παραγω-
γής, µε σκοπό την περαιτέρω ανάπτυξη του συγκεκριµένου
τοµέα.

Η συµφωνία αναφέρεται στο πλαίσιο της συµφωνίας πολιτιστι-
κής συνεργασίας µεταξύ των δύο χωρών για τα έτη 2011 και
2013 και υπογράφτηκε στις 27-7-2017, κατά την επίσηµη έναρξη
του έτους Ελλάδας - Κίνας 2017.

Όπως είναι γνωστό στους περισσότερους, µε την Κίνα υπάρ-
χουν ήδη στενές σχέσεις στον τοµέα του πολιτισµού και υπηρε-
σίες του Υπουργείου Πολιτισµού, όπως και πολιτιστικοί φορείς
εποπτευόµενοι από το Υπουργείο, συνεργάζονται µε τις αντίστοι-
χες υπηρεσίες και φορείς του κινεζικού κράτους. Η Υπουργός κ.
Μενδώνη ανέφερε χαρακτηριστικά στη συνεδρίαση της επιτρο-
πής πως ήδη έχουν υπάρξει τα πολιτιστικά έτη Ελλάδας - Κίνας
2008 και 2017 και το 2021 είναι το έτος πολιτισµού και τουρισµού
ανάµεσα στις δύο χώρες. Ειδικότερα, για τον τοµέα της κινηµα-
τογραφικής παραγωγής το Ελληνικό Κέντρο Κινηµατογράφου
και το Φεστιβάλ Θεσσαλονίκης έχουν ήδη κληθεί να συµµετά-
σχουν στο φεστιβάλ κινηµατογράφου του Πεκίνου παρά την παν-
δηµία του κορωνοϊού.

Συνεπώς οι πολιτιστικές σχέσεις των δύο κρατών είναι σταθε-
ρές και µετά την επίσκεψη του Πρωθυπουργού Κυριάκου Μητσο-
τάκη στην Κίνα το φθινόπωρο του 2019, αλλά και του Κινέζου
Προέδρου Σι στην Ελλάδα ενισχύονται ιδιαίτερα µέσω της συ-
νεργασίας των φορέων του κινηµατογράφου. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα λίγο παραπάνω χρόνο.
Η συγκεκριµένη συµφωνία για τις κινηµατογραφικές και οπτι-

κοακουστικές συµπαραγωγές θα προβάλλει το ελληνικό πολιτι-
στικό δυναµικό σε µία χώρα και αγορά µε µεγάλη οικονοµική και
πολιτιστική ισχύ και θα δώσει τη δυνατότητα προσέλκυσης κινέ-
ζικων παραγωγών στη χώρα µας µε οφέλη για τη δηµιουργική
µας οικονοµία που δεν µπορούν να παραγνωρίζονται. 

Η επί των άρθρων ανάλυση έχει ως ακολούθως: Το περιεχό-
µενο του άρθρου 1 αφορά στον προσδιορισµό του αντικειµένου
της σύµβασης και στην επεξήγηση διαφόρων εννοιών.

Τα άρθρα 2 έως 11 και το άρθρο 13 ορίζουν µε λεπτοµέρεια
τους όρους και τις προϋποθέσεις για την κινηµατογραφική συµ-
παραγωγή ανάµεσα στις δύο χώρες. Σε αυτά καθορίζονται τα
θέµατα έγκρισης του έργου από τις αρµόδιες αρχές των δύο
µερών, η διαδικασία ένταξης µιας κινηµατογραφικής δηµιουρ-
γίας στα οφέλη της συµπαραγωγής, καθώς και τα ζητήµατα που
αφορούν στην παραγωγή, στην επεξεργασία, στους συµµετέχον-
τες και στη γλώσσα παραγωγής. 

Σηµαντική είναι η πρόβλεψη στη συµφωνία σε αυτό το σηµείο
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για πραγµατοποίηση της συνολικής παραγωγής, επεξεργασίας,
µεταγλώττισης κ.λπ. στην επικράτεια, και από πολίτες ή µόνιµους
κατοίκους των συµβαλλοµένων, εκτός και αν το σενάριο ορίζει
διαφορετικά ή δεν διατίθενται υπηρεσίες τεχνικής επεξεργασίας
ικανοποιητικής ποιότητας στις δύο αυτές χώρες. Με τον τρόπο
αυτό προστατεύεται και προβάλλεται το ελληνικό πολιτιστικό δυ-
ναµικό µας.

Στα ίδια άρθρα, επίσης, προσδιορίζονται οι όροι για το εύρος
του ποσοστού οικονοµικής συµµετοχής κάθε συµπαραγωγού, η
δυνατότητα συµµετοχής παραγωγού από τρίτη χώρα, καθώς και
τα θέµατα διανοητικής ιδιοκτησίας, προβολής και διανοµής της
ταινίας. Καθορίζονται, επίσης, η εµφάνιση των συµπαραγωγών
ως ελληνοκινεζικών ή κινεζοελληνικών στους τίτλους και σε κάθε
εµπορικό, διαφηµιστικό ή οποιοδήποτε άλλο υλικό του έργου και
οι ρυθµίσεις για τη συµµετοχή της συµπαραγωγής σε διεθνή κι-
νηµατογραφικά φεστιβάλ.

Στα άρθρα 14-16 ρυθµίζονται ζητήµατα σχετικά µε τη δυνατό-
τητα τροποποίησης της συµφωνίας, την επίλυση διαφορών,
καθώς και τη θέση της σε ισχύ και την καταγγελία της.

Τέλος, στο παράρτηµα τίθενται οι διαδικαστικοί κανόνες, τα
απαραίτητα δικαιολογητικά και το περιεχόµενο της σύµβασης
που υπογράφεται από τα µέρη για την ένταξη µιας ταινίας στα
οφέλη συµπαραγωγής. Ορίζονται, επίσης, οι αρµόδιες αρχές των
δύο κρατών που εγκρίνουν την ένταξη µιας ταινίας στο καθεστώς
συµπαραγωγής. 

Τρίτη και τελευταία συµφωνία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρία συνάδελφε, θα

πρέπει να ολοκληρώσετε, γιατί έχετε πάρει πολύ χρόνο. 
ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΥ: Τελειώνω σε δύο λεπτάκια, κύριε

Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Όχι, σε δύο λεπτά, σε

λιγότερο. 
ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΥ: Μένει µία συµφωνία, κύριε Πρό-

εδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Πολύ σύντοµα, σας

παρακαλώ.
ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΥ: Ανάλογη µε την προαναφερθείσα

συµφωνία µε την Κίνα είναι και η συµφωνία για κινηµατογραφικές
συµπαραγωγές µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνικής Δηµο-
κρατίας και της Κυβέρνησης της Δηµοκρατίας του κράτους του
Ισραήλ, η οποία υπεγράφη στην Ιερουσαλήµ στις 8-10-2013. 

Με αυτή τη συµφωνία οι δύο χώρες ανέλαβαν την υποχρέωση
θέσπισης ενός συµβατικού πλαισίου ενθάρρυνσης της παραγω-
γής οπτικοακουστικών µέσων και ειδικά της κινηµατογραφικής
συµπαραγωγής. Η συµφωνία έρχεται ως αποτέλεσµα της εκπε-
φρασµένης επιθυµίας των συµβαλλόµενων µερών να εξειδικεύ-
σουν και να εντείνουν τη συνεργασία τους στον πολιτιστικό
τοµέα και µέσω αυτού να ενισχύσουν τους δεσµούς φιλίας και
συνεργασίας των δύο χωρών.

Υπάρχει η εκτίµηση ότι οι κινηµατογραφικές συµπαραγωγές,
ειδικά λόγω παγκοσµιοποίησης, διεθνούς κρίσης και ύπαρξης
µεγάλων τραστ στον κλάδο ενισχύουν οικονοµικά τις εθνικές κι-
νηµατογραφικές βιοµηχανίες και τους µεµονωµένους παραγω-
γούς οι οποίοι διαθέτουν ισχνούς προϋπολογισµούς. 

Οι συµπαραγωγές αυτές, επίσης, συµβάλλουν στην οικονοµική
ανάπτυξη και προώθηση στον διεθνή χώρο και τις διεθνείς διορ-
γανώσεις της κινηµατογραφικής, τηλεοπτικής και οπτικοακου-
στικής παραγωγής και διανοµής στην Ελλάδα, στο Ισραήλ και εν
γένει στο εξωτερικό.

Δεν θα αναφέρω τι περιλαµβάνει η συµφωνία ανά άρθρο και
θα πω ολοκληρώνοντας ότι οι δύο συµφωνίες κινηµατογραφικής
συµπαραγωγής µε Ισραήλ και Κίνα διευκολύνουν την προβολή
του ελληνικού πολιτιστικού δυναµικού σε χώρες µε παγκόσµιο
οικονοµικό και πολιτιστικό γίγνεσθαι. Αποτελούν, δηλαδή, επέν-
δυση στο µέλλον του ελληνικού πολιτισµού.

Η τρίτη, λοιπόν, συµφωνία για την πρόληψη της κλοπής, της
παράνοµης ανασκαφής, εισαγωγής και εξαγωγής πολιτιστικών
αγαθών και πολιτιστικής κληρονοµιάς, καθώς και για την προ-
ώθηση της αποκατάστασής τους που υπογράφτηκε µε την
Κύπρο και την Ιορδανία συνεισφέρει στην προστασία του ιστο-
ρικού παρελθόντος του πολιτισµού µας.

Και οι τρεις µαζί συµβάλλουν στην αξιοποίηση του συνόλου
του πολιτιστικού αποθέµατος της χώρας µας και γι’ αυτό ειση-
γούµαστε την κύρωση τους από την Βουλή των Eλλήνων.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι ο Πρόεδρος
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριάκος
Βελόπουλος και οι Βουλευτές του κόµµατός του κατέθεσαν σή-
µερα στις 3-9-2020 πρόταση νόµου: «Πρόταση νόµου κατά της
χριστιανοφοβίας και της προσβολής και εξύβρισης των Θείων
«Συµπλήρωση των διατάξεων του ν.927/1979, όπως τροποποι-
ήθηκε µε τον ν.4285/14»».

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή.
Τον λόγο έχει για την πρώτη κύρωση, εκ µέρους του ΣΥΡΙΖΑ,

γιατί υπάρχει και η κ. Μάλαµα, η κ. Αναστασία Γκαρά.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Από την πλευρά του ΣΥΡΙΖΑ εκτιµούµε ότι έγινε αναλυτική συ-

ζήτηση και έχουν εκτεθεί όλα τα επιχειρήµατα κατά τη συζήτηση
της επιτροπής σε τρεις συµβάσεις στις οποίες έχουµε δηλώσει
εξαρχής ότι είµαστε θετικοί. Δεν θα µπορούσαµε να κάνουµε δια-
φορετικά άλλωστε, σκεπτόµενοι ότι οι συµβάσεις έχουν υπογρα-
φεί και έχουν συζητηθεί από την προηγούµενη κυβέρνηση και
ολοκληρώνονται µε την κύρωση τους σήµερα. Προφανώς δεν θα
µπορούσαµε να είµαστε αρνητικοί σε συµβάσεις, συµφωνίες και
συνεργασίες µε άλλα κράτη που συµβάλλουν σε µια πολυδιά-
στατη εξωτερική πολιτική, προστατεύουν την πλούσια πολιτι-
στική και πολιτισµική µας κληρονοµιά ή δίνουν κίνητρα και
πλαίσιο προκειµένου να υπάρχουν νέες παραγωγές πολιτιστικού
προϊόντος.

Οπότε, συµβάλλοντας και στην επίσπευση της διαδικασίας,
δηλώνουµε και πάλι ότι είµαστε θετικοί στην κύρωση των τριών
συµβάσεων.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ ευχαριστώ

για την οικονοµία του χρόνου.
Θέλω να δώσω τον λόγο τώρα στην κ. Κυριακή Μάλαµα, προ-

κειµένου να τοποθετηθεί για τη δεύτερη και την τρίτη σύµβαση.
ΚΥΡΙΑΚΗ ΜΑΛΑΜΑ: Τοποθετηθήκαµε στην επιτροπή, κύριε

Πρόεδρε. Συµφωνούµε και µε τις τρεις συµβάσεις.
Θα ήταν καλό, όµως, η κυρία Υπουργός να λάβει υπ’ όψιν της

την πρόταση που κάναµε σε σχέση µε την παλαιστινιακή κινηµα-
τογραφική παραγωγή. Αυτό θα ήταν ένα καλό σύµπλεγµα συνερ-
γασιών, γιατί όπως έχει αποδειχθεί προσφέρει πάρα πολύ και
στους λαούς, πέρα από εµάς δηλαδή και στη συµφιλίωση αυτών
των δύο λαών. Συµφωνούµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ πάρα
πολύ.

Και να δώσω τον λόγο στον ειδικό αγορητή του Κινήµατος Αλ-
λαγής, τον κ. Δηµήτριο Κωνσταντόπουλο.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, κυρία Υπουργέ, συζητάµε σήµερα την κύ-
ρωση των τριών διεθνών συµβάσεων, οι οποίες, όπως επισήµανα
και στην επιτροπή, επί της αρχής έρχονται προς κύρωση µε τε-
ράστια καθυστέρηση.

Συγκεκριµένα να θυµίσω ότι η Σύµβαση µε την Ιορδανία έρχε-
ται µετά από δυόµισι χρόνια καθυστέρησης, η Σύµβαση µε την
Κίνα µε τρία χρόνια καθυστέρησης και η Σύµβαση του Ισραήλ µε
επτά χρόνια καθυστέρησης. Τα συµπεράσµατα δικά σας.

Εδώ πρέπει, όµως, να τονισθεί ότι αυτές οι καθυστερήσεις,
αγαπητοί συνάδελφοι, ουσιαστικά αποµειώνουν την ίδια την αξία
των συµβάσεων και τούτο λόγω της µεταβολής των συνθηκών
που έχουν µεσολαβήσει. Δηµιουργούνται ζητήµατα µε το αντι-
κείµενο λειτουργίας των συµβάσεων.

Ως προς τη Σύµβαση µε την Κύπρο και την Ιορδανία, η συµ-
φωνία αυτή θέτει το πλαίσιο της συνεργασίας των τριών χωρών
για την προστασία των πολιτιστικών µας και των πολιτιστικών
τους αγαθών από την κλοπή και την παράνοµη διακίνηση. Απο-
τελεί συνέχεια -θα έλεγα- άλλων αντίστοιχων διεθνών συµφωνιών
µε τη χώρα µας. 

Μάλιστα, κυρία Υπουργέ, µε τη συµφωνία αυτή θα πραγµατο-
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ποιείται έλεγχος για την εισαγωγή πολιτιστικών αγαθών στην επι-
κράτεια ενός κράτους-µέλους της σύµβασης, ώστε να διαπιστώ-
νεται αν η εξαγωγή του έχει γίνει νόµιµα. 

Εδώ θα πρέπει να τονιστεί, αγαπητοί συνάδελφοι, ότι στην πε-
ρίπτωση που το συµβαλλόµενο κράτος υποστηρίζει πως το αγαθό
του έχει παρανόµως αποµακρυνθεί από αυτό, προβλέπεται υπο-
βολή αιτήµατος για τον επαναπατρισµό του, αποδεικνύοντας φυ-
σικά ταυτόχρονα την προέλευση του πολιτιστικού αγαθού και την
παράνοµη διακίνησή του µέσα στον χρόνο ισχύος της σύµβασης.

Εδώ, βέβαια, τίθεται ένα σοβαρό ερώτηµα, διότι η σύµβαση
αυτή κυρώνεται µετά από δυόµιση ολόκληρα χρόνια. Άρα, έως
σήµερα η Ελλάδα δεν µπόρεσε να αξιοποιήσει ό,τι της έπρεπε.
Η σύµβαση αυτή προβλέπει ακόµα τεχνικές λεπτοµέρειες για τη
διαδικασία υποβολής του αιτήµατος επαναπατρισµού και φυσικά
τα συναφή έξοδα, καθώς και για τη συνεργασία και ανταλλαγή
εµπειριών και τεχνογνωσίας µεταξύ των συµβαλλοµένων κρατών.

Όσον αφορά τη Σύµβαση µε την Κίνα, όπως και η Σύµβαση µε
το Ισραήλ, έχει στόχο να προωθήσει κινηµατογραφικές συµπα-
ραγωγές. Ωστόσο, αγαπητοί συνάδελφοι, άλλο το περιβάλλον
του 2013, άλλο το περιβάλλον του 2020 ειδικά -θα έλεγα- ως
προς την κινηµατογραφική αγορά και τις οπτικοακουστικές συµ-
παραγωγές στις οποίες αναφέρονται οι συµβάσεις. Ζούµε στην
εποχή της κυριαρχίας του «NETFLIX» και του «streaming» από
τον χώρο της επιλογής µας. Δεν ισχυρίζοµαι, βέβαια, ότι ζούµε
το τέλος του κινηµατογράφου ούτε των ταινιών, αλλά αναµφι-
σβήτητα έχει πραγµατοποιηθεί µεγάλη αλλαγή.

Στο πλαίσιο αυτό θα έλεγα ότι οφείλει το Σώµα να προβληµα-
τιστεί, γιατί όταν υπάρχει µια διµερής ή τριµερή συµφωνία που
συνάπτεται το 2013 ή το 2017, έρχεται προς ψήφιση το 2020.

Πιο συγκεκριµένα, η Σύµβαση µε την Κίνα θέτει τους όρους
και τις προϋποθέσεις δηµιουργίας κινηµατογραφικών συµπαρα-
γωγών µεταξύ των δύο χωρών. Θα αναφερθώ στο άρθρο 12,
όπου επισηµαίνεται ότι οι αρµόδιες αρχές οφείλουν να ενεργούν
µε τον κανονισµό της διαδικασίας του παραρτήµατος και στο
άρθρο 13 όπου ορίζεται ότι ο πλειοψηφικός συµπαραγωγός έχει
την πρώτη επιλογή για την αποστολή µιας κινηµατογραφικής
συµπαραγωγής σε φεστιβάλ κινηµατογράφου.

Τέλος, για τη Σύµβαση µε το Ισραήλ, η συµφωνία αφορά στο
πρόγραµµα συνεργασίας στους τοµείς της εκπαίδευσης, της
άθλησης, της επιστήµης, του πολιτισµού, της νεολαίας µεταξύ
Ελλάδας και Ισραήλ. Στο πλαίσιο αυτό, αγαπητοί συνάδελφοι,
πριν λίγο καιρό ψηφίσαµε και το πλαίσιο των οπτικοακουστικών
µέσων. Στόχος, βέβαια, της σύµβασης είναι οι κινηµατογραφικές
βιοµηχανίες να συµβάλουν στην οικονοµική ανάπτυξη µέσα από
τις διεθνείς συνδιοργανώσεις.

Η σύµβαση αυτή, αγαπητή Υπουργέ, θέτει τους όρους και τις
προϋποθέσεις δηµιουργίας κινηµατογραφικών συµπαραγωγών
µεταξύ των δύο κρατών. Ρυθµίζει ζητήµατα διακίνησης και εµπο-
ρίας παραγωγών εντός και εκτός επικράτειας των δύο χωρών,
καθορίζει τα διακριτικά, δηλαδή, χαρακτηριστικά που θα έχουν
οι συµπαραγωγές. Επίσης, δίνει τη δυνατότητα στους συµβαλ-
λόµενους να συγκροτήσουν κοινή επιτροπή που θα παρακολου-
θεί την υλοποίηση της συµφωνίας. Για τα µέλη της επιτροπής,
λοιπόν, προβλέπεται µόνο ότι θα συµφωνηθούν διά της διπλω-
µατικής οδού, χωρίς να τίθενται αναλυτικά κριτήρια.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνοντας θα µου επιτρέψετε
να κάνω µια αναφορά: 3 Σεπτέµβρη του 1984, σήµερα 3 Σεπτέµ-
βρη του 2020. Είναι ηµέρα γενεθλίων για όλους εµάς που είµα-
στε εντός του «κλεινόν άστυ» που λέγεται ΠΑΣΟΚ. Σαράντα έξι
ολόκληρα χρόνια, λοιπόν, από την ίδρυση του ΠΑΣΟΚ, το κόµµα
που ίδρυσε ο µεγάλος πολιτικός ηγέτης Ανδρέας Παπανδρέου,
το κόµµα που έλαχε η µοίρα να αλλάξει άρδην την εικόνα της
χώρας και της ζωής φυσικά των πολιτών, το τρίπτυχο ελληνική
ανεξαρτησία, λαϊκή κυριαρχία, κοινωνική απελευθέρωση επί-
καιρο όσο ποτέ.

Σήµερα εµείς, το Κίνηµα Αλλαγής, ΠΑΣΟΚ, προχωράµε υπεύ-
θυνα ώστε η παρουσία µας να είναι πατριωτική, γόνιµη και εποι-
κοδοµητική για την Ελλάδα και τους πολίτες.

Εν κατακλείδι, αισθάνοµαι την ανάγκη να πω ότι σε κάθε
στάση, σε κάθε στροφή αυτής της διαδροµής υπήρξαν πάντοτε
ως πυξίδα µας οι προοδευτικές, οι κοινωνικές και οι δηµοκρατι-

κές µας µεταρρυθµίσεις, αυτές που δυστυχώς τα τελευταία χρό-
νια απουσιάζουν, παρά το γεγονός ότι η πατρίδα µας και οι πο-
λίτες τις χρειάζονται όσο ποτέ.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς σας ευχα-
ριστούµε.

Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής του ΚΚΕ κ. Μανώλης Συντυ-
χάκης.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Και κατά τη συζήτηση στην αρµόδια επιτροπή είχαµε τοποθε-

τηθεί θετικά και για τις τρεις αυτές συµφωνίες. Μάλιστα, όταν
είχε έρθει για συζήτηση στην Ολοµέλεια της Βουλής µια αντί-
στοιχη συµφωνία µε το Περού αναφορικά µε την παρεµπόδιση
της κλοπής των αρχαίων ανασκαφών κ.λπ., επίσης είχαµε ψηφί-
σει θετικά.

Θεωρούµε όντως ότι τέτοιες διµερείς συµβάσεις µπορούν να
συµβάλουν στον περιορισµό της παράνοµης διακίνησης ακίνη-
των µνηµείων ή κινητών της πολιτιστικής κληρονοµιάς ή έργων
τέχνης, όχι όµως και να την εξαλείψουν.

Και επιτρέψτε µου να θέσω το ερώτηµα: Μπορούν από µόνες
τους τέτοιες συµφωνίες να εξαλείψουν υπαρκτά εγκλήµατα κατά
της πολιτιστικής κληρονοµιάς; Εµείς λέµε πως όχι, όχι γιατί δεν
θα το θέλαµε, αλλά γιατί οι αιτίες βρίσκονται στην εµπορευµα-
τοποίηση όλων των σφαιρών της κοινωνικής δραστηριότητας -
το είπαµε και προχθές, το λέµε και σήµερα- που µετατρέπει κάθε
αξία χρήσης σε εµπορευµατική αξία µε στόχο το κέρδος.

Νοµίζω ότι υπάρχει και η πρόσφατη και η παλιότερη ιστορία,
που έχει δείξει ότι οι αρχαιότητες αποτελούν προϊόντα κλοπής,
όπως τα γλυπτά του Παρθενώνα, αλλά και λεηλασίας σε εµπό-
λεµες ζώνες ως αποτέλεσµα ιµπεριαλιστικών επεµβάσεων και
πολέµων. 

Με βάση λοιπόν, αυτές τις επισηµάνσεις και χωρίς να τρέ-
φουµε αυταπάτες για τη συνολική επίλυση αυτού του προβλή-
µατος, θα ψηφίσουµε θετικά τη συµφωνία µεταξύ της χώρας
µας, της Κύπρου και της Ιορδανίας για την παρεµπόδιση της κλο-
πής των λαθραίων ανασκαφών και της παράνοµης εισαγωγής,
εξαγωγής κ.λπ.. 

Σε σχέση µε τις συµφωνίες µεταξύ Ελλάδας - Ισραήλ και Ελ-
λάδας - Κίνας, επίσης θα σταθούµε θετικά. Πρόκειται για δύο
συµφωνίες που αφορούν τον οπτικοακουστικό τοµέα για συµπα-
ραγωγές κυρίως στον κινηµατογράφο, µε στόχο όπως αναφέρε-
ται η οικονοµική ανάπτυξη της κινηµατογραφικής βιοµηχανίας
και των δύο µερών. Βέβαια, αυτές οι δύο συµφωνίες εστιάζουν
αποκλειστικά σε αυτό, δηλαδή στην οικονοµική σηµασία που έχει
η κινηµατογραφική βιοµηχανία και γενικότερα η βιοµηχανία του
οπτικοακουστικού. Μας προξενεί εντύπωση, βέβαια, το γεγονός
ότι σε αυτές τις δύο συµβάσεις, η πολιτιστική -να το πω έτσι- διά-
σταση λείπει. Υπάρχει µόνο µία φράση και στις δύο αυτές συµ-
βάσεις που κάνει κάποια αναφορά σχετικά µε τον πολιτισµό.

Από αυτήν την άποψη, θα θέλαµε να πούµε ότι η κοινωνική αξία
του πολιτισµού, η αξία χρήσης του για όλη την κοινωνία, είναι ολο-
σχερώς ασυµβίβαστη µε την οικονοµική εκµετάλλευσή του, καθώς
ο πολιτισµός, όπως προείπα, δεν έχει εµπορευµατική και ανταλ-
λακτική αξία. Κατά τη γνώµη µας, η αληθινή, η µεγάλη τέχνη δεν
είναι «δούλα» ούτε όργανο υποδούλωσης, αλλά όπλο απελευθέ-
ρωσης και ως τέτοιο πρέπει, κατά την άποψή µας, να συζητείται
κάθε φορά. Όπως κάθε µορφή εργασίας επιδιώκει να εξανθρωπί-
σει, να µεταµορφώσει την πραγµατικότητα, σύµφωνα µε τις αν-
θρώπινες ανάγκες, όχι να ενισχύσει την ανθεκτικότητα µιας
πραγµατικότητας σε πλήρη αντίθεση µε τις ανθρώπινες ανάγκες. 

Και βέβαια, οι πιο µεγάλες στιγµές της ιστορίας της, τα πιο
σπουδαία κατορθώµατα της πολιτιστικής κληρονοµιάς δηµιουρ-
γήθηκαν όταν η τέχνη έφτανε να συλλάβει τα πρωτοπόρα µηνύ-
µατα της εποχής της, σπρώχνοντας την ανθρωπότητα προς το
φως, όπως έλεγε ο Ρίτσος, «από εδώ προς τον ήλιο», όπως έλεγε
ο µεγάλος ποιητής.

Με αυτές τις επισηµάνσεις και επαναλαµβάνω χωρίς να τρέ-
φουµε αυταπάτες για την οριστική επίλυση αυτών των ζητηµά-
των, θα συµφωνήσουµε, θα τοποθετηθούµε θετικά δηλαδή και
για τις τρεις αυτές συµβάσεις.
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Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Συντυχάκη.
Να δώσουµε τον λόγο για την πρώτη Κύρωση, µεταξύ Ελλά-

δας, Κύπρου και Ιορδανίας στην ειδική αγορήτρια της Ελληνικής
Λύσης, την κ. Σοφία - Χάιδω Ασηµακοπούλου. 

ΣΟΦΙΑ - ΧΑΪΔΩ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σηµερινή κύ-
ρωση µεταξύ των τριών χωρών, της Κυβέρνησης της Ελληνικής
Δηµοκρατίας, της Κυβέρνησης της Κυπριακής Δηµοκρατίας και
της Κυβέρνησης του Χασεµιτικού Βασιλείου της Ιορδανίας έχει
ιδιαίτερη σηµασία. Οι ισχυροί δεσµοί και οι κοινές πολιτιστικές
αξίες µεταξύ του ελληνικού και του κυπριακού λαού είναι σε
όλους µας γνωστές. Η ενίσχυση και αναβάθµιση των σχέσεων
της χώρας µας µε την Ιορδανία και σε άλλα επίπεδα πέραν του
πολιτιστικού, που συζητείται σήµερα, θα πρέπει να αποτελεί ση-
µαντική προτεραιότητα για την Ελλάδα. 

Οι λόγοι είναι προφανείς και εµείς στην Ελληνική Λύση το το-
νίζουµε. Η σφυρηλάτηση ισχυρών συµµαχιών κατόπιν σοβαρών
πρωτοβουλιών µε χώρες στην ευρύτερη περιοχή της Μεσογείου
και όχι µόνο είναι καθοριστικής σηµασίας για τη δηµιουργία ενός
αντιτουρκικού άξονα απέναντι στις συνεχείς επιθετικές και επε-
κτατικές βλέψεις της γείτονος. Διότι, όταν δέχεσαι αδιαλείπτως
απειλές, επιθέσεις, προκλήσεις δεν κάθεσαι µε τα χέρια σταυ-
ρωµένα. Πρόκειται πέραν των όσων προαναφέρθηκαν και για µια
χώρα η οποία αποτελεί αγαπηµένο προορισµό των Ιορδανών
φοιτητών, οι οποίοι επιλέγουν τα ελληνικά πανεπιστήµια για τις
σπουδές τους. 

Η υπό κύρωση συµφωνία, η οποία, όπως συµβαίνει σχεδόν
πάντοτε, έρχεται µε σηµαντική καθυστέρηση, σχετίζεται µε την
προστασία της πολιτιστικής περιουσίας και την παρεµπόδιση της
παράνοµης δραστηριότητας γύρω από εκείνη. Η προστασία των
έργων πολιτισµού επιβάλλεται για λόγους κατ’ αρχάς ηθικής ση-
µασίας. Δεν πρέπει να ξεχνάµε εξάλλου, ότι µιλάµε για αγαθά τα
οποία αποδεικνύουν την ιδιαιτερότητα του λαού που τα δηµιούρ-
γησε και αποτελούν την κορωνίδα της ιστορικής διαδροµής του
έθνους. Έχουµε λοιπόν, ηθική υποχρέωση να τα προστατεύ-
σουµε, να τα συντηρούµε και να τα παραδίδουµε στις επόµενες
γενιές. 

Για να επιτευχθεί, όµως, αυτή η υποχρέωση χρειάζονται δύο
τινά. Τα αγαθά αυτά, τα οποία αποτελούν εθνική παρακαταθήκη
για τη χώρα προέλευσής τους, πρέπει να προστατεύονται τόσο
από τις αρµόδιες κρατικές υπηρεσίες όσο όµως και από τους πο-
λίτες των χωρών. Γι’ αυτό είναι καίρια η πιστοποίηση και ενηµέ-
ρωσή τους για το κόστος που µπορεί να έχει η λαθραία ανασκαφή
ή η κλοπή ενός πολύτιµου πολιτιστικού αγαθού. 

Η επαφή µε την πολιτιστική κληρονοµιά αποτελεί το εφαλτήριο
και ένα ισχυρό µέσο αναψηλάφησης της ίδιας της ιστορίας για
τη δηµιουργία ενός ισχυρού κράτους. Η ανάγκη της προστασίας
και της ανάδειξης των σπουδαίων δηµιουργηµάτων της ιστορι-
κής κληρονοµιάς για µας στην Ελληνική Λύση είναι πρωταρχικής
σηµασίας. 

Τοποθετηθήκαµε αναλυτικά για κάθε ένα από τα άρθρα της
παρούσης κατά τη συνεδρίαση της επιτροπής. Ένα σηµείο,
όµως, το οποίο είναι ιδιαίτερα γενικό και αόριστο και θα θέλαµε
περαιτέρω διευκρινίσεις γι’ αυτό, αφορά στο άρθρο 5 της συµ-
φωνίας, το οποίο κάνει λόγο για τα έξοδα σε περίπτωση αιτήµα-
τος επαναπατρισµού. Ταυτόχρονα, η χώρα η οποία αιτείται να
επαναπατριστεί ένα πολιτιστικό αγαθό που της ανήκει, επισηµαί-
νεται ότι θα αναλαµβάνει το σύνολο όλων αυτών των αόριστων
εξόδων, προκειµένου εκείνο να επιστρέψει στη χώρα προέλευ-
σής του. Και αυτό θα ισχύει προφανώς και στην περίπτωση που
το αγαθό αυτό έχει εισαχθεί παρανόµως στο έτερο µέρος. Είναι
ένα σηµείο που θέλει προσοχή. 

Πολύ σηµαντική και η πραγµατοποίηση δράσεων στο πλαίσιο
της ευαισθητοποίησης των πολιτών σε ό,τι αφορά στο πολιτι-
στικό παρελθόν, πέραν της απλής ενηµέρωσής τους. Ο τοµέας
της πολιτιστικής κληρονοµιάς αντιµετωπίζει σειρά προκλήσεων.
Η αποτελεσµατική συνεργασία και η ανταλλαγή κρίσιµων λεπτο-
µερειών για τα αντικείµενα πολιτισµού είναι βασική για την πολι-

τιστική συνέχεια των κρατών-µερών. Ο τοµέας της πολιτιστικής
κληρονοµιάς είναι ανεπίτρεπτο να υποτιµάται, γιατί το µεγαλύ-
τερο κεφάλαιο της χώρας µας είναι ο πολιτισµός της. Εµείς στην
Ελληνική Λύση διαθέτουµε αίσθηµα ευθύνης για όσα παραλά-
βαµε από τους προγόνους µας και η προστασία τους πρέπει να
βρίσκεται στο υψηλότερο βάθρο των προτεραιοτήτων µιας
χώρας, όπως η Ελλάδα µας, που αποτελεί το λίκνο του πολιτι-
σµού, για τη δηµιουργία ενός ισχυρού κράτους ενάντια στον ολο-
κληρωτισµό της παγκοσµιοποίησης. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε. 

Και να καλέσω τον κ. Κωνσταντίνο Μπούµπα από την Ελληνική
Λύση, προκειµένου να τοποθετηθεί επί της δεύτερης και τρίτης
κυρώσεως, δηλαδή µε τη Λαϊκή Δηµοκρατία της Κίνας και µε το
Ισραήλ. 

Έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε εισηγηθεί και στις επι-

τροπές. Το θεωρούµε θετικό όταν γίνεται ένα πολιτισµικό πάν-
τρεµα. Είναι καλό για τις σχέσεις των δύο κρατών. Είναι µια
ευκαιρία να ανοίξουµε µια πόρτα και προς το Ισραήλ, µε το οποίο
κράτος έχουµε κοινή πορεία απέναντι σε δύο έθνη τα οποία βα-
σανίστηκαν, αλλά έχουν επηρεάσει, θα λέγαµε, τον κόσµο, παρά
τη µικρή έκταση που καταλαµβάνουν.

Οι σχέσεις µε το Ισραήλ, να µην κρυβόµαστε, ήταν παρεξηγη-
µένες µέχρι και τη δεκαετία του �70. Υπήρχε το σύνδροµο του
αντισηµιτισµού, υπήρχε το παλαιστινιακό που είχαµε φόβους και
γι’ αυτό άλλωστε δεν αναγνωρίσαµε το Ισραήλ χρόνια και µετά
τον πόλεµο της ανεξαρτησίας του το 1948, αλλά και τον πόλεµο
των έξι ηµερών του 1967.

Η εικόνα, όµως, άλλαξε άρδην και αυτό είναι θετικό, διότι
υπάρχουν πολλοί Ισραηλίτες, οι οποίοι έχουν µεγάλη πορεία
στην Ελλάδα. Άλλωστε η κοινότητα της Θεσσαλονίκης στις
αρχές του προηγούµενου αιώνα ήταν ο µισός πληθυσµός της
πόλης, πενήντα χιλιάδες ήταν οι Εβραίοι κατά το Ολοκαύτωµα
και έµειναν δύο χιλιάδες. Έχουν συνδράµει. Υπάρχουν µορφές
που έχουν σχέση µε τον πολιτισµό.

Αυτό που ανέφερα και στην επιτροπή, που µου κάνει πραγµα-
τικά µεγάλη εντύπωση, είναι ότι οι Ισραηλίτες είναι οι Σεφαραδίτες
και οι Μιζραχί, οι οποίοι αγαπούν την ελληνική µουσική. Αγαπούν
την ελληνική µουσική και είναι µια ευκαιρία να διεισδύσουµε, γιατί
ο κινηµατογράφος είναι παντρεµένος µε τη µουσική, είναι ένας
άλλος κλάδος η µουσική, η οποία επενδύει στην έβδοµη τέχνη,
στον κινηµατογράφο και µπορούµε να το εκµεταλλευθούµε πολι-
τιστικά αυτό και πολιτικά κατ’ επέκταση και εµπορικά και οικονο-
µικά. Υπάρχει ραδιόφωνο στο Ισραήλ σήµερα που εκπέµπει µόνο
ελληνική µουσική όλο το εικοσιτετράωρο, ο τίτλος είναι «Radio
Yasoo». Μου έκανε εντύπωση. 

Υπάρχουν µορφές, το είπα και την άλλη φορά, ο Κάρολος
Κουν o πατέρας του θεάτρου που αναβίωσε το αρχαίο ελληνικό
θέατρο έχει καταγωγή από το Ισραήλ. Υπάρχει ο Φριζής που πο-
λέµησε πάνω στην Αλβανία κατά τον Ελληνοϊταλικό πόλεµο.
Υπάρχει η Ασκενάζι, υπάρχει ο Πούλιχερ ένας τραγουδιστής Ισ-
ραηλίτης µε καταγωγή τη Θεσσαλονίκη. Ο Aris San ήταν Έλλη-
νας που πήγε στο Ισραήλ και κατάφερε να διαδώσει το
µπουζούκι στους Ισραηλίτες µέσω του πολιτισµού και όλα τα
τραγούδια του Στέλιου Καζαντζίδη να τα τραγουδούν οι Ισραη-
λίτες. 

Σήµερα θα ήταν πολύ καλό ακόµη και τη κρατική ορχήστρα
των Αθηνών να πάρει µια πρωτοβουλία η Κυβέρνηση να την στεί-
λει στο Ισραήλ και πραγµατικά να έχουµε καλύτερο δέσιµο, διότι
δεν πρέπει να εξαρτώµεθα εµείς βέβαια σε ορισµένα καίρια ση-
µεία από άλλα κράτη. Υπάρχει ο αγωγός EastMed, υπάρχει η
Αποκλειστική Οικονοµική Ζώνη του Ισραήλ που τέµνει την ΑΟΖ
της Κύπρου και κατ’ επέκταση της Ελλάδας που δεν έχουµε
οριοθετήσει από τη Στρογγύλη, τη Ρω και το Καστελόριζο µέχρι
το Ισραήλ. Είναι πολλά κοµµάτια που πρέπει να δούµε. 

Η παραγωγή του κινηµατογράφου, δυστυχώς, είναι εµπορευ-
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µατοποιηµένη στις µέρες µας, το είπα και στην επιτροπή. Θα
πρέπει, λοιπόν, να πάµε σε ποιοτικές ταινίες, να δώσουµε όµως
το πλεονέκτηµα να αναδείξουµε ταλέντα. Έχουµε κάποιες επι-
φυλάξεις που το είπαµε κατ’ άρθρο, το βλέπουµε θετικά. Οι επι-
φυλάξεις είναι σε ότι αφορά το πρώτο όνοµα, το δεύτερο όνοµα,
τους κατοίκους και από ποιες περιοχές θα συµµετέχουν στις κι-
νηµατογραφικές παραγωγές, αλλά πρωτίστως δεν πρέπει να
πάµε σε έναν επιδερµικό κινηµατογράφο τύπου Χόλυγουντ, ο
οποίος δυστυχώς είναι για την εµπορευµατοποίηση, για τα εισι-
τήρια και για το θεαθήναι.

Μπορεί ο κινηµατογράφος, κυρίες και κύριοι, -και το αντιλαµ-
βάνεστε- να περάσει µηνύµατα για τη φιλία, τον έρωτα, τις σχέ-
σεις των κρατών, τα κοινωνικά ζητήµατα της ανεργίας, της
φτώχειας και να δει την εικόνα της ζωής και θετικά και αρνητικά.
Είναι µια ευκαιρία.

Σε ότι αφορά την Κίνα µάς συνδέει µεγάλη πορεία. Άλλωστε
στη Σαγκάη υπάρχει το Κέντρο της Νεοελληνικής Γλώσσας, στο
Πεκίνο επίσης Πανεπιστήµιο για την Ελλάδα. Και η λέξη «Ελλάς»
για τους Κινέζους προέρχεται από τον ήλιο, δίνω σωστή ορολο-
γία είναι από τη λέξη «Σι-Λα» και µας θεωρούσαν Ίωνες από την
εποχή του Μεγάλου Αλεξάνδρου. 

Βλέπουµε, λοιπόν, θετικά και το πάντρεµα το πολιτιστικό που
γίνεται µε την Κίνα. Και επιτέλους η Ευρώπη ας αποφασίσει:
Είναι µε την Κίνα, είναι µε την Αµερική, µε ποιον είναι; Γιατί η Κίνα
έχει διεισδύσει µέσα στην Ευρώπη, αλλά υπάρχει αυτή η διφο-
ρούµενη κατάσταση της γηραιάς αν τελικά θα επενδύσει και
στον πολιτισµό και εµπορικά και οικονοµικά και θα συνάψει µε
την Κίνα σχέσεις.

Βέβαια, για τους Κινέζους οι εµπορικές µας σχέσεις έχουν
αναβαθµιστεί και λόγω του Πειραιά, λόγω της «COSCO», υπάρ-
χει και πλοίο που λέγεται «COSCO HELLAS», εν πάση περιπτώσει
είναι µακρά ιστορία. Άρα, λοιπόν, χαρακτηρίζεται θετικό. 

Κλείνοντας, να πούµε ότι σήµερα είναι µια ιστορική µέρα, µπο-
ρεί να ανέφερε το Πανελλήνιο Σοσιαλιστικό Κίνηµα -και καλώς-
τον ιδρυτή, τον Ανδρέα Παπανδρέου, αλλά σήµερα είναι η ηµέρα
του πρώτου Συντάγµατος. Μην το ξεχνάµε. Σε τούτον εδώ τον
χώρο, στα τότε ανάκτορα του Όθωνα απ’ έξω ήταν ο λαός και
φώναζε σαν σήµερα, 3 Σεπτεµβρίου του 1843, µε τον Καλλέργη,
τον Μεταξά, τον Μακρυγιάννη, όλοι αυτοί για το πρώτο Σύνταγµα
που τότε ο Όθωνας κυβερνούσε µε απόλυτη µοναρχία ελέω
Θεού και κατάφερε να θεσπίσει το πρώτο Σύνταγµα του 1843 και
µετά από χρόνια ήρθε ένα Σύνταγµα, το οποίο έδινε εκτάρια στον
κόσµο που είναι συνυφασµένος µε την πρώτη του κατοικία. Είναι
µια ιστορική µέρα, 3 Σεπτεµβρίου του 1843, εξ ου και το όνοµα
«Πλατεία Συντάγµατος» που φώναζε ο Καλλέργης: «Ζήτω το Σύν-
ταγµα».

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και ολοκληρώνουµε
µε τον ειδικό αγορητή του ΜέΡΑ25, τον κ. Γρηγοριάδη. 

ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πρόεδρε, θα είµαι εξαιρετικά σύντοµος.
Το ΜέΡΑ25 ως βραχίονας του Πανευρωπαϊκού Κινήµατος για

την απελευθέρωση των λαών της Ευρώπης από τους περαστι-
κούς της ολιγάρχες είναι αυτονοήτως θα έλεγε κανείς υπέρ κάθε
µορφής διεθνοποίησης απ’ όπου κι αν αυτή προέρχεται, εξυπη-
ρετεί τον τελικό σκοπό µας για µια παγκόσµια ενωµένη κοινωνία
που θα συνεργάζεται αντί να πολεµάει, τον σκοπό µας δηλαδή
να περάσουµε από την προϊστορία στην ιστορία της ανθρωπό-
τητας, που θα συµβεί τελικά, απλώς χρειάζεται µια επιτάχυνση
κατά τη γνώµη µας. 

Έτσι είµαστε προφανώς υπέρ και των τριών συµβάσεων, τις
στηρίζουµε. Θα ήθελα να πω µόνο δύο πράγµατα, τα είπα και
στην επιτροπή πριν από µερικές µέρες. Το πρώτο είναι ότι όσον
αφορά τις συµπαραγωγές µε την Κίνα και το Ισραήλ είναι ευ-
πρόσδεκτες, αλλά οφείλουµε να κοιτάξουµε σαν ελληνική πολι-
τεία τη δυνατότητα την παραγωγική τη δική µας, δηλαδή τη µη
δυνατότητα θα έλεγε κανείς, καθώς τα τελευταία δέκα, δώδεκα
χρόνια επιτρέψτε µου να πω και από προσωπική πείρα, καθώς
έχω την τύχη και την τιµή να έχω συµµετάσχει στο γύρισµα δε-
καέξι ταινιών µεγάλου µήκους και άλλων τόσων µικρού µήκους

ότι αυτές γίνονται όπως θα έλεγε κανείς εκ των ενόντων, δηλαδή
µαζεύεται ένας σκηνοθέτης, έχει δύο φίλους, έναν διευθυντή πα-
ραγωγής και έναν οπερατέρ, µαζεύει και κάνα φίλο του ηθοποιό
και λένε: «Παιδιά, πάµε να κάνουµε κάτι για το καλό του πολιτι-
σµού ή για την ψυχή της µητέρας µας;» αν έχει απολεσθεί αυτή
η γυναίκα και το κάνουν, το κάνουν δηλαδή χωρίς κανέναν πα-
ραγωγικό τρόπο οργανωµένο και αυτό έχει να κάνει µε την έν-
δεια, τη φτώχεια που έχει ο πολιτισµός στη χώρα µας εδώ και
δέκα, δώδεκα χρόνια, δεν έχει καµµία σχέση µε τον κορωνοϊό και
το κακό αυτό που είναι πρόσκαιρο και θα περάσει, έχει να κάνει
µε τις πολιτικές και οικονοµικές επιλογές. Αυτό είναι το ένα.

Και το δεύτερο είναι, που είπαµε ήδη στην επιτροπή, ότι είναι
πολύ καλή η Συµφωνία µε την Ιορδανία και την Κύπρο για τους
αρχαιολογικούς µας θησαυρούς, για την προστασία τους, για
την επιστροφή εκατέρωθεν κάθε φορά που έχει κλαπεί κάποιος
από αυτούς και βρίσκεται σε µια άλλη χώρα, ωστόσο µας θυµίζει
αναγκαστικά θα έλεγε κανείς το γεγονός ότι παραµένουν τα µάρ-
µαρα του Παρθενώνα στο Βρετανικό Μουσείο όπου δεν είναι κα-
θόλου η θέση τους και έτσι µας θυµίζει επίσης και το γεγονός
ότι δεν πρέπει ποτέ να ολιγωρούν οι ελληνικές κυβερνήσεις, δεν
πρέπει ποτέ να υποστέλλουν τη σηµαία αυτού του αγώνα, πρέπει
να συνεχίζουµε κάθε µέρα, κάθε ώρα, κάθε στιγµή να θυµίζουµε
στην παγκόσµια κοινότητα ότι υπάρχει µια κλοπή παγκόσµιας ση-
µασίας. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Και τώρα να δώσω τον λόγο στην Υπουργό Πολιτισµού και

Αθλητισµού, την κ. Στυλιανή Μενδώνη.
Ορίστε, κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-

σµού): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Βουλευτές, όπως ανέφερα και ενώπιον

της επιτροπής η πρωτοβουλία για την υιοθέτηση των υπό κρίση
ρυθµίσεων εντάσσεται στο γενικότερο σχεδιασµό για την στή-
ριξη, ανάδειξη, προώθηση όλων των µορφών της πολιτιστικής
δράσης και δηµιουργίας µε γνώµονα την αξιοποίηση του συνό-
λου του πολιτιστικού αποθέµατος της χώρας και την ενθάρρυνση
της παραγωγής όλων των ειδών πολιτισµού.

Αναφορικά µε τη σύµβαση που αφορά την Κύρωση της Συµ-
φωνίας µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνικής Δηµοκρατίας, της
Κυπριακής Δηµοκρατίας και του Χασεµιτικού Βασιλείου της Ιορ-
δανίας ο σκοπός της συµφωνίας είναι η προώθηση της στενότε-
ρης συνεργασίας µεταξύ των συµβαλλόµενων χωρών για την
προστασία των πολιτιστικών αγαθών και συγκεκριµένα για την
πρόληψη της κλοπής της παράνοµης ανασκαφής της εισαγωγής
και εξαγωγής πολιτιστικών αγαθών. 

Οι διατάξεις της σύµβασης αναλύθηκαν λεπτοµερώς από την
εισηγήτρια κατά τη συνεδρίαση της επιτροπής. Θα ήθελα µόνο
να τονίσω για άλλη µια φορά, το είπατε όλοι άλλωστε, ότι η Ελ-
λάδα, η Κύπρος, η Ιορδανία είναι τρεις χώρες µε µακρά ιστορία,
πλούσια πολιτιστική κληρονοµιά και οι τρεις αντιµετωπίζουν πολύ
µεγάλα και σοβαρά προβλήµατα από τη µάστιγα της παράνοµης
διακίνησης πολιτιστικών αγαθών.

Με το υπό κρίση σχέδιο νόµου ανοίγεται µια νέα σελίδα θα
έλεγα στις σχέσεις µεταξύ των συµβαλλόµενων κρατών και
στους στενούς δεσµούς που ήδη υπάρχουν και εγκαθιδρύει µια
σηµαντική συνεργασία στον τοµέα του πολιτισµού. Η υιοθέτηση
των υπό κρίση ρυθµίσεων εντάσσεται στο γενικότερο σχεδιασµό
του Υπουργείου Πολιτισµού για την προστασία των πολιτιστικών
αγαθών και ιδίως για την πρόληψη της κλοπής της παράνοµης
ανασκαφής και των παράνοµων εξαγωγών πολιτιστικών αγαθών. 

Θεωρώ ότι η ψήφιση της συµφωνίας µόνο θετικό ρόλο µπορεί
να έχει. Προφανώς δεν αρκούν µόνο τα θεσµικά κείµενα, όµως
µπορούν να διευκολύνουν την προσπάθεια επαναπατρισµού των
µνηµείων που έχουν εξαχθεί παράνοµα από τις χώρες στην πο-
λιτιστική κληρονοµιά των οποίων ανήκουν.

Όσον αφορά τις δύο συµβάσεις µε την Κίνα και το Ισραήλ, η
συµφωνία µε την Κίνα υπεγράφη τον Ιούλιο του 2017 και σκοπός
της είναι η προώθηση της στενότερης συνεργασίας µεταξύ των
συµβαλλοµένων χωρών για την ενδυνάµωση των κινηµατογρα-
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φικών σχέσεων και εν γένει της οπτικοακουστικής παραγωγής,
µε απώτερο σκοπό την περαιτέρω ανάπτυξη του συγκεκριµένου
τοµέα. Παράλληλα διευκολύνεται σηµαντικά η προβολή του ελ-
ληνικού πολιτιστικού δυναµικού σε µια χώρα µε µεγάλη δυναµική
πλέον στο παγκόσµιο στερέωµα. 

Είναι γεγονός ότι ήδη υπάρχει συνεργασία µε την Κίνα ανά-
µεσα σε πολιτιστικούς φορείς, ανάµεσα στους επίσηµους φο-
ρείς, τους εποπτευόµενους από το Υπουργείο Πολιτισµού, αλλά
και σε πολλούς άλλους. Είναι µια συνεργασία η οποία προχωρεί
πάρα πολύ καλά. Το ίδιο ισχύει και για τον τοµέα και το επίπεδο
των υπηρεσιών του Υπουργείου Πολιτισµού. Έχουν ήδη στενή
συνεργασία µε αντίστοιχες κρατικές δοµές της Κίνας.

Ιδιαίτερα στον τοµέα της συνεργασίας των φορέων του κινη-
µατογράφου και το Ελληνικό Κέντρο Κινηµατογράφου και το Φε-
στιβάλ Θεσσαλονίκης έχουν κληθεί, παρά τις δυσκολίες της
πανδηµίας, µε τη διαδικασία που έγινε το Φεστιβάλ Κινηµατο-
γράφου του Πεκίνου, να συµµετάσχουν, να δηλώσουν συµµε-
τοχή και έχουν συµµετάσχει στο συγκεκριµένο φεστιβάλ. 

Η ψήφιση της συµφωνίας αναµένεται να διευκολύνει τη δι-
κτύωση µεταξύ των απασχολούµενων στον οπτικοακουστικό
τοµέα, αλλά και στην προσέλκυση κινεζικών παραγωγών στη
χώρα µας, µε ό,τι αυτό συνεπάγεται για τη δηµιουργική οικονο-
µία. Παράλληλα, είναι δεδοµένο ότι θα διευκολυνθεί η προβολή
του ελληνικού πολιτισµού στην Κίνα, η οποία αποδίδει ιδιαίτερη
βαρύτητα στο πολιτιστικό απόθεµα της Ελλάδας, όπως και στη
σύγχρονη δηµιουργία. 

Θεωρεί ότι η Ελλάδα είναι ο προνοµιακός συνοµιλητής της στη
Δύση για θέµατα πολιτισµού, εξαιτίας της αρχαιότητος του ελ-
ληνικού πολιτισµού. Αυτό το οποίο συνήθως λέγεται -και το ξέ-
ρετε- είναι ότι η Κίνα είναι ο αρχαιότερος πολιτισµός στην
Ανατολή και ο ελληνικός στη Δύση. 

Αντίστοιχα τα ίδια, θα έλεγα, ισχύουν και αναφορικά µε τη Σύµ-
βαση του Ισραήλ. Στο σηµείο αυτό θέλω να αναφερθώ στο χρο-
νικό θέµα το οποίο έθεσε η κ. Μάλαµα, η εισηγήτρια της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, κατά τη διάρκεια των εργασιών της
επιτροπής. 

Ειδικότερα στο προοίµιο της σύµβασης αναφέρεται ότι τα
συµβαλλόµενα µέρη προβαίνουν στην υπογραφή της συµφωνίας
παραπέµποντας στο πρόγραµµα της µεταξύ τους συνεργασίας
στους τοµείς της εκπαίδευσης, της επιστήµης, του πολιτισµού,
της νεολαίας και του αθλητισµού για τα έτη 2013 έως 2016. 

Τούτο σηµαίνει ότι η συγκεκριµένη σύµβαση υπεγράφη προς
εξειδίκευση του προγράµµατος συνεργασίας µεταξύ των µερών,
στο οποίο προβλεπόταν η πραγµατοποίηση κοινών δράσεων
κατά τα έτη 2013 - 2016, χρονικό διάστηµα το οποίο σε καµµία
περίπτωση δεν αποτελεί τον χρόνο ισχύος της σύµβασης. 

Εξάλλου, στο άρθρο 15 της σύµβασης ορίζεται ρητώς ότι η
ισχύς της τελευταίας εκκινεί από την ηµεροµηνία δηµοσίευσης
της κύρωσής της σε ΦΕΚ, ισχύει δε για πέντε χρόνια από την εν
λόγω ηµεροµηνία, µε δυνατότητα παράτασης για άλλα πέντε
χρόνια. 

Με την υπογραφή της συµφωνίας τα συµβαλλόµενα µέρη εξέ-
φρασαν ρητώς την επιθυµία τους να εξειδικεύσουν και να εντεί-
νουν τη συνεργασία τους στον πολιτιστικό τοµέα και να
συνεισφέρουν κατ’ αυτόν τον τρόπο στην ενίσχυση των δεσµών
φιλίας και συνεργασίας µεταξύ των δύο χωρών. Τα συµβαλλό-
µενα µέρη ανέλαβαν την υποχρέωση να θεσπίσουν ένα συµβα-
τικό πλαίσιο ενθάρρυνσης της παραγωγής όλων των
οπτικοακουστικών µέσων και ιδίως της κινηµατογραφικής συµ-
παραγωγής.

Η υιοθέτηση των δύο συµφωνιών είναι δεδοµένο πως θα ενι-
σχύσει τη συνεργασία του Υπουργείου Πολιτισµού και των επο-
πτευοµένων του φορέων µε τους καθ’ ύλην αρµόδιους φορείς
άλλων κρατών, προς ενίσχυση και στήριξη του πολιτισµού και
ιδίως της σύγχρονης δηµιουργίας. 

Ολοκληρώνοντας, θα ήθελα να υπενθυµίσω ότι στα κείµενα των
συµβάσεων δεν µπορούµε να παρέµβουµε και να τα αλλοιώσουµε.
Μπορούµε µε ρηµατική διακοίνωση, που πρέπει να ανταλλαγεί
από τα κράτη, να τα διορθώσουµε ή να τα συµπληρώσουµε, αλλά
σε αυτά καθαυτά τα κείµενα των συµβάσεων δεν µπορούµε να πα-
ρέµβουµε. 

Κρατώ την παρατήρηση της εισηγήτριας της Αξιωµατικής Αν-
τιπολίτευσης για την προσθήκη της Παλαιστίνης. Μπορούµε να
το δούµε σε διαδικασία µε το Υπουργείο Εξωτερικών. Δεν µπο-
ρούµε να το προσθέσουµε στο κείµενο της σύµβασης που σή-
µερα καλούµεθα να ψηφίσουµε. 

Ως εκ τούτου, η κύρωση αφορά το κείµενο των συµφωνιών
όπως αυτό έχει διαµορφωθεί κατά τη διµερή υπογραφή τους.
Μένουµε ακριβώς στα ίδια κείµενα τα οποία υπεγράφησαν από
την προηγούµενη κυβέρνηση, όταν υπεγράφησαν. 

Κατόπιν των ανωτέρω -για να µην παίρνω περισσότερο χρόνο-
είναι πολύ σηµαντικό το ότι οι συµφωνίες ψηφίζονται, από ό,τι
καταλαβαίνω, οµόφωνα από το Κοινοβούλιο. Είναι σηµαντικό να
ενισχύσουµε, µε τον τρόπο αυτό, τη διάχυση του ελληνικού πο-
λιτισµού και να συµβάλουµε στη δηµιουργία µιας νέας βάσης για
την καλλιτεχνική δηµιουργία. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Εµείς ευχαριστούµε
την κυρία Υπουργό. 

Ο κ. Κεγκέρογλου έχει ζητήσει τον λόγο ως Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος του Κινήµατος Αλλαγής. 

Κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Επιτρέψτε µου, λόγω και της ηµέρας, να ξεκινήσω από µια

αναφορά στην 3η Σεπτέµβρη, η οποία βεβαίως είναι ιστορική
µέρα για την Ελλάδα, αφ’ ενός µεν για την 3η Σεπτέµβρη που
άνοιξε τον δρόµο για το Σύνταγµα της χώρας, αλλά βεβαίως και
για τη σύγχρονη 3η Σεπτέµβρη κατά την οποία ο Ανδρέας Πα-
πανδρέου παρουσίασε την ιδρυτική διακήρυξη του Πανελλήνιου
Σοσιαλιστικού Κινήµατος.

Ήταν µια διακήρυξη µε την οποία ο Ανδρέας Παπανδρέου εξέ-
φρασε τρεις γενιές, τις αδικαίωτες προσδοκίες της γενιάς της
εθνικής αντίστασης, τη γενιά των δηµοκρατικών αγώνων, του
ανένδοτου και του 1- 1- 4, αλλά και του αντιδικτατορικού αγώνα.
Ήταν µια διακήρυξη που ενσωµάτωσε τις αρχές και τις αξίες του
δηµοκρατικού σοσιαλισµού και που, µετά τη νίκη του ΠΑΣΟΚ
στις εκλογές του 1981, καθοδήγησε την πορεία σηµαντικών, σύγ-
χρονων και προοδευτικών έργων στην Ελλάδα. 

Η Ελλάδα της Μεταπολίτευσης, που είναι µια κατάκτηση, που
είναι η καλύτερη περίοδος στην ελληνική ιστορία, είναι αποτέλε-
σµα βεβαίως των αγώνων όλου του ελληνικού λαού και του
έργου των κυβερνήσεων. Όµως, πρέπει να πούµε -και αναγνω-
ρίζεται αυτό γενικώς- ότι η συµβολή του ΠΑΣΟΚ σε αυτή την µε-
ταπολιτευτική πρόοδο ήταν καθοριστική, προκειµένου η Ελλάδα
να ξεφύγει από τις µυλόπετρες της υπανάπτυξης της προηγού-
µενης περιόδου. 

Αυτό βεβαίως δεν είχε µόνο θετικό πρόσηµο. Υπήρξαν και αρ-
νητικές περίοδοι και αρνητικά σηµεία στη Μεταπολίτευση, γιατί
δεν καταφέραµε να αξιοποιήσουµε τις µεγάλες επιτυχίες που εί-
χαµε και την ένταξη στην Ευρωπαϊκή Ένωση, στην Ευρωζώνη,
στο σκληρό πυρήνα της Ευρώπης, αλλά έµειναν οι παθογένειες.
Δεν έγιναν οι απαραίτητες µεταρρυθµίσεις, δεν προχώρησαν σε
πολλές περιπτώσεις.

Ένα όµως είναι αναµφισβήτητο, ότι η Ελλάδα άλλαξε, µπήκε
µπροστά στην Ευρώπη και σήµερα µπορούµε να συζητάµε επί
ίσοις όροις µε τους ισχυρούς της Ευρώπης και βέβαια µε όλα τα
κράτη στον κόσµο που θέλουν να συνεργαστούν µαζί µας. Πα-
ράδειγµα είναι οι συµβάσεις που συζητάµε, προκειµένου να προ-
αχθεί ο πολιτισµός, η τέχνη και να προστατευθεί η πολιτιστική
κληρονοµιά. 

Βεβαίως και η νέα διακινδύνευση, που ήρθε µε την πανδηµία,
ανέδειξε ένα σοβαρό και σηµαντικό έργο και κυρίως τη διαχρο-
νική αξία που έχει το Εθνικό Σύστηµα Υγείας και γενικότερα την
πολιτική µε επίκεντρο τον άνθρωπο. Νοµίζω ότι σήµερα όλες οι
πολιτικές δυνάµεις, ανεξάρτητα από τις απόψεις που είχαν πριν
την πανδηµία και ανεξάρτητα από το τι θα σκεφτούν στην πο-
ρεία, έχουν αναγνωρίσει την αξία του Εθνικού Συστήµατος
Υγείας, στο οποίο έχουµε αφιερώσει και τη σηµερινή επέτειο. Η
εκδήλωση που θα γίνει το βράδυ θα αφορά ακριβώς αυτό το
θέµα. Είναι ένα θέµα που αφορά τον κάθε Έλληνα, την κάθε µια
Ελληνίδα, όλους τους πολίτες της χώρας. 
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Με αυτή την έννοια νοµίζω ότι Κυβέρνηση, κόµµατα, επιστη-
µονικοί φορείς, όλοι µπορούµε να συµβάλουµε µε τον καλύτερο
τρόπο, ούτως ώστε αξιοποιώντας τους πόρους που έχουµε
πλέον από το Ταµείο Ανάκαµψης και όχι µόνο, να οδηγήσουµε
σε µια νέα ανθρωποκεντρική πρόοδο, µε βάση τις ανάγκες της
χώρας και της κοινωνίας. 

Όµως θα ήταν παράλειψη να µην πω ότι σηµαντικό επίτευγµα
των κυβερνήσεων του ΠΑΣΟΚ ήταν αφ’ ενός µεν η ανατροπή της
παγιοποίησης των µετεµφυλιακών συσχετισµών, που είχε κατα-
στήσει οµήρους τους µη προνοµιούχους Έλληνες, στο περιθώ-
ριο της κοινωνικής και οικονοµικής ζωής, αλλά και της πολιτικής.
Η απελευθέρωση αυτών των δηµιουργικών δυνάµεων ήταν µια
ακόµη δύναµη προόδου, ήταν ένα σηµαντικό επίτευγµα. 

Ταυτόχρονα, θα πρέπει να τονίσω ότι ο αγώνας για τα δικαιώ-
µατα του πολίτη κατοχυρώθηκε στην Ελλάδα κατά τη Μεταπολί-
τευση και από συγκεκριµένες πολιτικές, ενώ, επίσης, µε
συγκεκριµένες αποφάσεις, νοµοθετήµατα και πρωτοβουλίες
έκλεισαν οι πληγές του παρελθόντος, που είχαν να κάνουν µε
τον διχασµό στην κοινωνία για ζητήµατα σχετικά µε το εµφυλιακό
και µετεµφυλιακό κράτος. 

Μια από τις πρώτες πράξεις της κυβέρνησης του �81 ήταν η
εθνική συµφιλίωση. Βεβαίως, υπήρξαν και άλλες πρωτοβουλίες
από άλλες κυβερνήσεις. Όµως, το χαρακτηριστικό εκείνης της
νοµοθετικής πρωτοβουλίας ήταν ότι περιλάµβανε το σύνολο των
πολιτών και των ανθρώπων αυτού του τόπου. 

Μια και συζητάµε για την πολιτιστική κληρονοµιά, για τα µνη-
µεία που µε τον ένα ή τον άλλο τρόπο φυγαδεύτηκαν από την
πατρίδα µας, κλείνω λέγοντας ότι οι συγκεκριµένες συµφωνίες
που κυρώνουµε σήµερα για την προαγωγή της τέχνης και τη συ-
νεργασία µε χώρες αναφορικά µε τον κινηµατογράφο και άλλα
ζητήµατα, περιλαµβάνουν και τον επαναπατρισµό µνηµείων, τον
επαναπατρισµό ουσιαστικά της πολιτιστικής µας κληρονοµιάς,
που, µε λαθροχειρίες τις περισσότερες φορές και σε καµµία πε-
ρίπτωση µε νόµιµους τρόπους, έφυγε από τον τόπο µας. 

Θέλω να αφιερώσω τη σηµερινή µας τοποθέτηση και λόγω της
ηµέρας, στον αγώνα της Μελίνας Μερκούρη για τα γλυπτά του
Παρθενώνα. Οι προϋποθέσεις που είχαν τεθεί κατά τις συζητή-
σεις στο παρελθόν ουσιαστικά µε τη δηµιουργία του Μουσείου
της Ακρόπολης έχουν εκπληρωθεί. 

Εµείς θέλουµε, επιµένουµε και ζητούµε από την Κυβέρνηση
να πάρει ξανά πρωτοβουλία, ούτως ώστε να επικαιροποιηθεί το
αίτηµα για την οριστική επάνοδο των γλυπτών του Παρθενώνα

στον τόπο που δηµιουργήθηκαν και, βέβαια, για να µπορούν να
εκτεθούν, να τοποθετηθούν και να είναι ξανά στη θέση τους µετά
από τόσες εκατοντάδες χρόνια.

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-
στούµε. 

Στο σηµείο αυτό µπορούµε να ολοκληρώσουµε τη συνεδρίαση
για τις τρεις κυρώσεις. 

Για να µην είµαι άδικος, εάν κάποιος και εκ των άλλων κοινο-
βουλευτικών εκπροσώπων θέλει τον λόγο, πολύ ευχαρίστως να
τον ζητήσει. 

Αφού δεν τον ζητάει κανείς, κηρύσσεται περαιωµένη η συζή-
τηση ενιαία επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου των νο-
µοσχεδίων του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού και η
ψήφισή τους θα γίνει ξεχωριστά. 

Εισερχόµαστε στην ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου «Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ της
Κυβέρνησης της Ελληνικής Δηµοκρατίας, της Κυβέρνησης της
Κυπριακής Δηµοκρατίας και της Κυβέρνησης του Χασεµιτικού
Βασιλείου της Ιορδανίας για την παρεµπόδιση της κλοπής, των
λαθραίων ανασκαφών και της παράνοµης εισαγωγής, εξαγωγής
ή µεταβίβασης κυριότητας ή ιδιοκτησίας πολιτιστικών αγαθών ή
πολιτιστικής περιουσίας και την προώθηση της αποκατάστασής
τους».

Σας επισηµαίνω ότι η ψηφοφορία περιλαµβάνει την αρχή του
νοµοσχεδίου, το άρθρο πρώτο, το ακροτελεύτιο άρθρο, καθώς
και το σύνολο του νοµοσχεδίου. Αφού καταχωρήσετε την ψήφο
σας, έχετε τη δυνατότητα να την ελέγξετε ή και να την αναθεω-
ρήσετε έως τη λήξη της ψηφοφορίας. 

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, εφόσον έχετε ολοκληρώσει την ψηφοφορία, παρα-
καλώ να κλείσει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας. 

(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Οι θέσεις των κοµµά-
των, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλεκτρονικό
σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής συνε-
δρίασης και έχουν ως εξής:
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Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνι-
κής Δηµοκρατίας, της Κυβέρνησης της Κυπριακής Δηµοκρα-

τίας και της Κυβέρνησης του Χασεµιτικού Βασιλείου της
Ιορδανίας για την παρεµπόδιση της κλοπής, των λαθραίων ανα-
σκαφών και της παράνοµης εισαγωγής, εξαγωγής ή µεταβίβα-

σης κυριότητας ή ιδιοκτησίας πολιτιστικών αγαθών ή
πολιτιστικής περιουσίας και την προώθηση της αποκατάστα-

σής τους

Επί της Αρχής     ΟΜΟΦΩΝΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: ΝΑΙ
Άρθρο πρώτο     ΟΜΟΦΩΝΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΝΑΙ

Ακροτελεύτιο άρθρο      ΟΜΟΦΩΝΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: ΝΑΙ
Επί του Συνόλου     ΟΜΟΦΩΝΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΝΑΙ
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεπώς το σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού: «Κύρωση της
Συµφωνίας µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνικής Δηµοκρατίας,
της Κυβέρνησης της Κυπριακής Δηµοκρατίας και της Κυβέρνη-
σης του Χασεµιτικού Βασιλείου της Ιορδανίας για την παρεµπό-
διση της κλοπής, των λαθραίων ανασκαφών και της παράνοµης
εισαγωγής, εξαγωγής ή µεταβίβασης κυριότητας ή ιδιοκτησίας
πολιτιστικών αγαθών ή πολιτιστικής περιουσίας και την προ-
ώθηση της αποκατάστασής τους» έγινε δεκτό οµόφωνα ενιαία
επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου και έχει ως εξής:

«Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνι-
κής Δηµοκρατίας, της Κυβέρνησης της Κυπριακής Δηµοκρατίας
και της Κυβέρνησης του Χασεµιτικού Βασιλείου της Ιορδανίας
για την παρεµπόδιση της κλοπής, των λαθραίων ανασκαφών και
της παράνοµης εισαγωγής, εξαγωγής ή µεταβίβασης κυριότη-

τας ή ιδιοκτησίας πολιτιστικών αγαθών ή πολιτιστικής περιου-
σίας και την προώθηση της αποκατάστασής τους

Άρθρο πρώτο

Κυρώνεται και έχει την ισχύ, που ορίζει η παρ. 1 του άρθρου
28 του Συντάγµατος, η Συµφωνία µεταξύ της Κυβέρνησης της
Ελληνικής Δηµοκρατίας, της Κυβέρνησης της Κυπριακής Δηµο-
κρατίας και της Κυβέρνησης του Χασεµιτικού Βασιλείου της Ιορ-
δανίας για την παρεµπόδιση της κλοπής, των λαθραίων
ανασκαφών και της παράνοµης εισαγωγής, εξαγωγής ή µεταβί-
βασης κυριότητας ή ιδιοκτησίας πολιτιστικών αγαθών ή πολιτι-
στικής περιουσίας και την προώθηση της αποκατάστασής τους,
που υπoγράφηκε στη Λευκωσία στις 16 Ιανουαρίου 2018, το
πρωτότυπο κείµενο της οποίας στην ελληνική και αγγλική
γλώσσα έχει ως εξής:

17924 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]Η’ - 3 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2020 17925



17926 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]Η’ - 3 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2020 17927



17928 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]Η’ - 3 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2020 17929



17930 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]Η’ - 3 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2020 17931



17932 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]Η’ - 3 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2020 17933



17934 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]Η’ - 3 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2020 17935



Άρθρο δεύτερο

Η ισχύς του παρόντος νόµου αρχίζει από τη δηµοσίευσή του
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως και της Συµφωνίας που κυ-
ρώνεται από την πλήρωση των προϋποθέσεων της παρ. 1 του
άρθρου XV αυτής.

Αθήνα,..........................2020

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Προχωράµε στην ψή-
φιση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του σχεδίου
νόµου: «Κύρωση της Συµφωνίας για την ανάπτυξη της Κινηµα-
τογραφικής Συµπαραγωγής µεταξύ του Υπουργείου Πολιτισµού

και Αθλητισµού της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Κρατικής Δι-
οίκησης Τύπου, Δηµοσιεύσεων, Ραδιοφώνου, Κινηµατογράφου
και Τηλεόρασης της Λαϊκής Δηµοκρατίας της Κίνας». 

Η ψηφοφορία περιλαµβάνει την αρχή του νοµοσχεδίου, το
άρθρο πρώτο, το ακροτελεύτιο άρθρο, καθώς και το σύνολο.
Αφού καταχωρήσετε την ψήφο σας, έχετε πάλι τη δυνατότητα
να την ελέγξετε ή και να την αναθεωρήσετε έως τη λήξη της ψη-
φοφορίας. 

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας. 

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Εφόσον έχετε ολο-

κληρώσει την ψηφοφορία, παρακαλώ να κλείσει το σύστηµα της
ηλεκτρονικής ψηφοφορίας. 

(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Οι θέσεις των κοµµά-
των, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλεκτρονικό
σύστηµα, οι οποίες θα εµφανιστούν στις οθόνες τις Αίθουσας,
καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής συνεδρίασης και
έχουν ως εξής:

17936 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

1. ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

3. ΠΡΟΣΤΑΣΙΑΣ 
ΤΟΥ ΠΟΛΙΤΗ

2. ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ

4. ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ
ΚΑΙ ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΥ».



Κύρωση της Συµφωνίας για την ανάπτυξη της κινηµατογρα-
φικής συµπαραγωγής µεταξύ του Υπουργείου Πολιτισµού και

Αθλητισµού της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Κρατικής Διοί-
κησης Τύπου, Δηµοσιεύσεων, Ραδιοφώνου, Κινηµατογράφου

και Τηλεόρασης της Λαϊκής Δηµοκρατίας της Κίνας

Επί της Αρχής     ΟΜΟΦΩΝΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: ΝΑΙ
Άρθρο πρώτο     ΟΜΟΦΩΝΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΝΑΙ

Ακροτελεύτιο άρθρο      ΟΜΟΦΩΝΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: ΝΑΙ
Επί του Συνόλου     ΟΜΟΦΩΝΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΝΑΙ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]Η’ - 3 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2020 17937



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεπώς το σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού: «Κύρωση της
Συµφωνίας για την ανάπτυξη της Κινηµατογραφικής Συµπαρα-
γωγής µεταξύ του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού της
Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Κρατικής Διοίκησης Τύπου Δη-
µοσιεύσεων, Ραδιοφώνου, Κινηµατογράφου και Τηλεόρασης της
Λαϊκής Δηµοκρατίας της Κίνας» έγινε δεκτό οµόφωνα ενιαία επί
της αρχής, των άρθρων και του συνόλου και έχει ως εξής:

«Κύρωση της Συµφωνίας για την ανάπτυξη της Κινηµατογρα-
φικής Συµπαραγωγής µεταξύ του Υπουργείου Πολιτισµού και
Αθλητισµού της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Κρατικής Διοί-
κησης Τύπου, Δηµοσιεύσεων, Ραδιοφώνου, Κινηµατογράφου
και Τηλεόρασης της Λαϊκής Δηµοκρατίας της Κίνας

Άρθρο πρώτο

Κυρώνεται και έχει την ισχύ, που ορίζει η παρ. 1 του άρθρου
28 του Συντάγµατος, η Συµφωνία για την Ανάπτυξη της Κινηµα-
τογραφικής Συµπαραγωγής µεταξύ του Υπουργείου Πολιτισµού
και Αθλητισµού της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Κρατικής Δι-
οίκησης Τύπου, Δηµοσιεύσεων, Ραδιοφώνου, Κινηµατογράφου
και Τηλεόρασης της Λαϊκής Δηµοκρατίας της Κίνας, που υπο-
γράφηκε στην Αθήνα, στις 27 Απριλίου 2017, το κείµενο της
οποίας σε πρωτότυπο στην ελληνική και αγγλική γλώσσα, έχει
ως εξής:

17938 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]Η’ - 3 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2020 17939



17940 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]Η’ - 3 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2020 17941



17942 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]Η’ - 3 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2020 17943



17944 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]Η’ - 3 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2020 17945



17946 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]Η’ - 3 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2020 17947



17948 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]Η’ - 3 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2020 17949



17950 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]Η’ - 3 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2020 17951



17952 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]Η’ - 3 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2020 17953



17954 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]Η’ - 3 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2020 17955



17956 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]Η’ - 3 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2020 17957



17958 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]Η’ - 3 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2020 17959



17960 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]Η’ - 3 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2020 17961



17962 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]Η’ - 3 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2020 17963



17964 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Άρθρο δεύτερο

Η ισχύς του παρόντος νόµου αρχίζει από τη δηµοσίευσή του
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως και της Συµφωνίας που κυ-
ρώνεται από την πλήρωση των προϋποθέσεων της παρ. 1 του
άρθρου 16 αυτής.

Αθήνα,.............................2020

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Εισερχόµαστε στην
ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του σχεδίου
νόµου του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού: «Κύρωση της
Συµφωνίας για κινηµατογραφική συµπαραγωγή µεταξύ της Κυ-

βέρνησης της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Κυβέρνησης της
Δηµοκρατίας του Κράτους του Ισραήλ» και η ψήφισή τους θα
γίνει χωριστά. 

Θέλω να επισηµάνω ότι η ψηφοφορία περιλαµβάνει την αρχή
του νοµοσχεδίου, το άρθρο πρώτο, το ακροτελεύτιο άρθρο,
καθώς και το σύνολο του νοµοσχεδίου. 

Αφού καταχωρηθεί η ψήφος σας, έχετε τη δυνατότητα να την
ελέγξετε ή και να την αναθεωρήσετε έως τη λήξη της ψηφοφο-
ρίας. 

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Παρακαλώ να κλεί-

σει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.
(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Οι θέσεις των κοµµά-

των, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλεκτρονικό
σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής συνε-
δρίασης και έχουν ως εξής:

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]Η’ - 3 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2020 17965

1. ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

3. ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ
ΚΑΙ ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΥ

2. ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ

4. ΕΠΙΚΡΑΤΕΙΑΣ».



Κύρωση της Συµφωνίας για κινηµατογραφική συµπαραγωγή
µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της

Κυβέρνησης του Κράτους του Ισραήλ

Επί της Αρχής     ΟΜΟΦΩΝΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: ΝΑΙ
Άρθρο πρώτο     ΟΜΟΦΩΝΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΝΑΙ

Ακροτελεύτιο άρθρο      ΟΜΟΦΩΝΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: ΝΑΙ
Επί του Συνόλου     ΟΜΟΦΩΝΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΝΑΙ

17966 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεπώς το σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού: «Κύρωση της
Συµφωνίας για κινηµατογραφική συµπαραγωγή µεταξύ της Κυ-
βέρνησης της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Κυβέρνησης της
Δηµοκρατίας του Κράτους του Ισραήλ» έγινε δεκτό οµόφωνα ενι-
αία επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου και έχει ως εξής:

«Κύρωση της Συµφωνίας για κινηµατογραφική συµπαραγωγή
µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της
Κυβέρνησης του Κράτους του Ισραήλ

Άρθρο πρώτο 

Κυρώνεται και έχει την ισχύ, που ορίζει η παρ. 1 του άρθρου
28 του Συντάγµατος, η Συµφωνία για κινηµατογραφική συµπα-
ραγωγή µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνικής Δηµοκρατίας και
της Κυβέρνησης του Κράτους του Ισραήλ, που υπογράφηκε στα
Ιεροσόλυµα, στις 8 Οκτωβρίου 2013, το κείµενο της οποίας σε
πρωτότυπο στην αγγλική γλώσσα και σε µετάφραση στην ελλη-
νική έχει ως εξής: 

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]Η’ - 3 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2020 17967



17968 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]Η’ - 3 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2020 17969



17970 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]Η’ - 3 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2020 17971



17972 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]Η’ - 3 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2020 17973



17974 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]Η’ - 3 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2020 17975



17976 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]Η’ - 3 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2020 17977



17978 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]Η’ - 3 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2020 17979



17980 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]Η’ - 3 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2020 17981



17982 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]Η’ - 3 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2020 17983



17984 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]Η’ - 3 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2020 17985



17986 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]Η’ - 3 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2020 17987



17988 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]Η’ - 3 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2020 17989



17990 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]Η’ - 3 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2020 17991



17992 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Άρθρο δεύτερο

Η ισχύς του παρόντος νόµου αρχίζει από τη δηµοσίευσή του
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως και της Συµφωνίας που κυ-
ρώνεται από την πλήρωση των προϋποθέσεων της παρ. 1 του
άρθρου 15 αυτής.

Αθήνα,...........................2020

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο
για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών της σηµερινής
συνεδρίασης ως προς την ψήφιση στο σύνολο των παραπάνω
νοµοσχεδίων. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Το Σώµα παρέσχε τη

ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Στο σηµείο αυτό θα κάνουµε µία διακοπή ενός τετάρτου προ-

κειµένου η Αίθουσα να αεριστεί και να γίνει η υγειονοµική της
αποκατάσταση και στις 11.40’ παρακαλώ τόσο τους εισηγητές,
ειδικούς αγορητές και τον Υπουργό να πάρουν τη θέση τους
προκειµένου να ξεκινήσει η διαδικασία για το επόµενο σχέδιο
νόµου. Παρακαλώ λοιπόν 11.40’ να είµαστε άπαντες παρόντες
στην Αίθουσα.

(ΔΙΑΚΟΠΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΔΙΑΚΟΠΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, συνεχίζεται η συνεδρίαση.

Μόνη συζήτηση και ψήφιση ενιαία επί της αρχής, των άρθρων
και του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Τουρισµού:
«Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνικής
Δηµοκρατίας και της Κυβέρνησης της Δηµοκρατίας της Σερβίας
για συνεργασία στον τοµέα του τουρισµού».

Το νοµοσχέδιο ψηφίστηκε στη Διαρκή Επιτροπή κατά πλειοψη-
φία. Εισάγεται προς συζήτηση στη Βουλή µε τη διαδικασία του
άρθρου 108 του Κανονισµού της Βουλής, δηλαδή κατά τον Κα-
νονισµό µπορούν να λάβουν τον λόγο όσοι έχουν αντίρρηση επί
της κυρώσεως αυτής της συµφωνίας. 

Συµφωνεί το Σώµα;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Το Σώµα συνεφώ-

νησε.
Θα ήθελα να πω, για την ενηµέρωση των συναδέλφων, ότι

στην επιτροπή «υπέρ» ψήφισαν η Νέα Δηµοκρατία, ο ΣΥΡΙΖΑ, το
Κίνηµα Αλλαγής, η Ελληνική Λύση και το ΜέΡΑ25 και «κατά» το
ΚΚΕ. 

Παρά το γεγονός του άρθρου 108  για λόγους περισσότερης
ενηµέρωσης το Προεδρείο, όπως κάνει πάντα, µετά την τοποθέ-
τηση του ειδικού αγορητή του ΚΚΕ, το οποίο και διαφώνησε,
µπορούν να λάβουν τον λόγο για πέντε λεπτά και όσοι εκ των ει-
σηγητών ή ειδικών αγορητών θέλουν να πάρουν τον λόγο. Και
βεβαίως έχει ζητήσει -και θα πάρει τον λόγο όταν θα τον ζητή-
σει- ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Ελληνικής
Λύσης κ. Βελόπουλος. 

Ξεκινάµε, λοιπόν, τη διαδικασία µε τον ειδικό αγορητή του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος, τον κύριο Χρήστο Κατσώτη, ο οποίος
έχει και τον λόγο. 

Κύριε Πρόεδρε, όποτε θελήσετε µπορείτε να πάρετε τον λόγο. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι της Κυβέρνησης, κύριε Υπουργέ, οι εργαζόµενοι και οι

αυτοαπασχολούµενοι επαγγελµατίες στον τουρισµό-επισιτισµό
βρίσκονται σε δεινή θέση. Η ευθύνη είναι της Κυβέρνησης και
των επιχειρηµατικών οµίλων. Πληρώνουν τις συνέπειες της ταξι-

κής διαχείρισης της πανδηµίας από την Κυβέρνηση µε βάση τις
ανάγκες των εργοδοτών. 

Θέλουµε να θέσουµε για µια ακόµα φορά την επείγουσα
ανάγκη µέτρων προστασίας των εργαζοµένων στον τουρισµό-
επισιτισµό, καθώς και των αυτοαπασχολούµενων επαγγελµατιών
που καταστράφηκαν ή βρίσκονται στα πρόθυρα της καταστρο-
φής. 

Σταµατήστε επιτέλους να µπουκώνετε µε ζεστό χρήµα τους µε-
γάλους επιχειρηµατικούς οµίλους και διασφαλίστε το εισόδηµα
των εργαζοµένων και των αυτοαπασχολούµενων, την αξιοπρεπή
διαβίωση των οικογενειών τους. Γι’ αυτό απαιτούµε για τους ερ-
γαζόµενους η εργοδοσία και το κράτος να καλύψουν το εισόδηµα
των ανέργων, των εργαζοµένων στα ξενοδοχεία και τον επισιτισµό,
να καταργηθούν όλες οι αντεργατικές διατάξεις των πράξεων νο-
µοθετικού περιεχοµένου. Να δοθεί επίδοµα ανεργίας για όλους
τους ανέργους χωρίς όρους και προϋποθέσεις. Αναστολή πληρω-
µών σε ρεύµα, νερό, τηλέφωνο, τράπεζες, εφορία. Μείωση ενοι-
κίου και απαλλαγή από δηµοτικούς φόρους, τροφεία και τέλη. 

Επίσης, να απαγορευτούν οι πλειστηριασµοί και οι κατασχέ-
σεις στα λαϊκά νοικοκυριά. Να ακυρωθούν οι χιλιάδες απολύσεις
που έγιναν µέχρι σήµερα και να απαγορευθούν για το επόµενο
διάστηµα. Να µην εφαρµοστεί η εκ περιτροπής εργασία. Καµµία
αρνητική αλλαγή στις συµβάσεις εργασίας. Να τηρηθούν υπο-
χρεωτικά όλες οι κλαδικές συλλογικές συµβάσεις στα ξενοδο-
χεία και στα επισιτιστικά καταστήµατα. 

Για τους αυτοαπασχολούµενους επαγγελµατίες: Να ληφθεί
ιδιαίτερη µέριµνα για όσους δηλώνουν ετήσιο εισόδηµα κάτω
των 12 χιλιάδων ευρώ ώστε να επανενταχθούν οι επαγγελµατίες
του κλάδου και γενικά οι αυτοαπασχολούµενοι σε αφορολόγητο
όριο 12 χιλιάδων ευρώ µε παράλληλη κατάργηση του ΕΝΦΙΑ και
του τέλους επιτηδεύµατος, αρχής γενοµένης µε το εισόδηµα του
2019, ώστε οι προβλεπόµενες αναστολές να έχουν ένα στοιχει-
ώδες αντίκρισµα. 

Να απαλλαχθούν από τις εισφορές ατοµικής ασφάλισης για
τους µήνες που επιβλήθηκαν τα µέτρα αναστολής, χωρίς αλλοί-
ωση των συνταξιοδοτικών τους δικαιωµάτων. Να παραιτηθούν
από την καταβολή δηµοτικών τελών για τους µήνες που ισχύουν
έκτακτα µέτρα. Να εξασφαλιστούν φθηνότερα τιµολόγια και να
απαγορευτούν οι διακοπές για ρεύµα, νερό για τους επόµενους
µήνες. Να απαγορευτούν οι πλειστηριασµοί, οι κατασχέσεις,
κάθε µέτρο αναγκαστικής είσπραξης για χρέη προς το δηµόσιο
και τις τράπεζες για όλους, καταρχήν, µέχρι τέλος του χρόνου. 

Να παραγραφεί µέρος των ήδη συσσωρευµένων χρεών σε
εφορία και τράπεζες, καταρχήν τόκοι, πρόστιµα, αλλά και µέρος
του κεφαλαίου. Να εξασφαλιστεί η πρόσβαση στο πρόγραµµα
επιστρεπτέας προκαταβολής χωρίς πολυδαίδαλες διαδικασίες,
υποχρεώσεις καταβολής ΦΠΑ και άλλα, προσθέτοντας σε αυτό
και τους αυτοαπασχολούµενους χωρίς προσωπικό. 

Να δοθεί επίδοµα ανεργίας σε όλους όσοι δεν καταφέρνουν
να ανοίξουν τις µικροεπιχειρήσεις τους ή τις έχουν κλείσει χωρίς
προϋποθέσεις που οδηγούν στον αποκλεισµό της πλειοψηφίας
τους από αυτό. 

Σταµατήστε να παίζετε στη ρουλέτα των κερδών την υγεία του
λαού µε υγειονοµικά πρωτόκολλα προσαρµοσµένα ή εφαρµό-
σιµα -λέξη σικ που ειπώθηκε τώρα τελευταία- όπως παρουσιά-
ζονται για την ικανοποίηση των αναγκών των µεγάλων tour
operators, των τουριστικών οµίλων, των αεροπορικών εταιρειών
και των εφοπλιστών. Τώρα, άµεσα µέτρα προστασίας της υγείας
και της ασφάλειας στους χώρους δουλειάς. Να γίνουν δωρεάν
τεστ για COVID-19 σε όλους τους εργαζόµενους. 

Στηρίζουµε τους αγώνες και καλούµε σε µαζική συµµετοχή για
να µην πληρώσουν ξανά την κρίση, να διασφαλίσουν την αξιο-
πρεπή διαβίωση των οικογενειών τους, να σταθούν απέναντι
στην αντεργατική αντιλαϊκή πολιτική της κυβέρνησης που ικανο-
ποιεί τις ανάγκες του κεφαλαίου για διαρκή αντεργατικά µέτρα
και µονιµοποίηση τους που θα διασφαλίζουν φτηνή εργατική δύ-
ναµη. Για όλα αυτά το ΚΚΕ µε τα στελέχη του, τα µέλη του, µε
άλλους αγωνιστές δίνουν καθηµερινά τη µάχη για την οργάνωση
των αγώνων των εργαζοµένων, των αυτοαπασχολούµενων επαγ-
γελµατιών. 

Κύριοι, στην τοποθέτησή της στην επιτροπή η εισηγήτρια της
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Πλειοψηφίας για τη Συµφωνία µεταξύ Ελλάδας και Σερβίας για
τη συνεργασία στον τοµέα του τουρισµού άρχισε µε το «εδώ
υπάρχει ένας έρωτας µεγάλος», καταδεικνύοντας τις διαχρονι-
κές σχέσεις των δύο χωρών που στηρίζονται στην κοινή κληρο-
νοµιά, θρησκεία και πολιτισµό. 

Επισήµανε δε τη συµφωνία που είχε γίνει από το 1959 µεταξύ
του Βασιλείου της Ελλάδας και του στρατάρχη Τίτο και του ιδιό-
τυπου κοµµουνιστικού καθεστώτος, όπως είπε, όπου κάθισαν σε
ένα τραπέζι για να συστήσουν από τότε την ελληνογιουγκοσλα-
βική επιτροπή για την ανάπτυξη του τουρισµού. 

Θέλουµε σε αυτό το σηµείο να τονίσουµε ότι και τότε η συµ-
φωνία δεν έγινε για να στηριχθεί ο λαός της Γιουγκοσλαβίας. Η
συµφωνία του 1959 έγινε για να στηριχθεί και να ενισχυθεί ο Τίτο
που στεκόταν ενάντια στη Σοβιετική Ένωση και την οικοδόµηση
του σοσιαλισµού. Εξάλλου τότε έγιναν πολλές τέτοιες συµφω-
νίες µε τις καπιταλιστικές χώρες για να ενισχύσουν τη δράση
τους απέναντι στη Σοβιετική Ένωση, απέναντι στον σοσιαλισµό.
Οι λυκοφιλίες αυτές των καπιταλιστικών χωρών, των ιµπεριαλι-
στικών οργανισµών, της Ευρωπαϊκής Ένωσης και του ΝΑΤΟ, για
να προωθήσουν τα σχέδιά τους και τις επιδιώξεις τους έφτασαν
στη διάλυση της Γιουγκοσλαβίας µε τη συµµετοχή της αστικής
τάξης της χώρας µας. Ο λαός της Γιουγκοσλαβίας έζησε αυτές
τις δήθεν φιλικές σχέσεις των αστικών τάξεων µε βοµβαρδι-
σµούς, φωτιά και θάνατο. 

Σε αντίθεση µε την παραχώρηση κάθε διευκόλυνσης σφαγής
του λαού της Γιουγκοσλαβίας, η πλειοψηφία του λαού µας εξέ-
φρασε την αλληλεγγύη του, όπως την εκφράζει και σήµερα,
καθώς και την αντίθεσή του στις επιλογές της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης και του ΝΑΤΟ και των κυβερνήσεων των χωρών-µελών που
συµµετείχαν στο έγκληµα. Οι σχέσεις φιλίας και αµοιβαίου οφέ-
λους των λαών καµµιά σχέση δεν έχουν µε τις επιδιώξεις των
αστικών τάξεων στις επιχειρηµατικές συµφωνίες τους. 

Το ΚΚΕ σε κάθε σχέδιο νόµου, σε κάθε διακρατική συµφωνία
τοποθετείται ακριβώς από τη σκοπιά των εργαζοµένων και των
λαϊκών στρωµάτων. 

Η Ευρωπαϊκή Ένωση, το ΝΑΤΟ, οι ΗΠΑ επιδιώκουν την αύ-
ξηση της γεωστρατηγικής κυριαρχίας και τη µείωση της επιρ-
ροής της Ρωσίας και της Κίνας στην περιοχή. Προωθεί
συµφωνίες τέτοιες, καθώς και άλλες, ώστε σε όλους τους τοµείς
-όπως και της οικονοµίας- να απλώσουν τα πλοκάµια τους οι ιµ-
περιαλιστικοί οργανισµοί, οι µονοπωλιακοί όµιλοι σε συνεργασία
µε τις αστικές τάξεις των χωρών, όπως και της Σερβίας. 

Η αιτιολογική έκθεση ισχυρίζεται ότι η εν λόγω συµφωνία είναι
αποτέλεσµα της κοινής επιθυµίας των δύο χωρών για την ενί-
σχυση των φιλικών σχέσεων µεταξύ των λαών, µέσω της προ-
ώθησης της συνεργασίας µεταξύ των εθνικών τουριστικών
αρχών και άλλα. Οι διακοπές και η αναψυχή από δικαίωµα του
λαού της Γιουγκοσλαβίας, που έζησε την περίοδο της σχεδια-
σµένης οικονοµίας, µε τις όποιες διαφορετικές επιλογές, τις πα-
ρατηρήσεις και διαφωνίες που µπορεί να έχει κάποιος, µε την
παλινόρθωση των καπιταλιστικών σχέσεων έχει µετατραπεί σε
πανάκριβο εµπόρευµα που το αγοράζουν οι λίγοι και το στερούν-
ται οι πολλοί, όπως εξάλλου και στη χώρα µας. Αυτό είναι το απο-
τέλεσµα στο σύστηµα της ελευθερίας της αγοράς και της
ατοµικής ιδιοκτησίας στα µέσα παραγωγής, στις υποδοµές ανα-
ψυχής και διακοπών. 

Η Σερβία σε αυτόν τον δρόµο της ελευθερίας κίνησης του κε-
φαλαίου των εργαζοµένων και των προϊόντων επιδιώκει την ενί-
σχυση της αστικής τάξης, την ενίσχυση της κερδοφορίας των
επιχειρηµατικών οµίλων που δραστηριοποιούνται και στον του-
ρισµό. Η αστική τάξη της Ελλάδας επιδιώκει, επίσης, µε τη συµ-
φωνία να επεκτείνει τις κερδοφόρες επενδύσεις της και να
βοηθήσει στην προώθηση της στρατηγικής των συµµάχων της
στην περιοχή, την ένταξη της Σερβίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση
και στο ΝΑΤΟ. 

Οι λαοί των χωρών θα υποστούν τις συνέπειες των επιδιώξεων
των αστικών τάξεων στην περιοχή, τις συµµαχίες τους, καθώς
και τους ανταγωνισµούς για τις θέσεις τους. Ήδη οι συνέπειες
είναι µεγάλες. Οι αστικές κυβερνήσεις στο πλαίσιο των ανταγω-
νισµών των οργανισµών των κρατών της στα πλαίσια της µεί-
ωσης επιρροής της Ρωσίας προωθούν και αυτές τις συµφωνίες

που σήµερα εδώ έρχονται για ψήφιση. 
Το Κ.Κ.Ε. είναι αντίθετο, λοιπόν, στην εν λόγω συµφωνία, γιατί

δεν υπηρετεί τους λαούς των χωρών, τις σχέσεις φιλίας και αµοι-
βαίου οφέλους, το δικαίωµα σε διακοπές και αναψυχή, αλλά τους
επιχειρηµατικούς οµίλους, των οποίων οι ανάγκες και τα συµφέ-
ροντα επηρεάζονται από τις κυβερνήσεις του κεφαλαίου και
συγκρούονται µε τα συµφέροντα των εργαζοµένων και του λαού.
Αγωνίζεται για τις πραγµατικά αµοιβαίες, επωφελείς συµφωνίες
µεταξύ των λαών, που θα συµβάλουν στην ικανοποίηση των λαϊ-
κών αναγκών, όπως και του τουρισµού, της αναψυχής, του δι-
καιώµατος του λαού και όχι των κερδών του κεφαλαίου. Σε αυτόν
το δρόµο αγωνιζόµαστε και δίνουµε όλες µας τις δυνάµεις. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε.
Ζήτησε και έχει τον λόγο ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης, ο

κ. Κυριάκος Βελόπουλος. Και στη συνέχεια, όπως προείπα, όσοι
εκ των ειδικών αγορητών και εισηγητών θέλουν, µπορούν να πά-
ρουν τον λόγο. Θα τους βλέπω ξεκινώντας από την σειρά των
κοµµάτων. 

Κύριε Πρόεδρε έχετε τον λόγο.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα, ξεκινώντας την οµιλία µου, να αναφερθώ λίγο στις

συµβάσεις, εν τάχει.
Μιλάµε για τη Σερβία. Οι Σέρβοι είναι ένας λαός πονεµένος,

ένας λαός περήφανος. Αυτή είναι µια πραγµατικότητα. Είναι ένας
οµόδοξος λαός. Εµείς ως Ελληνική Λύση έχουµε µία άποψη για
τις ορθόδοξες χώρες. Θεωρούµε ότι κάποια στιγµή πρέπει να
δηµιουργήσουµε κι εµείς το δικό µας ορθόδοξο τόξο στα πλαίσια
των κοινών συµφερόντων µεταξύ των λαών, να κάνουµε δηλαδή
ισχυρές συµµαχίες. Ό,τι λοιπόν έρχεται εδώ είναι καλοδεχού-
µενο. 

Βέβαια, δεν πρέπει να ξεχνάµε ότι µε τους Σέρβους πολεµή-
σαµε µαζί και στους Βαλκανικούς Πολέµους. Ήµασταν στον ίδιο
ακριβώς χώρο και στο ίδιο στρατόπεδο, εναντίον της Οθωµανι-
κής Αυτοκρατορίας. Είναι επίκαιρη αυτή η κύρωση που φέρνετε
εδώ, η συµφωνία, υπό την έννοια ότι έχουµε µια ίδια διαδικασία
τώρα µε τον Ερντογάν και τον νεοοθωµανισµό του.

Κατά την άποψή µας, λοιπόν, πρέπει η Ελλάς δηµιουργώντας
επιθετική εξωτερική πολιτική να δηµιουργήσει αυτό που λέγεται
«ορθόδοξο τόξο» όχι µε την έννοια της πολεµικής µηχανής -θα
έλεγα µακροπρόθεσµα να το κάνεις κι έτσι- αλλά κυρίως στα πο-
λιτισµικά, στα πολιτιστικά και οικονοµικά ζητήµατα,  ένα ορθό-
δοξο τόξο που θα υπερκεράσει το µουσουλµανικό τόξο που η
Τουρκία πέτυχε εδώ και δεκαετίες στα Βαλκάνια. Για όσους δεν
γνωρίζουν, η Αλβανία είναι στη σφαίρα επιρροής πλέον της
Τουρκίας, η Βοσνία-Ερζεγοβίνη το ίδιο, µουσουλµανικές µειονό-
τητες στη νότια Βουλγαρία το ίδιο. Όπου υπάρχουν µουσουλµά-
νοι, είναι στη σφαίρα επιρροής της Τουρκίας. Άρα, το αντίβαρο
–γιατί πρέπει να είναι ισοδύναµο το χτύπηµα της χώρας- είναι τα
ορθόδοξα τόξα, όπου µπορούµε να κάνουµε ένα ενιαίο. 

Βέβαια, να πω, κύριε Υπουργέ, ότι πρέπει κάποια στιγµή να µι-
λήσουµε για τα σοβαρά θέµατα. Ποια είναι αυτά; Μιλάµε για ορ-
θόδοξο τόξο. Ο θρησκευτικός τουρισµός. Είστε εδώ και ευκαιρία
είναι που σας έχουµε εδώ. Θα µπορούσαµε να αντλούµε δισεκα-
τοµµύρια ευρώ από τον θρησκευτικό τουρισµό -το έχω πει χίλιες
φορές- και ιδιαίτερα στο Άγιο Όρος, ιδιαίτερα που οι Ρώσοι
έχουν τεράστια ποσά. Ξέρετε πολύ καλά για την Μονή Παντελε-
ήµονος. Για µένα είναι τιµή που ξέρω καλά το Άγιο Όρος. Το έχω
επισκεφθεί σαράντα τέσσερις ή σαράντα πέντε φορές. Αλλά ξέ-
ρετε πολύ καλά ότι οι Ρώσοι µπορούν να δίνουν κεφάλαια και να
έρχονται στη Χαλκιδική, να έρχονται στο Άγιον Όρος. Όµως,
θέλει υποδοµές.

Κύριε Θεοχάρη µου, ως Υπουργός, δείτε το περιβόητο λιµάνι
στην Ουρανούπολη πώς είναι. Δεκαετίες το λιµάνι αυτό στην Ου-
ρανούπολη δεν µπορεί να είναι αξιοπρεπές, για να πηγαίνουν οι
προσκυνητές στο Άγιον Όρος. Και µιλάµε για προσκυνητές που
έχουν λεφτά. Να δώσω ένα παράδειγµα. Πέρυσι που ήµουν εγώ
στη Μονή Βατοπεδίου, ήταν ο τρίτος τραπεζίτης της Ρωσίας για
προσκύνηµα στη Μονή Βατοπεδίου, κύριε Θεοχάρη. Κι όταν µι-
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λάµε για τραπεζίτη Ρώσο, δεν µιλάµε για τους ψιλικατζήδες τους
δικούς µας, κύριε Θεοχάρη, µιλάµε για δισεκατοµµύρια ευρώ.
Θέλω να πω, δηλαδή, ότι πρέπει κάποια στιγµή σοβαρά να δούµε
το θρησκευτικό τουρισµό, τι µπορεί να µας δώσει. 

Και έκανα και ένα αίτηµα στον Υπουργό, τον κ. Χαρδαλιά. Το
λέω και δηµόσια. Υπάρχει ένα µεγάλο πρόβληµα µε τη Μονή Χι-
λανδαρίου. Είναι ένα σερβικό µοναστήρι. Σέρβοι είναι οι άνθρω-
ποι, οι οποίοι δεν µπορούν να πάρουν εργάτες, γιατί δεν δέχονται
να πάρουν Αλβανούς -δυστυχώς ή ευτυχώς, τα υπόλοιπα µονα-
στήρια παίρνουν Αλβανούς εργάτες- για τα γνωστά δικά τους
προβλήµατα µε το Κόσοβο. Πρέπει κάτι να κάνετε, ώστε οι ερ-
γάτες αυτοί να έρχονται πιο εύκολα, γιατί το µοναστήρι κάηκε
πριν δύο χρόνια ολοσχερώς και θέλουν να το ξαναφτιάξουν και
δεν έχουν εργάτες. Κι αν έρθει ο χειµώνας, θα τα γκρεµίσει όλα
µαζί. 

Το λέω, το είπα στον Υπουργό, το είδε ο κ. Χαρδαλιάς µε
πολλή συµπάθεια και πολύ θετική, αν θέλετε, αντιµετώπιση. Εύ-
χοµαι να υλοποιηθεί, για να δείξουµε ότι τους δεχόµαστε κιόλας,
ότι είµαστε κοντά τους, σε όλους αυτούς τους ορθόδοξους
λαούς.

Να σας πω, επίσης, ότι όλοι οι πατριάρχες της Σερβίας είναι
φιλέλληνες και συµπτωµατικά όλοι οι πατριάρχες σπούδασαν
στην Ελλάδα, στη Θεσσαλονίκη. Κι ο προηγούµενος και ο προ-
προηγούµενος, ακόµη ο ηγούµενος της Μονής Χιλανδαρίου, ο
Μεθόδιος έχει σπουδάσει Θεσσαλονίκη. Είναι φιλέλληνες. Καλά
είναι, λοιπόν, όλα αυτά που κάνουµε. Θα µπορούσα να κάνουµε
πολλά περισσότερα. Προσκυνητικές διαδροµές, θρησκευτικός
τουρισµός. Λεφτά είναι τα οποία έτσι κι αλλιώς δεν µπορώ να πω
ότι δεν τα χρειαζόµαστε. Τα χρειαζόµαστε και πολύ µάλιστα. 

Πάµε στα υπόλοιπα. Ξέρετε, πρέπει κάποια στιγµή να αποφα-
σίσουµε. Φέρατε µια συµφωνία µε την Κίνα για τον κινηµατο-
γράφο. Άκουγα τον εκπρόσωπο του ΠΑΣΟΚ, αν δεν κάνω λάθος.
Τα έλεγε καλά ο άνθρωπος, µε την εποχή του «NETFLIX» κ.λπ..
Αφήστε τους κινηµατογράφους µε την Κίνα, κύριε Υπουργέ. Καµ-
µιά επένδυση να πάρουµε από τους Κινέζους. Τι να σας κάνω
τώρα; Με τον κινηµατογράφο θα ασχοληθούµε; Εντάξει, καλός
είναι ο πολιτισµός, που ήταν και ο φίλος µου εδώ από το ΜέΡΑ25,
αλλά χρειάζεται λεφτά, επενδύσεις. Εδώ µε τη «HUAWEI» το 5G
φοβάστε. Απ’ ό,τι βλέπω κλοτσάτε, επειδή κλοτσάει η Αµερική,
ενώ η Γερµανία συµφωνεί να το κάνει αυτό.

Άρα, λοιπόν, να αποφασίσουµε τελικά µε ποιους είµαστε.
Έχουµε έναν πολυπολικό κόσµο, κύριε Υπουργέ, στον οποίο
συγκρούονται Κίνα, Ρωσία, Ηνωµένες Πολιτείες. Και τώρα ανα-
δύεται η Γερµανία περιέργως, παίζει ένα παιχνίδι. Ξέρετε στην
Κυβέρνησή σας καλά. Με τη Γερµανία τα πάτε καλά εσείς έτσι κι
αλλιώς. Άρα, αναδύονται πολλές χώρες. Ας αποφασίσουµε µε
ποιους είµαστε. Οι Γερµανοί είναι πανέξυπνοι. Πηγαίνουν και µε
τη Ρωσία, πηγαίνουν και µε τις Ηνωµένες Πολιτείες. Εµείς πάµε
µονοκόµµατα, αυτό είναι το δυστύχηµα. 

Υπάρχουν, όµως, κύριε Θεοχάρη, και άλλα πράγµατα και αυτό
είναι σηµαντικό κατά την άποψή µας. Είναι επιτακτική ανάγκη να
αντιγράψουµε το Ισραήλ σε όλα τα θέµατά του, ξεκινώντας από
τον πρωτογενή τοµέα του, που παράγει 115 δισεκατοµµύρια
ευρώ αγροτικά προϊόντα από χέρσα κοµµάτια γης. Το Ισραήλ
πριν από τριάντα χρόνια δεν είχε έδαφος να καλλιεργήσει. Τώρα
έχει και έδαφος να καλλιεργήσει και νερό από αφαλατώσεις και
έχει 115 δισεκατοµµύρια ευρώ εξαγώγιµων προϊόντων, όταν η
Ελλάς έχει 15, όλος ο κύκλος εργασιών της Ελλάδος. Θέλω να
πω, δηλαδή, ας αντιγράψουµε το µοντέλο του. 

Ας αντιγράψουµε το µοντέλο του νόµου και τάξεως. Το Ισραήλ
είναι έθνος ανάδελφο, σαν και εµάς. Είναι το ίδιο προβληµατική
η θέση του Ισραήλ µε της Ελλάδας. Γύρω-γύρω έχει εχθρούς.
Ας κάνουµε καλύτερες σχέσεις και συµφωνίες µε το Ισραήλ
αµυντικού χαρακτήρα, αλλά πραγµατικές συµφωνίες, όχι συµ-
φωνίες στο πόδι. Και το έλεγα από το 2007, 2008, 2009 εδώ και
κάποιοι µε κατηγορούσαν, κυρίως από την Αριστερά, γιατί έχουν
µια αντίληψη περί παλαιστινιακού λαού. «Παλαιστινιακού λαού»
είπα. Αυτοί έβγαλαν µια ανακοίνωση υπέρ της Τουρκίας. Να µην
ξεχνιόµαστε. Οι Παλαιστίνιοι που υποστηρίζαµε δεκαετίες! Γιατί
δεν υπάρχουν φιλίες, υπάρχουν συµφέροντα, δυστυχώς, συµφέ-
ροντα που συγκρούονται και αλληλοκαλύπτονται.

Ας αποφασίσουµε πού θα είµαστε, για το εθνικό συµφέρον
όµως, να κερδίζει η χώρα. Μπορούµε από το Ισραήλ να πάρουµε
τεχνογνωσία. Ακόµη και στον πρωτογενή τοµέα, κύριε Υπουργέ,
η Ελλάς δεν έχει ακόµα και τώρα τράπεζα σπόρων. Φωνάζω,
ουρλιάζω συνεχώς. Αυτοί κατασκευάζουν υβρίδια σπόρους και
κάνουν εξαγωγές.

Έχουµε και ένα µέτωπο κοινό στον εξισλαµισµό της Ευρώπης.
Το Ισραήλ έχει έναν σταθερό, πολύ σηµαντικό νόµο εναντίον της
λαθροµεταναστεύσεως. Ας τον αντιγράψουµε, ας τον φέρουµε
στην Ελλάδα. Δεν είναι κακό. Εσείς µου λέτε για κινηµατογράφο
µε το Ισραήλ. Τι να τον κάνω εγώ τον κινηµατογράφο;

Και µια και µιλάµε για τον ισλαµισµό, καταθέσαµε, κύριε
Υπουργέ, κύριε Θεοχάρη, µία πρόταση νόµου. Ξέρετε, εδώ µέσα
οι περισσότεροι διακατέχεστε από ένα σύνδροµο φοβίας απέ-
ναντι σε ό,τι ισλαµικό και βγάλατε έναν νόµο που λέγεται «ισλα-
µοφοβία», διεθνής ορολογία. Ωραία. Και εµείς καταθέτουµε
λοιπόν έναν νόµο για τη χριστιανοφοβία. Είναι πρόταση νόµου,
θα την καταθέτουµε και στα Πρακτικά. Γιατί; Υπάρχει ένας ιδιό-
τυπος ρατσισµός έναντι των Ελλήνων. Θα δώσω παραδείγµατα
για να καταλάβετε τι εννοώ. Υπάρχει ρατσισµός έναντι των Ελ-
λήνων. Ο Έλληνας υπόκειται σε συνεχείς διωγµούς κυρίως για
την Ορθοδοξία, κυρίως για το θρήσκευµά του. Μπορείς να βρί-
ζεις τον Θεό, την Παναγία, τον Χριστό και να µην τιµωρείσαι. Αν
πεις κάτι για το Κοράνι ή τον Αλλάχ, υπάρχει ο νόµος περί ισλα-
µοφοβίας και καλώς υπάρχει για µερικούς. Για εµάς θα έλεγα ότι
δεν υπάρχει λόγος να υπάρχει ένας νόµος που δεν αφορά όλους
τους πολίτες, γιατί έπρεπε να αφορά και τη χριστιανοφοβία ο
νόµος αυτός. Δεν µπορεί να βρίζει ο κάθε Βελόπουλος τα θεία
και να µην τιµωρείται. 

Ζητάµε λοιπόν προσθήκη στον αντιρατσιστικό νόµο, που η Ελ-
ληνική Λύση θα καταργήσει και θα βελτιώσει όταν κυβερνήσει,
της χριστιανοφοβίας. Πρόταση νόµου. Να δω οι φίλοι της Νέας
Δηµοκρατίας -και µας ακούν οι καλοί πολίτες της χώρας- εάν τον
νόµο αυτό θα τον αποδεχτούν, να υπάρχει ισονοµία και ισοδικία.

Και επειδή θέλω να είµαι ακριβοδίκαιος, θα ήθελα τώρα να σας
πω ένα-δυο παραδειγµατάκια γι’ αυτά που έλεγα προηγουµένως.
Να πάµε τώρα στον κορωνοϊό. Τη Δευτέρα έχουµε µια συζήτηση
εδώ σε επίπεδο αρχηγών κοµµάτων. Ακούστε, θα σας διαβάσω
τώρα εγώ τι έλεγε ο κ. Τσιόδρας ανά µήνα. Τσιόδρας Μαρτίου:
«Τα παιδιά κολλάνε εύκολα κορωνοϊό». Τσιόδρας Απριλίου: «Τα
παιδιά δεν κολλάνε εύκολα κορωνοϊό». Τσιόδρας Μαΐου: «Τα παι-
διά θεραπεύουν τον κορωνοϊό». Τσιόδρας Ιουνίου: «Τα παιδιά της
γειτονιάς σου µε πειράζουνε και βάζω σε όλους µάσκες». Τι να
σας πω τώρα; Αυτά τα πράγµατα δεν είναι σοβαρά. 

Να συµφωνήσουµε σε κάτι. Προστατεύει η µάσκα 100%; Όχι.
Διότι δεν είναι αν προστατεύει ή όχι, είναι η χρήση της µάσκας,
όπως το πιστόλι. Το πιστόλι και το όπλο προστατεύουν από τον
εχθρό σου. Αν κάνεις κακή χρήση του όπλου, δεν σε προστα-
τεύει. Πώς θα βάλω εγώ δωδεκάχρονα παιδάκια να φορέσουν
µάσκες υποχρεωτικά;

Πάµε λοιπόν στον Παγκόσµιο Οργανισµό Υγείας, γιατί εγώ
θέλω να µιλάω µε στοιχεία, όχι παραµυθάκια. Θα καταθέσω λοι-
πόν στα Πρακτικά όσα λέει ο Παγκόσµιος Οργανισµός Υγείας
για τις µάσκες στα µικρά παιδιά. Εδώ είναι. Και ας µου πουν τα
αντίθετα οι Υπουργοί σας και οι υπεύθυνοί σας. Άρθρο, λοιπόν,
στην επίσηµη σελίδα του Παγκόσµιου Οργανισµού Υγείας.
Ανοίξτε τώρα και διαβάστε το. Τι λέει; Λένε όχι σε µάσκες στα
παιδιά κάτω των πέντε έως έξι ετών. Κατηγορηµατικά. Για παιδιά
έξι έως έντεκα ετών -έχετε παιδιά, φαντάζοµαι, εδώ µέσα- µεταξύ
των άλλων λέει ο Παγκόσµιος Οργανισµός Υγείας «εξετάζεται
αντίκτυπο της χρήσης της µάσκας σε µάθηση και ψυχοκοινωνική
ανάπτυξη». Δηλαδή στα παιδιά που χρησιµοποιούν τη µάσκα
κάτω από δώδεκα ετών υπάρχουν επιπτώσεις στη µάθηση και
στην ψυχοκοινωνική ανάπτυξη. Παγκόσµιος Οργανισµός Υγείας,
άρθρο που υπάρχει και τώρα. Και εσείς αποφασίζετε στα παιδιά
των δώδεκα ετών και κάτω να τους βάλετε µάσκες, όταν θα
έχουν προβλήµατα στη µάθηση και στην ψυχοκοινωνική ανά-
πτυξη. Θα τα κάνετε κοµπλεξικά. Το λέει ο ίδιος ο ΠΟΥ, τον οποίο
επικαλείστε εσείς οι ίδιοι. 

Η Ελλάδα λοιπόν είναι η µοναδική εξαίρεση. Τι µας λέει ο Παγ-
κόσµιος Οργανισµός Υγείας; Ψάχνοντας διεθνώς για τις µάσκες,
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είδα ότι η Ελλάδα έχει τα αυστηρότερα µέτρα επιβολής µασκών
απ’ όλες τις ευρωπαϊκές χώρες. Πείτε µας µια χώρα της Ευρώ-
πης όπου η µάσκα είναι υποχρεωτική όπως στην Ελλάδα. Δεν
υπάρχει πουθενά ευρωπαϊκή χώρα. Στη Γερµανία, που γνωρίζω
καλά, δεν είναι τα µέτρα τόσο κατασταλτικά. Το λέει ο Παγκό-
σµιος Οργανισµός Υγείας. Τι θέλετε; Να κάνετε την Ελλάδα πει-
ραµατόζωο; Την κάναµε µε τα µνηµόνια. Θα την κάνουµε και µε
τις µάσκες. Θα την κάνουµε πειραµατόζωο. Μια ζωή οι Έλληνες
πειραµατόζωα. Γιατί; 

Κι εδώ λοιπόν έχω εταιρεία γνωστή που πουλάει µάσκες, δύο
εταιρείες. Ξέρετε τι γράφει το αυτοκόλλητο επάνω; «Το προϊόν
αυτό δεν προσφέρει ατοµική προστασία στον χρήστη από τον
COVID-19 ή και άλλες λοιµώξεις. Πιθανόν να προσφέρει µερική
προστασία στα άτοµα». Οι ίδιοι επιβάλλετε µια µάσκα η οποία οι
ίδιες εταιρείες, µε βάση το ISO τους, λένε ότι δεν προστατεύουν.
Ποιον κοροϊδεύουµε;

Και έρχεστε χθες βράδυ και µαθαίνω, για να το τελειώσουµε
το θέµα, ότι αφού αποκλείσατε όλες τις εταιρείες τις ανταγωνι-
στικές για τις µάσκες, δίνετε στον κύριο της «ΑΤΕΣΕ», µια εται-
ρεία, διαγωνισµό απευθείας -είναι πλασµατικός διαγωνισµός και
θα σας εξηγήσω γιατί- µε τιµή 0,78 ανά µάσκα. Τα 6 εκατοµµύρια
που έδωσε η Νέα Δηµοκρατία, αν το διαιρέσετε µε τα λεφτά που
ζητά και τις µάσκες που αναλαµβάνει, είναι 0,78 ανά µάσκα, όταν
υπάρχουν στην αγορά 0,40 ανά µάσκα. Έβγαλαν από τον διαγω-
νισµό δεκάδες άλλους υποψηφίους, µε συνέπεια να µείνουν δυο-
τρεις δικοί τους. Θα το δείτε, ψάξτε. Είναι σκανδαλάρα. Έξι
εκατοµµύρια θα µου πείτε. Γιατί; Λίγα είναι; Σκανδαλάρα είναι.
Θα το βρούµε µπροστά µας. Τιµή της µάσκας 0,78 µαζική αγορά;
Εγώ έχω εταιρεία. Ένα προϊόν κοστίζει ένα ευρώ. Αν κάποιος
πάρει δέκα χιλιάδες προϊόντα, θα του το δώσω 0,90, 0,80, 0,70.
Είναι ο νόµος της προσφοράς και της ζήτησης. Ποιον κοροϊ-
δεύετε εδώ; Αυτό είναι σκάνδαλο. Η εταιρεία «ΑΤΕΣΕ». Ξέρετε
ποιος είναι; Θα το πω. Νοµίζω ότι είναι ο κ. Χούµπαβλης. Τι εστί
Χούµπαβλης; «Rafale». Εγώ είµαι υπέρ του «Rafale», αλλά είµαι
εναντίον των µασκών. Έτσι διαγωνισµούς δεν κάνει σοβαρή κυ-
βέρνηση. Στο πόδι τρεις η ώρα το βράδυ σαν τους κλέφτες. 

Πάµε, µια και µιλάµε για τα παιδιά µας. Το άλλο; Τι της ήρθε
της κ. Κεραµέως να µας κάνει cheerleading; Λύσαµε τα προβλή-
µατα της παιδείας µας και αφού ο Ανδρέας Παπανδρέου έβγαλε
τις ποδιές, εµείς ήρθε η ώρα να ξεβρακώσουµε τα παιδιά µας
στα σχολεία! Και το λέω ωµά τώρα, γιατί ξέρουµε τι σηµαίνει
cheerleading. Είµαστε µε τα καλά µας; Λύστε τα προβλήµατα µε
τα παιδιά µας και την παιδεία, µε τις αίθουσες, να είναι δεκαπέντε
άτοµα σε κάθε τάξη, για να µην κινδυνεύουν από τον κορωνοϊό
που φοβάστε εσείς. Κι εγώ φοβάµαι, αλλά δεν είµαι και τόσο φο-
βικός. Cheerleading στα σχολεία τα ελληνικά; Πού είναι οι ελλη-
νικοί χοροί; Πού είναι η ελληνική παιδεία; Πού είναι η ελληνική
γλώσσα; Να κάνουµε τα παιδιά µαζορέτες; Άντε µπαίνουν όλοι
στα lifestyle, στις τηλεοράσεις, σε αυτά τα περίεργα τα παιχνίδια.
Να τις κάνουµε όλες µαζορέτες. Δεν ντρεπόµαστε λιγάκι; Ξέρω
γω, τι να σας πω. Ή είστε εκτός τόπου και χρόνου.

Ο προϋπολογισµός των µασκών λοιπόν του χθεσινού διαγωνι-
σµού είναι πέντε εκατοµµύρια µάσκες, προϋπολογισµός 6,2 εκα-
τοµµύρια ευρώ. Διαιρέστε για να δείτε πόσο κάνει µία µάσκα.
Είναι ντροπή. Για 6,2 εκατοµµύρια ευρώ, πέντε εκατοµµύρια µά-
σκες. Δεν ξέρω. Υπάρχουν και άλλα ερωτήµατα. 

Ισχύει ότι παρέλαβαν φακέλους των εταιρειών και έδωσαν
τρεις ώρες αργότερα πρωτόκολλο, ναι ή όχι; Πρώτη ερώτηση.
Ισχύει ότι επί δύο µέρες άνοιγαν τις προσφορές σε κλειδωµένη
αίθουσα, ναι ή όχι; Ισχύει ότι οι προσφορές απορρίφθηκαν για
τυπικούς λόγους, ότι δεν τους άρεσαν γιατί ήταν από το αντί-
παλο στρατόπεδο; Γιατί τέθηκαν τόσο σύντοµες ηµεροµηνίες;
Ποια εταιρεία θα παραδώσει σε επτά µέρες περίπου πέντε εκα-
τοµµύρια µάσκες; Είναι η εταιρεία που ήξερε, που τις είχε έτοι-
µες στην αποθήκη για να τις παραδώσει. Ποιον κοροϊδεύετε;
Αυτά δεν είναι διακυβέρνηση. 

Και κλείνω µε την Τουρκία, κύριε Πρόεδρε. Κύριοι συνάδελφοι,
χθες η Τουρκία έκανε το εξής ατόπηµα, έδωσε άδεια στον ρω-
σικό στόλο -ακούστε τώρα- να κάνει άσκηση σε κυπριακή ΑΟΖ
µέσω Τουρκίας. Δηλαδή δέχεται η Τουρκία και η Ρωσία την πα-
ράνοµη ΑΟΖ και κάνουν κοινές ασκήσεις οι δυο τους παρανόµως

στην κυπριακή ΑΟΖ -νατοϊκή δύναµη- και η Ρωσία κάνει αίτηµα
στην Τουρκία για να πάρει άδεια. 

Ερώτηση: Η Κυβέρνηση θα πάει στο ΝΑΤΟ για να ζητήσει να
διωχθεί η Τουρκία από το ΝΑΤΟ, ναι ή όχι; Θα καταγγείλει την
Τουρκία στο ΝΑΤΟ η Νέα Δηµοκρατία γι’ αυτή τη συµπεριφορά
της που είναι αντικαταστατική του ΝΑΤΟ και παραβιάζει την ενό-
τητα του ΝΑΤΟ, ναι ή όχι; Θα τολµήσει; Γιατί εδώ µας λένε µερι-
κοί ότι κάνουν, λέει, εξωτερική πολιτική σοβαρή. Εµ, δεν κάνετε
σοβαρή πολιτική, όταν βγαίνει Κυριακή ο Πάιατ και δηλώνει στη
«REAL-NEWS» την εφηµερίδα ότι η Ελλάδα και οι Ηνωµένες Πο-
λιτείες είναι ανάχωµα, λέει, στη ρωσική επέκταση και κάθοδο και
δεν υπάρχει ούτε µια διαµαρτυρία από την ελληνική Κυβέρνηση;
Ο Πάιατ, που τριγυρνά εδώ µέσα λες και είναι σπίτι του και συ-
ναντά τον κ. Τσίπρα, τον κ. Μητσοτάκη; Τους συναντάει όλους
εδώ µέσα. Και βγαίνει και δηλώνει ότι η Ελλάς και οι Ηνωµένες
Πολιτείες είναι το ανάχωµα στην κάθοδο της Ρωσίας. Με ποιο δι-
καίωµα; Ποιος τον νοµιµοποιεί; 

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Εσάς δεν σας συνάντησε;
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Ποτέ.
Ποτέ πρέσβη δεν είδε ο Βελόπουλος, κύριε συνάδελφε, ποτέ,

για έναν και µόνο λόγο.
Με διαµαρτύρεστε, κυρία Πιπιλή µου, δεν υπάρχει λόγος.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΠΙΠΙΛΗ: Δεν διαµαρτύροµαι! Μιλάω σε έναν άλλο

συνάδελφο! 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Είναι φίλτατος. Είναι φίλος µου. 
ΦΩΤΕΙΝΗ ΠΙΠΙΛΗ: Απαγορεύεται να µιλάµε;
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Όχι, λέω µην στεναχωριέστε πολύ. Ηρεµήστε. 
Λέω, λοιπόν -για να το ξεκαθαρίσουµε- το εξής: Αφού το λέει

ο Πάιατ, η Κυβέρνηση δεν έπρεπε να τον καλέσει στο Υπουργείο
Εξωτερικών να του κάνει ένα διάβηµα; Μιλάει εξ ονόµατος της
Ελλάδος ο Πάιατ; Μιλάει εξ ονόµατος της ελληνικής εξωτερικής
πολιτικής ο Πρέσβης τον Ηνωµένων Πολιτειών; Αυτό µε ενό-
χλησε. Και µε ενοχλεί.

Κι επειδή έλεγα προηγουµένως για αυτά τα περίεργα πράγ-
µατα που γίνονται, ακούστε την άποψή µου για τα ελληνικά µέσα
ενηµέρωσης. 

Δεν µε ενδιαφέρει αν τους ταΐσατε µε 20.000.000 ή αν τους
ταΐζετε ακόµη και τώρα. Με ενδιαφέρει η µονοµανία τους όµως.
Βλέπω τα ίδια πρόσωπα να παρελαύνουν στα κανάλια συνεχώς.
Δεν βλέπω ποτέ ΜέΡΑ25. Από το ΚΚΕ βλέπω µία στο τόσο. Μία
στο τόσο αν θυµηθούν, αν βρέξει, αν χιονίσει, µπορεί να σας κα-
λέσουν. Καλά, εµάς και ο πλανήτης ανάποδα να γυρίσει, δεν θα
µας καλέσουν ποτέ. Βλέπω τα ίδια πρόσωπα συνεχώς. Βλέπω,
όµως, και τις ίδιες εµµονές. Είναι η φοβία του κορωνοϊού και, βέ-
βαια, το µεγάλο τουρκικό κράτος. Υπάρχει κανάλι ελληνικό, το
οποίο όλη µέρα δείχνει ρεπορτάζ για την Τουρκία, το πόσο καλή
ήταν η Τουρκία κατά το παρελθόν και πόσο ισχυρή είναι τώρα.
Είναι ανεπίτρεπτα πράγµατα αυτά σε µια χώρα! 

Το χειρότερο, δε, είναι ότι καλύπτουν γεγονότα. Είναι ο καλός
συνάδελφος από το Ηράκλειο, αν δεν κάνω λάθος. Στο Τυµπάκι,
στην Κρήτη εκατό Πακιστανοί κυνήγησαν έναν Έλληνα. Τον έκα-
ναν µαύρο στο ξύλο. Τον έκαναν µαύρο πραγµατικά. Δεν έγινε
ούτε ένα ρεπορτάζ, ούτε µία αναφορά, ούτε τίποτα. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Κύριε συνάδελφε, όταν µιλάει ο Αρχηγός σας, µιλάει δύο και

τρεις φορές παραπάνω από τον χρόνο του και δεν διαµαρτυρό-
µαστε από κάτω εµείς. 

Θέλω να πω το εξής, για να κλείσουµε εδώ, για να το καταλά-
βετε: Δεν έγινε ούτε µία αναφορά. Τον έκαναν µαύρο στο ξύλο
τον Έλληνα. Δεν είπε κανένα κανάλι τίποτα. Αν γίνονταν το αντί-
στροφο, όµως, αν εκατό φασισταριά, ναζισταριά κυνηγούσαν
έναν αλλοδαπό, θα είχαµε ζωντανές συνδέσεις επί ένα µήνα.
Όπως είχαµε µε την υπόθεση µε το βιτριόλι, µε τις δύο 35άχρο-
νες. Όλα τα κανάλια επί δέκα µέρες µας έδειχναν τις κοπέλες,
το πώς µία τρελή πήγε και έριξε στην άλλη βιτριόλι. 

Δεύτερο θέµα: Στο «Αττικό» Αλβανός πενήντα πέντε ετών πήγε
να µαχαιρώσει τη νοσοκόµα. Κανείς δεν είπε ότι είναι Αλβανός. 

Τρίτο θέµα σηµερινό: Τοκογλύφος Αλβανός ζητάει -λέει- τε-

17996 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



τρακόσια χιλιάρικα παραπάνω από το κανονικό γιατί ήταν τοκο-
γλύφος. Δεν αναφέρουν πουθενά την εθνικότητά του. Γιατί δεν
µιλούν για την εθνικότητα; Για πείτε µου εσείς. Σώνει και καλά
να βγάλουµε από µέσα την εθνικότητα, να µη λέµε καθόλου αν
είναι Έλληνας ή Αλβανός. Να λέµε ποιοι είναι ο καθένας τους. 

Αυτή η προσπάθεια να αποκρυφτεί η αλήθεια, είναι για να µην
έχει αντανακλαστικό ο Έλληνας για να καταλάβει τι συµβαίνει
γύρω του. Εµένα αυτό µε ενοχλεί. Κυβερνάει, όµως, ένα κόµµα,
του οποίου ο Πρωθυπουργός, κατά δήλωσή του, είναι µπολια-
σµένος. Θέλει να µπολιάσει την ελληνική κοινωνία. Το είπε ο ίδιος
εδώ. Θέλει να τη µπολιάσει µε ό,τι έρχεται και ό,τι φεύγει. 

Δεν µπολιάζεις εύκολα -επαναλαµβάνω- κοινωνίες που έχουν
ανόµοια ήθη και έθιµα, ανόµοιες παραδόσεις. Εγώ δεν µπορώ
να µπολιαστώ µε κλειτοριδεκτοµές. Εγώ δεν µπορώ να µπολια-
στώ να έχω τη γυναίκα µου στη γωνία στριµωγµένη, να µην έχει
λόγο και άποψη. Εγώ δεν µπορώ να µπολιαστώ µε το να παν-
τρεύονται επτά γυναίκες οι άντρες. Αν θέλει να µπολιαστεί η Νέα
Δηµοκρατία, είναι δικαίωµά της. Εµείς, όµως, τέτοια µπολιά-
σµατα δεν τα θέλουµε και τα αποκρούουµε. 

Κλείνω εδώ -για να µην ανησυχούν κάποιοι συνάδελφοι- ση-
µειώνοντας πόσο ίδιοι είστε εδώ στη Νέα Δηµοκρατία, αλλά και
στο Κίνηµα Αλλαγής και στο ΣΥΡΙΖΑ. Θεωρώ ότι είστε τρόικα
εσωτερικού πλέον. Φαίνεται από τα ελληνοτουρκικά, υπέρ του
δέοντος, να αποδεικνύεται αυτή η ιστορία, διότι «Ο αέρας πήρε
τη σηµαία» κατά το παρελθόν, «Η θάλασσα σύνορα δεν έχει»
κατά το παρελθόν, «Το Αιγαίο ανήκει στα ψάρια του» κατά το πα-
ρελθόν ο κ. Πάγκαλος, «Να µην είµαστε µοναχοφάηδες» από
εδώ, «Κοτζάµ Τουρκία να µην έχει ΑΟΖ;» από εδώ, «Το «Ορούτς
Ρέις» αν έκανε έρευνες δεν µε ενδιαφέρει καθόλου» από εδώ, η
κ. Μπακογιάννη. 

Ακούστε, φίλες και φίλοι. Φαίνεται ότι συµπλέετε σε µία τα-
κτική: να µας σύρετε σε έναν διάλογο. Η άποψη της Ελληνικής
Λύσης είναι ότι διάλογος για κεκτηµένα και εθνική κυριαρχία δεν
γίνεται ποτέ. Από την άλλη, βέβαια, αν είχαµε σοβαρή κυβέρ-
νηση, µία κυβέρνηση που ήξερε τι σηµαίνει εθνική κυριαρχία, δεν
θα έδινε ούτε µειωµένες επήρειες, ούτε θα έλεγε «ολίγον έγ-
κυος» ή «µέτριος καφές» ή «βαρύς και όχι».

Αν είστε πραγµατικά Κυβέρνηση που προέρχεται από τον Κων-
σταντίνο Καραµανλή της λαϊκής πατριωτικής Δεξιάς, όπως πολ-
λοί από εσάς πιστεύω ότι θέλετε να είστε, τώρα που κάνει αυτά
που κάνει η Τουρκία, έπρεπε να βυθιστεί όλος ο στόλος ο τουρ-
κικός, γιατί παραβιάζει την εθνική µας κυριαρχία. Δεν το κάνετε,
αλλά µη σύρετε τη χώρα σε διάλογο. Αν δεν µπορείτε, παραιτη-
θείτε. Δεν είναι κακό να πάτε σε εκλογές. Δεν είναι καθόλου
κακό, γιατί είναι και µία επίδειξη µεγαλοσύνης, ότι «δεν µπορώ,
ρε παιδιά, να αντιµετωπίσω την κατάσταση και πάω σε εκλογές».
Αυτό το αντιλαµβάνοµαι. Το να κάνουν, όµως, βόλτες και να λέει
η κ. Μπακογιάννη ότι, «δεν µε νοιάζει αν κάνει έρευνες το
«Ορούτς Ρέις» », είναι πολύ µακριά από την πραγµατικότητα.

Τα λέω αυτά, γιατί θέλω από όλους σοβαρότητα. Βέβαια, το
Συµβούλιο Πολιτικών Αρχηγών δεν θα γίνει ποτέ. Δεν θα γίνει!
Τα βρήκατε οι τρεις σας, η «τρόικα εσωτερικού». Συµφωνείτε σε
όλα.

Να είστε καλά, κύριε Πρόεδρε. Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει ο κ.
Μπουκώρος, ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµο-
κρατίας για µία µικρή παρέµβαση. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Θα ήθελα να κάνω µία µικρή παρέµβαση, κύριε Πρόεδρε,

αφορµής δοθείσης από τα όσα είπε ο κύριος Πρόεδρος της Ελ-
ληνικής Λύσης. Θα ήθελα να δώσω ορισµένες διευκρινίσεις για
το ζήτηµα της προµήθειας των µασκών. Ακούστηκε ότι είναι τρεις
οι εταιρείες που θα προµηθεύσουν το ελληνικό δηµόσιο ή ότι
έχουν µείνει δύο, τρεις. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Δεν είπα αυτό. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Σας παραπέµπω στα Πρακτικά,
κύριε Πρόεδρε. 

Το έργο, κατ’ αρχάς, έχει εκχωρηθεί στην Κεντρική Ένωση
Δήµων και Κοινοτήτων. Κατά δεύτερον, δεκατρείς ελληνικές εται-

ρείες -ουσιαστικά δεν αποκλείστηκε καµµία- έχουν αναλάβει την
προµήθεια. Έχει δηµοσιεύσει τον σχετικό πίνακα η ΚΕΔΕ. Ασφα-
λώς, κάποιες εταιρείες είναι µεγαλύτερες και έχουν µεγαλύτερες
δυνατότητες προµήθειας µασκών. Κάποιες είναι µικρότερης δυ-
ναµικότητας και προµηθεύουν µικρότερο αριθµό µασκών. Πάν-
τως, καµµία ελληνική εταιρεία δεν αποκλείστηκε. Αυτό θέλω να
είναι καθαρό.

Για τα ελληνοτουρκικά, απευθυνόµενος προς όλες τις πτέρυ-
γες, θα έλεγα πραγµατικά ότι την ώρα που η χώρα µας βρίσκεται
αντιµέτωπη µε τις ανιστόρητες νεοθωµανικές προκλήσεις και την
απίστευτη επιθετικότητα το εσωτερικό µέτωπο θα πρέπει να είναι
αρραγές. Αυτό, βεβαίως, δεν σηµαίνει ότι δεν πρέπει να ακού-
γονται απόψεις. Απόψεις θα ακούγονται. Στο Κοινοβούλιο θα συ-
ζητάµε. Είναι όµως σηµαντικός παράγοντας το εσωτερικό
µέτωπο.

Επίσης, κύριε Πρόεδρε, πολύ σηµαντικός παράγοντας είναι το
διπλωµατικό τοίχος που µε επιτυχία χτίζει η Κυβέρνηση του Κυ-
ριάκου Μητσοτάκη σε ολόκληρη τη Μεσόγειο. Δείτε σήµερα,
ποια είναι η θέση όλων των µεσογειακών κρατών, πώς δηλώνουν
τις απόψεις τους διεθνώς για αυτή την ελληνοτουρκική κρίση.

Βεβαίως, στο πλαίσιο της σηµερινής συζήτησης, ορθά είπε ο
κύριος Πρόεδρος ότι καλώς υπογράφουµε αυτή τη συµφωνία µε
τη φίλη χώρα Σερβία. Και το οµόδοξο, βεβαίως, παίζει ρόλο.
Όπως επίσης, παίζουν ρόλο και οι ιστορικές σχέσεις της σύγ-
χρονης, αλλά και της πρόσφατης ιστορίας µας. 

Ωστόσο, µε προβληµατισµό παρακολουθούµε την έκδοση
νέας NAVTEX από την Τουρκία για ασκήσεις ρωσικών πλοίων στη
Μεσόγειο µε πραγµατικά πυρά κατά τη διάρκεια του Σεπτεµ-
βρίου. Με αγωνία περιµένουµε να δούµε, αν αυτές οι ασκήσεις
θα είναι µια τουρκορωσική σύµπραξη ή θα είναι απλά ασκήσεις
του ρωσικού ναυτικού.

Όλα αυτά, λοιπόν, θα πρέπει να τα προσεγγίζουµε µε ψυχραι-
µία και προσοχή. Και βεβαίως, θα πρέπει να δούµε, ποιοι είναι οι
φίλοι µας και ποιοι συνδράµουν αυτή την ώρα. Έχει διαφανεί σε
έναν βαθµό µέχρι αυτή τη στιγµή. Πιστεύω ότι θα διαφανεί και
στο άµεσο µέλλον. Στη διεθνή διπλωµατία δεν υπάρχουν βεβαι-
ότητες, όπως και στην πολιτική άλλωστε. Η κάθε φίλη και σύµ-
µαχος χώρα, οµόδοξη ή όχι, στα δύσκολα χτίζει συµµαχίες και
φαίνεται αν είναι πραγµατικά φιλική χώρα. 

Η Ελλάς είναι κράτος δηµοκρατικό, οργανωµένο και ισχυρό.
Αν ο νέο-Σουλτάνος πιστεύει ότι έχει να κάνει µε διαλυµένα βα-
σίλεια τύπου Λιβύης ή και άλλων γειτονικών χωρών, µάλλον κάνει
λάθος.

Οι ελληνικές ένοπλες δυνάµεις, τις οποίες όλοι σε αυτή την Αί-
θουσα εµπιστευόµαστε, το τελευταίο διάστηµα δείχνουν ότι η
χώρα διαθέτει αποτρεπτική ισχύ, η οποία αυξάνεται διαρκώς και
είναι ικανές να προασπίσουν θαλάσσια και χερσαία σύνορα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Σε αυτό θέλουµε να είναι βέβαιος ο ελληνικός λαός και όλες

οι πτέρυγες της Βουλής. Νοµίζω ότι σε αυτό µπορούµε να συµ-
φωνήσουµε και µε το αρραγές εσωτερικό µέτωπο να ενισχύ-
σουµε αυτή την αποτρεπτική ισχύ της χώρας, χτίζοντας
παράλληλα και µέσω των συµφωνιών που συζητάµε σήµερα -και
της συγκεκριµένης µε τη Σερβία και τις προηγούµενες πριν λίγη
ώρα µε την Κύπρο, την Ιορδανία, το Ισραήλ και την Κίνα- την ιδέα
ότι η Ελλάδα αποδεικνύει ότι µπορεί να χτίζει συµµαχίες, όχι
µόνο στα δύσκολα, αλλά διαχρονικά, γιατί είναι κράτος πολιτι-
σµένο, δηµοκρατικό ισχυρό. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο για ένα λεπτό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Πρόεδρε, να
µην παρεκκλίνουµε από το σηµερινό θέµα. 

Ορίστε, έχετε τον λόγο για ένα λεπτό. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Μάλλον, ο καλός συνάδελφος -µου είναι συµπαθής- δεν κατά-

λαβε αυτό που είπα. Δεν φταίει. Ίσως, δεν τα είπα καλά εγώ.
Έθεσα τέσσερα ερωτήµατα συγκεκριµένα. 

Επιτρέψτε µου να διαβάσω, τι είπα στα Πρακτικά. Έκανα τέσ-
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σερα συν ένα ερωτήµατα: «Ισχύει ότι παρέλαβαν φακέλους των
εταιρειών και έδωσαν τρεις ώρες αργότερα το πρωτόκολλο;».
Ερωτήσεις έθεσα. 

Ισχύει ότι επί δύο µέρες άνοιγαν τις προσφορές κλειδωµένοι
σε κλειδωµένη αίθουσα; Ισχύει ότι οι προσφορές απορρίφθηκαν
για τυπικούς λόγους; Είπα: Γιατί θέσατε τόσο σύντοµα προθε-
σµίες; Ποια εταιρεία θα παραδώσει σε επτά ηµέρες πέντε εκα-
τοµµύρια µάσκες; Αυτά ήταν τα ερωτήµατά µου.

Όσο για το ποιος αποφασίζει, είπατε η ΚΕΔΕ. Ποιος την ελέγ-
χει την ΚΕΔΕ; Εγώ; Η Νέα Δηµοκρατία! Μην κοροϊδεύουµε τον
κόσµο. Τι Γιάννης, τι Γιαννάκης! 

Πάµε στα υπόλοιπα. Είπα ότι κέρδισε µια εταιρεία του συγκε-
κριµένου κυρίου και είναι ακριβές οι µάσκες. 

Από την άλλη µου λέτε για αρραγές µέτωπο. Για να έχεις αρ-
ραγές µέτωπο, κύριε συνάδελφε, πρέπει να κάνεις Συµβούλιο
Πολιτικών Αρχηγών και όχι κατά µόνας να πιάνεις τον καθένα ξε-
χωριστά και να λες ό,τι θέλεις. Να ξεκαθαρίζουµε τα πράγµατα.
Όταν θες αρραγές µέτωπο, θα έχεις και αρραγή συνεργασία κι
ενηµέρωση. Κλείνοντας, θα πω το εξής: Θέλεις αρραγές µέτωπο
και έχεις τον Ντόκο του ΕΛΙΑΜΕΠ δεξί σου χέρι; Τουλάχιστον η
Ελληνική Λύση έχει τις ενστάσεις της, για να πω κάτι άλλο. 

Και, βέβαια, επειδή µάλλον δεν ακούσατε πάλι, επαναλαµβάνω
πως ο πρώτος που πρότεινε στον Έλληνα Πρωθυπουργό τη Γαλ-
λία για να πάρουµε «Rafale», ήµουν εγώ. Ρωτήστε τον, αν µιλάτε
µαζί του. Εγώ όταν συναντηθήκαµε του είπα: «Δες τα «Rafale»
από την Κροατία που πάνε να τα πάρουν τσάµπα». 

Δεύτερον και σηµαντικότερο, εγώ είπα από εδώ πάνω σε εσάς,
στη Νέα Δηµοκρατία: Καταγγείλτε τη Ρωσία και καταγγείλτε στο
ΝΑΤΟ την Τουρκία να την πετάξουν απέξω. Θα την καταγγείλετε;
Θα το κάνετε; Αυτό θέλω να ακούσω. Εγώ δεν είµαι µε κανέναν.
Εγώ είµαι µε την Ελλάδα. Εσείς έχετε πρόβληµα και νοµίζετε ότι
είµαστε µε τη Ρωσία. Όχι! Με την Ελλάδα είµαστε και είπα και
στην οµιλία µου και το ξαναλέω: Η Νέα Δηµοκρατία πρέπει να
καταγγείλει την Τουρκία τώρα στο ΝΑΤΟ και να αποπεµφθεί από
το ΝΑΤΟ, γιατί κάνει κοινές ασκήσεις και δίνει δικαιώµατα να κά-
νουν οι Ρώσοι άσκηση παραβιάζοντας βασικές αρχές του ΝΑΤΟ.
Το είπα και ελάλησα.

Ευχαριστώ πάρα πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Θα συνεχίσουµε και

να δώσουµε τον λόγο στους υπόλοιπους εισηγητές και ειδικούς
αγορητές, ξεκινώντας από την κ Πιπιλή από τη Νέα Δηµοκρατία. 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΠΙΠΙΛΗ: Κύριε Πρόεδρε, το γεγονός ότι ενώ µιλάω
από την Αίθουσα της Ολοµέλειας στη Βουλή και εξακολουθώ να
φοράω τη µάσκα σηµαίνει πρωτίστως ότι διακατέχοµαι από κοινή
λογική, δευτερευόντως ότι ακούω το σύνολο σχεδόν των επιστη-
µόνων και όχι ορισµένες δοξασίες ψεκασµένων ή αντιρρησιών
επιστηµόνων και το κυριότερο επειδή ακόµα και το µικρό παιδί
µπορεί να καταλάβει ότι ένα µικρόβιο, ένας ιός, µεταδίδεται
πάρα πολύ εύκολα από µια απλή καθηµερινή κίνηση που είναι
απλώς να λέµε «Καληµέρα» µε το στόµα. 

Επίσης, φοράω τη µάσκα γιατί έχω µάθει κι έχω συνειδητοποι-
ήσει ότι οφείλω πρωτίστως όχι να προστατεύω τον εαυτό µου,
αλλά να προστατεύω τους ανθρώπους που είναι γύρω µου, είτε
είναι σε οµάδες, είτε είναι εργαζόµενοι, είτε είναι γενικώς πολί-
τες. Αυτό οφείλουµε να το πούµε διότι πολύ συχνά κατηγορούν-
ται οι Βουλευτές ή γενικότερα συλλήβδην το ελληνικό
Κοινοβούλιο ότι δεν δίνει το καλό παράδειγµα. Λοιπόν, αντί να
προσπαθούν κάποιοι να µας πουν ότι δεν είµαστε σοβαροί, νο-
µίζω ότι η πλειοψηφία δείχνει ότι πραγµατικά δίνουµε το καλό
παράδειγµα. 

Έρχοµαι τώρα στο θέµα της κύρωσης που εκφράστηκα εκ-
φράζοντας και το σύνολο της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της
Νέας Δηµοκρατίας µε πάρα πολύ θετικό τρόπο, αναφερόµενη
στις διαχρονικές εξαιρετικά στενές σχέσεις µεταξύ της Σερβίας
και της Ελλάδος, αλλά και στην αναπτυξιακή πλευρά που θα επι-
φέρει η κύρωση της συµφωνίας µεταξύ Ελλάδας και Σερβίας για
τα θέµατα του τουρισµού. 

Όµως, κατά τη συζήτηση στην επιτροπή δόθηκε από πολλές
πλευρές της Αντιπολίτευσης ιδιαίτερη έµφαση στο γεγονός ότι,
για παράδειγµα, κατεστράφη η σχέση µας µε τη Σερβία επειδή
έκλεισαν οι ροές, αλλά δεν επισήµαναν τον λόγο που τον είχε κα-

ταλάβει όλη η υπόλοιπη Ελλάδα, ότι έκλεισαν τα σύνορα στους
φίλους Σέρβους πολίτες διότι η Σερβία ήταν υπό καθεστώς βί-
αιης εισβολής της πανδηµίας. 

Άρα πώς είναι πολιτικό επιχείρηµα που ακούγεται µέσα από
τη Βουλή το ότι η Ελλάδα προστάτευσε τη χώρα της και τα σύ-
νορά της επειδή κακώς ίσως κάποιοι ξενοδόχοι στη Χαλκιδική ή
σε άλλες περιοχές υπέστησαν αυτή τη βιαιότητα. Διότι ζούµε
παγκοσµίως σε ένα καθεστώς βίας, τρόµου, αλλά και λογικής για
να µην συνεχιστεί στο µέλλον. 

Ακούστηκε δε, για µένα, το πιο παρανοϊκό παράδειγµα. Έψε-
ξαν τον Υπουργό Τουρισµού και τις υπηρεσίες του τουρισµού
συνάδελφοι από την Αντιπολίτευση λέγοντας ότι για παράδειγµα
στα Δωδεκάνησα και ειδικότερα στη Ρόδο πάθανε οικονοµική κα-
ταστροφή οι ξενοδόχοι γιατί είναι γνωστό ότι οι Σκανδιναβοί είναι
διαχρονικά οι καλύτεροι πελάτες στα Δωδεκάνησα και αναφέρ-
θηκαν ειδικότερα στη Σουηδία. Εκείνη την ώρα είπα: Χριστέ µου,
επιτρέπεται από το Βήµα της Βουλής, από την Ολοµέλεια της
Βουλής να λέµε τέτοιου είδους εγκληµατικές ανακρίβειες; 

Η Σουηδία είναι το ευρωπαϊκό κακό παράδειγµα ενός κράτους
και µιας κυβέρνησης που αδιαφόρησε πλήρως µε τις κοινές οδη-
γίες για πρόληψη µέτρων, άφησε τον σουηδικό λαό σύµφωνα µε
τις δικές του ευαισθησίες να σεβαστεί τους άλλους πολίτες, δεν
πήρε κανένα µέτρο. Η Σουηδία έχει περίπου έξι χιλιάδες νε-
κρούς. Η Σουηδία θέρισε τους ηλικιωµένους, όπως και η Γαλλία
για παράδειγµα, στα γηροκοµεία γιατί τους άφησε. Κι έχουµε
εµείς το θράσος από το Βήµα της Βουλής να ζητάµε από τον κ.
Θεοχάρη τα ρέστα, γιατί δεν επιτρέψαµε οι Σουηδοί να φέρουν
το κακό παράδειγµα στη Ρόδο, στην Κω, στη Νίσυρο και αλλού. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε. 

Θα δώσω τον λόγο στην εισηγήτρια του ΣΥΡΙΖΑ, την κ. Noτο-
πούλου. 

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ: Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, ερχόµαστε σήµερα να κυρώσουµε µια συµφωνία
για τη συνεργασία ανάµεσα στις δύο χώρες την Ελλάδα και τη
Σερβία, που όπως συζητήσαµε και στην επιτροπή είναι αποτέλε-
σµα των προσπαθειών της κυβέρνησης του Αλέξη Τσίπρα, του
ΣΥΡΙΖΑ µε Υπουργό Τουρισµού την Έλενα Κουντουρά. Προφα-
νώς, λοιπόν, συµφωνούµε µε την κύρωση αυτής της συµφωνίας.
Άλλωστε εµείς χαράξαµε τον δρόµο σε µια περίοδο, όµως, που
ήταν εντελώς διαφορετική για τον ελληνικό τουρισµό.

Δυστυχώς, σήµερα η συµφωνία αυτή έρχεται και µε µια σχε-
τική και οµολογούµενη καθυστέρηση σε µια περίοδο που έχετε
ήδη φροντίσει να ναρκοθετήσετε τις σχέσεις ανάµεσα στις δύο
χώρες µε τις παλινωδίες, τις αντιφάσεις και τα λάθη σας. Έχετε
ήδη καταφέρει να κάνετε µπάχαλο κάθε πεδίο εφαρµογής της
πολιτικής σας. 

Ας τα πάρουµε, όµως, ένα-ένα. Οι ευθύνες είναι βαρύτατες,
είναι δίκαιες, ανήκουν στην Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας.
Το χάλι στον τουρισµό, αλλά ο κίνδυνος για τη δηµόσια υγεία,
δεν έχουν να κάνουν µε την ατοµική ευθύνη κανενός. Σταµατήστε
να αναπαράγετε και να το αναµασάτε. Εσείς κυβερνάτε.

Ασυνάρτητη πολιτική. Από τη µια µε φόντο το ηλιοβασίλεµα της
Σαντορίνης ο Πρωθυπουργός της χώρας να καλεί τους τουρίστες
να έρθουν σε µια ασφαλή χώρα, την Ελλάδα, και από την άλλη να
σωρεύετε και να στοιβάζετε τους τουρίστες από τη Σερβία, τους
ταξιδιώτες, τους γείτονές µας, στα σύνορα στον Προµαχώνα, να
αλλάζετε τις οδηγίες κάθε τρεις και λίγο µε καινούργια ΦΕΚ. Από
τη µία να τους στέλνετε από τους Ευζώνους στον Προµαχώνα
χωρίς να τους έχετε ειδοποιήσει και πάλι τη νύχτα να αλλάζετε το
ΦΕΚ και να τους στέλνετε σπίτια τους να ξεπακετάρουν και να
απαγορεύετε την είσοδο στη χώρα τον Ιούλιο. Άλλαξαν τα επιδη-
µιολογικά δεδοµένα µέσα σε µια νύχτα; Ποιος τολµά να το ισχυ-
ρίζεται αυτό και µάλιστα από τον χώρο του Κοινοβουλίου; 

Έχουµε, λοιπόν, ως αποτέλεσµα της δικής σας στάσης πλη-
θώρα αντιδράσεων στο σερβικό τύπο, επίσηµες ανακοινώσεις
από τη γειτονική µας χώρα και φυσικά την αντίδραση των Ελλή-
νων επιχειρηµατιών. Χαρακτηριστικά οι ξενοδόχοι της Πιερίας σε
ανακοίνωσή τους -δεν ξέρω να τις λαµβάνετε και αν τους δίνατε
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την παραµικρή σηµασία- λένε πως είναι µεγάλη δυσφήµιση ει-
δικά για τη Βόρεια Ελλάδα. Η χώρα έχει χάσει την αξιοπιστία της,
όχι µόνο στους Έλληνες επαγγελµατίες και εργαζόµενους στον
τουρισµό, αλλά και σε όλες τις τουριστικές αγορές.

Σήµερα, λοιπόν, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, έχετε µία
ακόµα παρακαταθήκη, µία ευκαιρία που σας άφησε η κυβέρνηση
του ΣΥΡΙΖΑ. Όµως, αντί να το αναγνωρίσετε αυτό, έρχεστε εδώ
και από αυτό το Βήµα, κύριε Υπουργέ, πριν δύο µέρες στην αρ-
µόδια επιτροπή και αναπαράγετε πράγµατα δηµιουργώντας ψευ-
δείς ειδήσεις, αλλά και ψευδείς εντυπώσεις. 

Κάνοντας, λοιπόν, µία ατυχέστατη σύγκριση ανάµεσα στις εισ-
ροές από τη Σερβία του ’14 µε του ’19, ισχυριστήκατε πως η πο-
λιτική του ΣΥΡΙΖΑ δεν είχε αποτελέσµατα. Όµως, ξεχάσατε να
αναφέρετε, έτσι για την ιστορία, πως η Σερβία το ’14 µπήκε στο
Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο µε ένα από τα µεγαλύτερα ελλείµ-
µατα στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Το έλλειµµά της το 2014 ήταν
9,4% και βγήκε από το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο το ’18 που
κάναµε ιδιαίτερες προσπάθειες, αποτέλεσµα των οποίων είναι
και η κύρωση της εν λόγω συµφωνίας, για να ανακτήσουµε τον
χαµένο χρόνο. 

Κύριε Θεοχάρη, έναν χρόνο τώρα κάνετε πολιτική µε τα απο-
τελέσµατα της κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ και της πρώην Υπουργού
κ. Έλενας Κουντουρά, από την αεροπορική σύνδεση Αθήνας -
Σαγκάη µέχρι το άνοιγµα των σχολών ξεναγών, τις αφίξεις και τα
έσοδα. Επιτέλους, λοιπόν, σταµατήστε τις διαστρεβλώσεις.

Βέβαια, αυτή δεν ήταν η µοναδική διαστρέβλωση που επιχει-
ρήσατε στην προχθεσινή σας οµιλία. Διαψεύσατε και διαστρε-
βλώσατε µία σειρά από δηλώσεις σας, όπως, για παράδειγµα,
για την πληρότητα. Βέβαια, κανείς δεν µπορεί να ξεχάσει κι
άλλες δηλώσεις σας σχετικά µε το ότι ο κορωνοϊός και το µετα-
ναστευτικό δεν επηρεάζουν και δεν θα επηρεάσουν τον ελληνικό
τουρισµό ήδη από το Φλεβάρη ή άλλες µεταγενέστερες δηλώ-
σεις σας, όπως ότι θα επανέλθει ο τουρισµός στην κανονικότητα.
Προφανώς δεν σας είχαν ενηµερώσει οι επικοινωνιολόγοι του
Πρωθυπουργού ότι µέχρι και ο Πρωθυπουργός µιλούσε για νέα
κανονικότητα.

Εν πάση περιπτώσει, προχθές είπατε και µία αλήθεια. Είπατε:
«Δεν είναι ο τουρισµός το πρόβληµα. Η δική µας χαλαρότητα
είναι. Το ότι πιστέψαµε ότι κερδίσαµε τη µάχη είναι.». Και ίσως
είναι και η πρώτη φορά που στέλεχος της Κυβέρνησης αναγνω-
ρίζει πως η ευθύνη για το χάλι, για τον κίνδυνο για τη δηµόσια
υγεία βαραίνει αποκλειστικά την Κυβέρνησή σας. Παραδεχτή-
κατε ότι είστε επικίνδυνοι για τη δηµόσια υγεία.

Ας προχωρήσουµε, όµως, στη διορατικότητα, τις εµµονές και
τις ιδεοληψίες σας και στο πώς αυτές καθήλωσαν και βάζουν τα-
φόπλακα στον ελληνικό τουρισµό. Μεθύσατε εκείνη την περίοδο
από τη δήθεν επιτυχία σας και όταν όλες οι άλλες χώρες, όλες
οι άλλες κυβερνήσεις στις υπόλοιπες ευρωπαϊκές χώρες έδιναν
µάχη απέναντι στον κορωνοϊό, εσείς ψάχνατε δάφνες και πρω-
τιές.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα για λίγο την ανοχή σας. Σας ευχα-
ριστώ. 

Το εύκολο ήταν να κλείσετε τον κόσµο στο σπίτι του. Το δύ-
σκολο ήταν να επανεκκινήσει η οικονοµία, να επανεκκινήσετε τον
τουρισµό µε ασφάλεια για τους πολίτες. Και εδώ τα κάνατε µπά-
χαλο. Και επειδή τον τελευταίο καιρό όλα τα στελέχη της Κυβέρ-
νησής σας έχετε µία τάση να υποβαθµίζετε τον ρόλο των
εισερχοµένων κρουσµάτων και να υπερτονίζετε την ατοµική ευ-
θύνη, η επιτυχία είναι δική σας, αλλά η αποτυχία ανήκει στους πο-
λίτες, ξεχνάτε να αναφέρετε ότι από τα κρούσµατα που
ανακοινώνετε την ηµέρα, λέτε ότι µόνο τα είκοσι είναι εισερχό-
µενα. Ξεχνάτε να αναφέρετε ότι τεστ κάνετε µόνο στον ένας στους
οκτώ. Χαρακτηριστικά και µε βάση την ενηµέρωση που έκανε ο
υπεύθυνος της Κυβέρνησής σας, στις 25 Αυγούστου οι εισερχό-
µενοι τουρίστες-ταξιδιώτες, τα εισερχόµενα άτοµα ήταν δύο εκα-
τοµµύρια εννιακόσια τριάντα ένα χιλιάδες εξακόσια δεκατέσσερα,
αλλά οι έλεγχοι ήταν τριακόσιοι εξήντα χιλιάδες διακόσιοι έξι. 

Καταγράφετε, λοιπόν, ως εγχώρια πολλά από τα δευτερογενή
κρούσµατα από ανθρώπους που ήρθαν από το εξωτερικό και

λέτε «δεν φταίει ο τουρισµός». Και συµφωνούµε απόλυτα, κύριε
Υπουργέ. Εσείς φταίτε, διότι από την πρώτη στιγµή είπαµε πως
πρέπει να αναλάβουµε το λελογισµένο ρίσκο να ανοίξουµε τα
σύνορα, να επανεκκινήσει ο τουρισµός, να επανεκκινήσει η οικο-
νοµία, χωρίς όµως να υποσκάψετε την υγειονοµική δυνατότητα,
την ασφάλεια της χώρας και τη δηµόσια υγεία. Δεν είναι δίληµµα
«ή τουρισµός ή υγεία», όπως το ψευτοδίληµµα που λέτε από το
Βήµα της Βουλής. 

Εάν έχετε βάλει ως απαραίτητη προϋπόθεση εισόδου ένα υπο-
χρεωτικό αρνητικό τεστ εβδοµήντα δύο ώρες πριν, σήµερα τα
πράγµατα θα ήταν εντελώς διαφορετικά. Σήµερα δεν θα είχε τε-
λειώσει άρον άρον και πρόωρα η σεζόν, σήµερα δεν θα είχαµε
αυτά τα κατάπτυστα δηµοσιεύµατα που κυκλοφορούν όχι µόνο
στη χώρα µας, αλλά και στο εξωτερικό, σήµερα δεν θα ήµασταν
στη µαύρη λίστα µιας σειράς από άλλες χώρες, σήµερα δεν θα
έβαζαν σε καραντίνα τους ταξιδιώτες που έρχονται στη χώρα
µας. Από τη Ζάκυνθο έφυγαν µαθητές που έκαναν αναρτήσεις
στα social media για το ότι δεν τηρούν τους κανόνες. Πού είναι
οι έλεγχοι; Πού είναι η ασφάλεια που υποσχεθήκατε στους πολί-
τες; Τι κάνατε τους µήνες που µας κλείσατε στο σπίτι; Κάνατε
προσλήψεις στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας; Προµηθευτήκατε αντι-
δραστήρια; Προµηθευτήκατε τεστ; Την ίδια στιγµή που χθες ο
Πρωθυπουργός επιχαίρει για τα πολλά τεστ που γίνονται στη
χώρα µας, την ίδια στιγµή το Εθνικό Κέντρο Αιµοδοσίας δηλώνει
αδυναµία να διενεργήσει τεστ, διότι δεν έχει επάρκεια σε αντι-
δραστήρια. Αρέσκεστε, λοιπόν, στα ψευτοδιλήµµατα. 

Σε κάθε περίπτωση, όµως, δεν φροντίσατε να αναλάβετε ούτε
την ευθύνη της υπεράσπισης των συµφερόντων της χώρας µας
σε επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης. Έπρεπε να πρωτοστατήσετε
στην εφαρµογή ενός ενιαίου υγειονοµικού πρωτοκόλλου. Ούτε
αυτό κάνατε. Υποκύψατε σε πιέσεις τουριστικών πρακτόρων;
Υποκύψατε! Υποκύψατε σε πιέσεις εφοπλιστών; Υποκύψατε!
Υποκύψατε σε πιέσεις αεροπορικών εταιρειών; Υποκύψατε! Βά-
ζετε λουκέτα στις επιχειρήσεις; Βάζετε! Οδηγείτε ανθρώπους
στην εξαθλίωση µέσα από την ανεργία; Τους οδηγείτε! Βαφτί-
σατε ως θωράκιση της εργασίας το πρόγραµµα «ΣΥΝ-ΕΡΓΑΣΙΑ»,
όταν αυτό επιφέρει µείωση των αποδοχών, ελαστικές µορφές ερ-
γασίας και κατάργηση εργασιακών δικαιωµάτων. 

Αν αυτή τη στιγµή κάνατε τον κόπο να επισκεφτείτε ένα νησί,
όχι σε µία προγραµµατισµένη και οργανωµένη εκ των προτέρων
φιέστα σαν αυτές στις οποίες πήγατε µαζί µε τον Πρωθυπουργό,
και να µιλήσετε µε τους ανθρώπους µε τους οποίους µιλούσε ο
Αλέξης Τσίπρας όλο το καλοκαίρι, µε τους φορείς του τουρισµού
σε κάθε νησί του Ιονίου και του Αιγαίου και από τη Θράκη µέχρι
την Ηλεία, θα βλέπατε ότι οι άνθρωποι είναι σε απόγνωση, ότι οι
άνθρωποι βάζουν λουκέτο στα µαγαζιά τους. Και βάζουν λου-
κέτο, επειδή εσείς επιλέξατε να στηρίξετε άλλους και όχι την
πραγµατική και την υγιή επιχειρηµατικότητα. 

Ο κ. Πέτσας αναφέρει έσοδα 5 δισ. Όµως, η αγορά, οι αριθµοί,
τα νούµερα, τα πραγµατικά έσοδα σας διαψεύδουν. Ο Τοµεάρ-
χης τουρισµού της Νέας Δηµοκρατίας σάς διαψεύδει καθηµε-
ρινά και µιλάει για 3 δισ. Για να µην αναφερθώ στη χθεσινή σας
-και όχι µόνο χθεσινή- τρικυµία εν κρανίω, όταν από το Βήµα της
Βουλής καταγγείλατε συµµαχία Νοτοπούλου - ΣΕΤΕ, µετά σπεύ-
σατε να το διορθώσετε στα social media σας και σε µία συνέν-
τευξη.

Κύριε Θεοχάρη, µπερδεύεστε. Ο ΣΕΤΕ είναι κοινωνικός εταί-
ρος. Ο ΣΥΡΙΖΑ, είτε ως κυβέρνηση είτε ως αξιωµατική αντιπολί-
τευση, σέβεται απόλυτα τους κοινωνικούς εταίρους και τη
συµβολή τους στη χάραξη της πολιτικής, είτε συµφωνούµε µε
αυτή είτε διαφωνούµε. Αυτό είναι χαρακτηριστικό της δικής µας
πολιτικής και προφανώς -και αυτό το αναφέρω γενικότερα- οι
συµµαχίες µας δεν έχουν καµµία οµοιότητα µε τις δικές σας συµ-
µαχίες. Εµείς στηριζόµαστε σε ειλικρινείς συµφωνίες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, σας
παρακαλώ, κυρία Νοτοπούλου και µη γενικεύετε. Το έχετε µετα-
τρέψει σε επίκαιρη επερώτηση. 

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ολοκληρώνω,
κύριε Πρόεδρε. Είπατε ότι θα το συζητήσουµε και µας δίνετε δε-
καπέντε λεπτά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ξέρετε, αυτό παρα-
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σύρει και όλους τους άλλους οµιλητές, γιατί και ο κύριος Υπουρ-
γός θα είναι υποχρεωµένος να σας απαντήσει. 

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ: Βεβαίως. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Γι’ αυτό, λοιπόν, να

επανέλθουµε στην ηµερήσια διάταξη. Έχετε ήδη υπερβεί τα
δέκα λεπτά. 

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ: Είπατε ότι θα τα
συζητήσουµε αυτά…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μια µικρή ανοχή, λοι-
πόν. 

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ: Μένω, λοιπόν,
στην ηµερήσια διάταξη. 

Όλος ο σχεδιασµός, από τα υγειονοµικά πρωτόκολλα µέχρι το
άνοιγµα και το κλείσιµο των συνόρων, καλή ώρα µαζί µε τη Σερβία,
ήταν µία παλινωδία. Έρχεται, λοιπόν, ο κ. Μόσιαλος, ο οποίος είναι
εκπρόσωπος της ελληνικής Κυβέρνησης στα διεθνή φόρα για την
πανδηµία, και δηλώνει πως χρειαζόµαστε άµεσα µία εθνική στρα-
τηγική για την αντιµετώπιση της πανδηµίας. Λέει ότι χρειαζόµαστε
µια στρατηγική που δεν θα είναι σύνολο αντανακλαστικών κινή-
σεων ούτε αλλαγή πολιτικής χωρίς επιστηµονική τεκµηρίωση,
αυτή που εσείς παρουσιάζετε ως µεγάλη επιτυχία. 

Και επειδή, κύριε Υπουργέ, έχουµε µπροστά µας την κατάρ-
τιση του προϋπολογισµού του έτους 2021 και το κλείσιµο του
2020, σας καλώ από αυτό το Βήµα να τοποθετηθείτε και να µας
απαντήσετε στα εξής: Τι σκοπεύετε να κάνετε µε το Ταµείο Ανά-
καµψης και µε βάση την επιτροπή Πισσαρίδη και τα πορίσµατά
της; Μετά τη σύσκεψη που κάνατε στο Υπουργείο Τουρισµού,
αληθεύει, επιβεβαιώνετε την πληροφορία ότι αυτά τα χρήµατα
θα περνούν από τις τράπεζες και ότι θα υπόκεινται πάλι σε τρα-
πεζικά κριτήρια, δηλαδή ότι πρακτικά θα αφήσετε απ’ έξω πάλι
τους µικροµεσαίους του τουρισµού; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρία Νοτοπούλου,
κλείστε, γιατί από την αρχή είστε εκτός ηµερήσιας διάταξης. Σας
παρακαλώ θερµά!

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ: Η ηµερήσια διά-
ταξη, κύριε Πρόεδρε, έχει να κάνει µε την κύρωση µιας συµφω-
νίας για την ανάταξη του τουρισµού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Εγώ είπα από την
αρχή της συνεδρίασης, στην οποία εσείς δεν ήσασταν, ότι θα
υπάρξει µια ανοχή, παρά το γεγονός ότι συζητάµε βάσει του άρ-
θρου 108. Σας παρακαλώ θερµά!

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ας συζητήσουµε,
όµως, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Δεν υπάρχει θέµα
που να µην το θέσατε. 

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ: Το πρόβληµα του
τουρισµού, κύριε Πρόεδρε, είναι αυτό που πρέπει να αφήσουµε
απ’ έξω; Δεν νοµίζω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κλείστε όµως τώρα,
σας παρακαλώ. Είµαστε ήδη στα δώδεκα λεπτά. 

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ολοκληρώνω,
κύριε Πρόεδρε. 

Κύριε Υπουργέ, ζητήσατε από αυτό το Βήµα να σας κρίνουµε
εκ του αποτελέσµατος. Εάν είναι έτσι λοιπόν, τότε οφείλετε την
παραίτησή σας, κύριε Υπουργέ. Επειδή, όµως, δεν έχετε ούτε
ίχνος ευθιξίας ούτε ίχνος πραγµατικού ενδιαφέροντος για τον
τουρισµό, έστω και αυτή τη στιγµή εργαστείτε για τον ελληνικό
τουρισµό, εργαστείτε για να πετύχει αυτή η συµφωνία, ανακτή-
στε τη χαµένη εµπιστοσύνη, ανακτήστε το έδαφος που φροντί-
σαµε να χάσει η χώρα µας στις γειτονικές µας χώρες, στηρίξτε
τους επιχειρηµατίες του τουρισµού, προκειµένου να υπάρχουν
επιχειρήσεις, να υπάρχει ο ελληνικός τουρισµός και να µπορέ-
σουµε από του χρόνου να µιλήσουµε αν όχι για ανάκαµψη, για
στοιχειώδη επιβίωση.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει τώρα

ο κ. Γεώργιος Φραγγίδης από το Κίνηµα Αλλαγής.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΡΑΓΓΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συµφωνία µε τη Σερβία που

συζητούµε σήµερα στην Ολοµέλεια υπεγράφη στη Θεσσαλονίκη
στις 13 Ιουλίου του 2017. Στόχος της είναι η αύξηση των τουρι-

στικών ροών στις δύο χώρες, η ενίσχυση της οικονοµίας τους και
η καλλιέργεια δεσµών φιλίας που υπάρχουν εδώ και πολλά χρό-
νια, που παραδοσιακά δηλαδή συνδέει την Ελλάδα µε τη Σερβία.

Με την εν λόγω συµφωνία είναι σηµαντικό ότι προωθούνται και
διευκολύνονται αµοιβαία οι τουριστικές επενδύσεις και οι επιχει-
ρηµατικές συµπράξεις Ελλήνων και Σέρβων επιχειρηµατιών, ενώ
ευνοούνται και οικονοµικές συνεργασίες.

Επίσης, επιδιώκεται η προώθηση του θεµατικού τουρισµού,
δηλαδή πολιτιστικός, θρησκευτικός, ιαµατικός και πολλοί άλλοι
τύποι και όπως είπα στην επιτροπή πρόκειται για µια συµφωνία
που προάγει και ενισχύει τον ελληνικό τουρισµό και γι’ αυτό το
Κίνηµα Αλλαγής είναι θετικό ως προς την κύρωση της.

Για τη Σερβία, όπως άλλωστε και για άλλες γειτονικές βαλκα-
νικές χώρες, η Ελλάδα αποτελεί κορυφαίο ταξιδιωτικό προορι-
σµό. Γίνεται αντιληπτό ότι το κλείσιµο των συνόρων, λόγω της
αρνητικής επιδηµιολογικής εξέλιξης στη Σερβία, έπληξε βαθύ-
τατα την οικονοµία κυρίως της βόρειας Ελλάδας, αλλά και άλλων
ελληνικών προορισµών όπως τα Επτάνησα. Πρόκειται γενικά για
µια καταστροφική τουριστική σεζόν για τον ελληνικό τουρισµό
που οδεύει -απ’ ό,τι φαίνεται- σε πρόωρη λήξη.

Η δυσάρεστη τροπή που παρατηρείται τελευταία στην εξέλιξη
της πανδηµίας, σε συνδυασµό µε τις οικονοµικές της συνέπειες
και τα αρνητικά δεδοµένα στις κύριες αγορές του ελληνικού του-
ρισµού δεν επιτρέπουν αισιοδοξία. Χαµηλές πληρότητες στα ξε-
νοδοχεία, ακυρώσεις κρατήσεων, πενιχρά έσοδα συνθέτουν ένα
θλιβερό τοπίο στον τουρισµό. Τουριστικές επιχειρήσεις που
έκλεισαν ή υπολειτουργούν, επιχειρήσεις που πήραν το ρίσκο να
επαναλειτουργήσουν και αποδεικνύεται ότι ανέλαβαν ένα λει-
τουργικό κόστος δυσανάλογο των εσόδων τους, χιλιάδες εργα-
ζόµενοι και κυρίως στον τουρισµό και στον επισιτισµό που
οδηγούνται στην ανεργία, διαµορφώνουν µια δυσοίωνη πραγµα-
τικότητα.

Η πολιτεία, αν και δεν ευθύνεται για την εµφάνιση της πανδη-
µίας, έχει ευθύνες για το πώς διαχειρίζεται την κατάσταση. Ακο-
λουθεί µια ανερµάτιστη πολιτική µε ανεπαρκή µέτρα και
πειραµατισµούς πολλές φορές. Επιδεικνύει ατολµία και επιπο-
λαιότητα.

Κύριε Υπουργέ, το Κίνηµα Αλλαγής στο πλαίσιο της παραγω-
γικής και υπεύθυνης αντιπολίτευσης όλον αυτόν τον καιρό κάνει
στοχευµένες παρεµβάσεις, αλλά και ολοκληρωµένες προτάσεις
για τους εργαζόµενους, τις επιχειρήσεις και το τουριστικό προ-
ϊόν. Θυµίζω το σχέδιο για την έξοδο του τουρισµού από την
κρίση, το πρόγραµµα εσωτερικού τουρισµού, το ενδιάµεσο πρό-
γραµµα «Όρθια Κοινωνία, Ζωντανή Οικονοµία», την πρόταση για
την επιδότηση της εργασίας και πολλά άλλα. Τελευταία µας πα-
ρέµβαση είναι οι προτάσεις που καταθέσαµε χθες για την καλύ-
τερη αξιοποίηση του Ταµείου Ανάκαµψης και τη στήριξη των
µικροµεσαίων επιχειρήσεων. Σας παροτρύνουµε να τις υιοθετή-
σετε.

Κύριε Υπουργέ, η κυβερνητική διαχείριση της κατάστασης
στον τουρισµό δυστυχώς βρίθει λαθών και παλινωδιών. Το
άνοιγµα των χερσαίων συνόρων συνοδεύτηκε από συνωστισµό
στον Προµαχώνα, αφού οι υπόλοιποι συνοριακοί σταθµοί παρέ-
µειναν κλειστοί αντί να ενισχυθούν υγειονοµικά και να ανοίξουν
προς τη διευκόλυνση των ταξιδιωτών. Ο συνοριακός σταθµός
των Ευζώνων στο Κιλκίς, η µεγαλύτερη πύλη εισόδου και εξόδου
της Ελλάδας στην Ευρώπη άνοιξε για µια µέρα το πρωί και
έκλεισε το απόγευµα της ίδιας µέρας, προφανώς επειδή δεν
υπήρξε κατάλληλη προετοιµασία, γεγονός που καταδεικνύει την
επιπολαιότητα των ενεργειών σας.

Την ίδια περίοδο οι Έλληνες µπαινόβγαιναν µέσω αυτού του
συνοριακού σταθµού στο κράτος της Βόρειας Μακεδονίας χωρίς
κανέναν έλεγχο, αποτελώντας πηγή υγειονοµικού κινδύνου. Τα
σύνορα άνοιξαν χωρίς επαρκείς ελέγχους. Ενώ αρχικά, δηλαδή,
υπήρξαµε υπόδειγµα υγειονοµικά ασφαλούς χώρας, τώρα φτά-
σαµε στο σηµείο να βάζουν άλλες χώρες τους Έλληνες ταξιδιώ-
τες σε καραντίνα δεκατεσσάρων ηµερών, όπως έκανε η Σκωτία
σήµερα, χθες δηλαδή.

Κύριε Υπουργέ, στην οµιλία σας στην επιτροπή είπατε ότι χρη-
σιµοποίησα τρολς σε σχέση µε τα λεγόµενά σας και τις δηλώσεις
σας. Πρέπει να σας πω ότι δεν το συνηθίζω ποτέ αυτό. Επανέρ-
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χοµαι και σας λέω να δείτε µε ακρίβεια αυτά που είπατε και είναι
καταγεγραµµένα στο βίντεο της εκποµπής του «ΑΝΤ1», «Καλο-
καίρι Μαζί» στις 30 Ιουλίου.

Επιπλέον, στις 6 Αυγούστου στην εκποµπή «News Room» του
«ΣΚΑΪ» είπατε: «Το ζήτηµα δεν είναι ένας συγχρωτισµός για δυο,
τρεις ώρες, όσο το αν τηρούµε τους κανόνες. Και βεβαίως ένας
από τους κανόνες στους οποίους αναφέρεστε είναι και η τήρηση
των αποστάσεων, ο οποίος δεν αναιρείται µε τη χρήση της µά-
σκας, που ακούγονται πολλά σήµερα εδώ για τη µάσκα. Για να
µην αναφερθώ και στο θέµα του τι είδους µάσκα χρησιµοποιεί ο
καθένας και αν είναι εγκεκριµένη και ασφαλής. Ο κόσµος, δη-
λαδή, µπερδεύεται µε τα διπλά µηνύµατα της Κυβέρνησης. Στα-
µατήστε να µετακυλίετε την ευθύνη στους πολίτες. Είναι οι ίδιοι
που συµµορφώθηκαν µε το lockdown και ακολούθησαν τις οδη-
γίες των ειδικών και της πολιτείας. Η Κυβέρνηση ήταν εκείνη που
εξέπεµψε χαλαρότητα.

Δεν µπορεί να χρεώνεστε εσείς την επιτυχία της πρώτης
φάσης της πανδηµίας και οι πολίτες την αποτυχία της δεύτερης.
Το επόµενο διάστηµα θα είναι δύσκολο, όχι µόνο οικονοµικά
αλλά και υγειονοµικά. Προσέξτε µη χάσετε και το στοίχηµα της
δηµόσιας υγείας.

Ο κορωνοϊός έχει δηµιουργήσει µια σειρά ζητηµάτων στη δη-
µόσια υγεία, την οικονοµία, τον τουρισµό, την εκπαίδευση, τους
εργαζόµενους. Χρειάζεται να δούµε όλα αυτά τα θέµατα σε
βάθος. Η κρισιµότητα της κατάστασης απαιτεί διάλογο και συ-
νεργασία των πολιτικών δυνάµεων.

Επιτρέψτε µου, κλείνοντας, να πω ότι για την παράταξή µας,
για την Ελλάδα και για όλον τον ελληνικό λαό σήµερα είναι µια
ιδιαίτερη µέρα. Είναι η µέρα ίδρυσης πριν σαράντα έξι χρόνια
του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος. Η διακήρυξη της 3ης

του Σεπτέµβρη σηµατοδότησε µια νέα εποχή για την Ελλάδα. Κα-
τοχύρωσε τη δηµοκρατία, σηµατοδότησε την κοινωνικοοικονο-
µική ανάπτυξη, άµβλυνε τις κοινωνικές ανισότητες, έδωσε όραµα
και ελπίδα στον Έλληνα, έδωσε αξία στον άνθρωπο.

Στη σηµερινή δύσκολη περίοδο µε την εθνική ανεξαρτησία, την
οικονοµική ευηµερία και το δικαίωµα στην εργασία να διακυ-
βεύονται οι αρχές και οι αξίες της είναι περισσότερο από κάθε
άλλη φορά επίκαιρες.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει ο ειδι-
κός αγορητής της Ελληνικής Λύσης, κ. Βασιλείος Βιλιάρδος.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Απευθυνόµενος πρώτα στη συνάδελφο εισηγήτρια της Νέας

Δηµοκρατίας ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης αναφέρθηκε
στις αντιφατικές δηλώσεις του κ. Τσιόδρα, στις οδηγίες του ΠΟΕ
για τα παιδιά και στην κατοχύρωση πέντε εκατοµµυρίων µασκών
σε µία µόνο εταιρεία, έναντι 6 εκατοµµυρίων ευρώ, σε µια δη-
λαδή πανάκριβη τιµή, σε ένα πιθανό σκάνδαλο. 

Απαίτησε επίσης, την καταγγελία από τη Νέα Δηµοκρατία της
Τουρκίας στο ΝΑΤΟ. Τα υπόλοιπα που είπατε δεν έχουν καµµία
απολύτως σηµασία. Μάλλον, απλά ενοχλήθηκε το κόµµα σας.

Στο θέµα µας τώρα, θα ξεκινήσουµε από το ότι µας έκανε µε-
γάλη εντύπωση η καταψήφιση της συµφωνίας µόνο από το ΚΚΕ.
Εάν δεν κάνουµε λάθος µε την αιτιολογία του βοµβαρδισµού της
πρώην Γιουγκοσλαβίας από τις ιµπεριαλιστικές δυνάµεις και του
διαµελισµού της, καθώς επίσης της µη εξυπηρέτησης των συµ-
φερόντων των δύο λαών, των Σέρβων και των Ελλήνων. Εννοεί
δηλαδή, πως αφού συνέβησαν αυτά τα εγκλήµατα θα πρέπει να
δώσουµε στη χώρα ακόµη ένα χτύπηµα; Δεν πρέπει να τη στηρί-
ξουµε; Από την άλλη πλευρά προφανώς εξυπηρετούνται τα συµ-
φέροντα και των δύο λαών, έστω σε κάποιο βαθµό. Οπότε
πραγµατικά δεν καταλάβαµε καθόλου το νόηµα, αναφέροντάς
το εντελώς καλοπροαίρετα. 

Όσον αφορά τώρα τα σχόλια του Υπουργού στην επιτροπή,
σχετικά µε την κριτική µας για την κατάρρευση των τουριστικών
εσόδων και τα ελλιπή µέτρα για την πανδηµία, θα µείνουµε στην
εισαγωγή του, κατά την οποία πρέπει να κρίνει κανείς εκ του απο-
τελέσµατος. Προφανώς, συµφωνούµε απόλυτα. Αν και φαίνεται
λοιπόν, ήδη το αποτέλεσµα πλήρους αποτυχίας -µόνο ύφεση στο
δεύτερο τρίµηνο µόλις καταγράφηκε στο -15,2% και σηµει-

ώνουµε ότι το δεύτερο τρίµηνο για την Ελλάδα δεν είναι το πιο
σηµαντικό, το τρίτο είναι το πιο σηµαντικό-, θα περιµένουµε υπο-
µονετικά να ολοκληρωθεί το έτος, ελπίζοντας να έχει δίκιο και
εµείς άδικο αφού αυτό που οφείλει να µας ενδιαφέρει όλους
είναι το καλό της Ελλάδας. 

Στην επιτροπή αναφέραµε πως διαπιστώθηκε κακοδιαχείριση
στον τουρισµό γενικότερα. Μεταξύ άλλων µε το ανεξέλεγκτο
άνοιγµα των συνόρων από χώρες µε πολλά κρούσµατα, καθώς
επίσης µε γεµάτα αεροπλάνα και πλοία, παρά τους κινδύνους. Ο
Υπουργός είπε βέβαια πως είχαν δοθεί διαφορετικές οδηγίες, σω-
στές. Το θέµα όµως δεν είναι να δίνουµε µόνο οδηγίες, αλλά το
κυριότερο να ελέγχουµε την τήρησή τους, κάτι που σίγουρα δεν
συνέβη. Τονίσαµε πως δεν είχαµε τουλάχιστον µια αντίστοιχη
ωφέλεια όσον αφορά τα τουριστικά έσοδα, αφού διακινήθηκε
ένας σχετικά µεγάλος αριθµός τουριστών, µε χαµηλή µέση δα-
πάνη, µε αποτέλεσµα να αναµένουµε ετήσιες εισπράξεις κάτω των
3,5 δισεκατοµµυρίων ευρώ -από 18,2 δισεκατοµµύρια ευρώ το
2019- προοιωνίζοντας ένα εφιαλτικό πραγµατικά φθινόπωρο για
την Ελλάδα. 

Ειδικότερα στο πρώτο εξάµηνο είχαµε πτώση των αφίξεων εξω-
τερικού κατά 76,9% και πτώση των εισπράξεων κατά 87,5%, όπως
θα καταθέσουµε στα Πρακτικά, τεκµηριώνοντας τη λέξη κατάρ-
ρευση που χρησιµοποιήσαµε. Περαιτέρω, αναφέραµε πως ένα
από τα µεγάλα λάθη της Κυβέρνησης, που συνεχίζει να αντιµετω-
πίζει λογιστικά την οικονοµία µας, µη αντιλαµβανόµενη πως η συν-
ταγή του «βλέποντας και κάνοντας» δεν βοηθάει στον προγραµ-
µατισµό κανενός κλάδου, ήταν η χαµηλή στήριξη του εσωτερικού
τουρισµού µε 30 εκατοµµύρια ευρώ στην αρχή για διακόσιους πε-
νήντα χιλιάδες Έλληνες και µε 100 εκατοµµύρια ευρώ αργότερα
για επτακόσιους πενήντα χιλιάδες Έλληνες που δεν γνωρίζουµε
καν εάν πραγµατοποιήθηκαν. Δεν το γνωρίζουµε επειδή συγκρί-
νοντας γενικότερα τις αναγγελίες µέτρων της Κυβέρνησης, µε
αυτά που πράγµατι δόθηκαν στην αγορά, βρήκαµε αρκετές και
σηµαντικές διαφορές, ενώ ένα µεγαλύτερο πρόγραµµα, όπως για
παράδειγµα της Πολωνίας, θα µπορούσε να έχει διατηρήσει ανοι-
χτές τις τουριστικές µας µονάδες. Ακόµη καλύτερα, τονίσαµε πως
θα µπορούσε να είχε αυξήσει τις πωλήσεις ελληνικών προϊόντων
εάν δίνονταν βέβαια τα κατάλληλα κίνητρα και να είχαν αποφευχ-
θεί τα επιδόµατα µη εργασίας, µε τα δανεικά χρήµατα -τονίζουµε
τα δανεικά- του προγράµµατος «SURE» που θα κληθούµε να επι-
στρέψουµε στο πολλαπλάσιο. Δάνεια επί δανείων σε µια χρεοκο-
πηµένη χώρα δεν οδηγούν πουθενά, αλλά µόνο στη διατήρηση
της ως αποικία χρέους µε εξαθλιωµένους πολίτες. 

Συνεχίσαµε µε το ότι δυστυχώς η αποτυχία αφορά και την υγεία,
όπου αµφιβάλλουµε για τους αριθµούς που δόθηκαν στη δηµο-
σιότητα, έχοντας την εντύπωση πως η Κυβέρνηση προσπάθησε
να µας πείσει ότι η άνοδος των κρουσµάτων δεν οφείλεται στον
τουρισµό, αλλά είναι εγχώρια έτσι ώστε να ενοχοποιήσει τους Έλ-
ληνες ενώ η ίδια πιστώθηκε την επιτυχία των πρώτων µηνών. Είναι
ξεκάθαρο άλλωστε, πως χρησιµοποιεί την πανδηµία κατά το δο-
κούν, µεταξύ άλλων για να καλύψει τις αποτυχίες της στην οικο-
νοµία, όπου όλοι οι δείκτες είναι στο κόκκινο, έχοντας ξεκινήσει
την καθοδική της πορεία ήδη από το τέταρτο τρίµηνο του 2019,
πριν τον COVID-19. 

Όσον αφορά τώρα τα µέτρα που λαµβάνονται πάντοτε καθυ-
στερηµένα δεν είναι η λύση που χρειάζεται η Ελλάδα, αφού όπως
έχουµε τονίσει δεκάδες φορές χρειάζεται αλλαγή του οικονοµικού
µας µοντέλου, έτσι ώστε να παράγουµε υγιώς πλούτο. Χώρες πάν-
τως µε µεγάλη εξάρτηση από τον τουρισµό και µε ένα τόσο έντονα
προκυκλικό µοντέλο όπως η Ελλάδα όπου τα άµεσα και έµµεσα
τουριστικά έσοδα παράγουν το 20% σχεδόν του ΑΕΠ µας, όπως
θα καταθέσουµε επίσης στα Πρακτικά, είναι καταδικασµένες, ενώ
εκτός από την αλλαγή του οικονοµικού µας µοντέλου, απαιτείται
επιπλέον η αναθεώρηση του τουριστικού, µακριά από τη µαζική
µορφή χαµηλού κόστους, καθώς επίσης από την εξάρτησή του
από εταιρείες όπως η γερµανική «TUI». Υπενθυµίσαµε δε πως η
επικέντρωση στον τουρισµό επιβλήθηκε από την πολιτική των µνη-
µονίων που ήθελε τη µετατροπή µας στα γκαρσόνια της Ευρώ-
πης, µε αποτέλεσµα να έχει αυξηθεί σηµαντικά το ποσοστό του
τουρισµού ως προς το ΑΕΠ µας συγκριτικά µε το 2010, όπως συ-
νέβη επίσης στην Πορτογαλία.
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Έχοντας αναφέρει στοιχεία σχετικά µε τον τουρισµό των δύο
χωρών στην επιτροπή, δεν θα τα επαναλάβουµε, τονίζοντας
όµως πως για λόγους ιστορικούς, πολιτισµικούς, οικονοµικούς,
θρησκευτικούς και γεωπολιτικούς πρέπει να είναι θερµές οι σχέ-
σεις µας µε τη Σερβία. Επίσης, πως µέσω του τουρισµού είναι
πιο εύκολο να επιτευχθεί κάτι τέτοιο, δηµιουργώντας επιπλέον
ευρύτερες επιχειρηµατικές συνέργειες. 

Προτείναµε, λοιπόν, να δαπανηθούν περισσότερα χρήµατα
από αυτά που αναφέρονται στη συµφωνία, έτσι ώστε να ανα-
πτυχθούν οι νέες µορφές τουρισµού, όπως ο προσκυνηµατικός,
ο χειµερινός, ο ιαµατικός κ.λπ.. 

Στα περισσότερα από τα άρθρα δεν είχαµε σχόλια, εκτός από
το άρθρο 11 όπου προβλέπεται η επίλυση των διαφορών µέσω
της διπλωµατικής οδού και όχι των δικαστηρίων. Εκφράσαµε εδώ
τις επιφυλάξεις µας όσον αφορά το συγκεκριµένο άρθρο. Η ίδια
πρόβλεψη υπάρχει σε πολλές άλλες συµβάσεις που έχουν επι-
κυρωθεί, ενώ έχουµε αναφέρει την αντίθεσή µας επειδή θα προ-
τιµούσαµε τη δυνατότητα προσφυγής στα δικαστήρια. 

Κλείνοντας, τονίσαµε πως πρόκειται για µια γενικόλογη συµ-
φωνία, χωρίς καθορισµένες δεσµεύσεις και ρήτρες, καθώς επί-
σης µε πολύ χαµηλές δαπάνες προώθησης των δράσεών της.
Μόνη της λοιπόν, δεν θα οδηγήσει σε σηµαντικές εξελίξεις, ενώ
εναπόκειται στα δύο µέρη να δείξουν ενδιαφέρον για την προ-
ώθηση του τουρισµού, καθώς επίσης των επιχειρηµατικών και οι-
κονοµικών σχέσεων τους, οι οποίες είναι παραδοσιακά αρκετά
καλές, λόγω των ιστορικών και πολιτισµικών τους δεσµών. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Βιλιάρδος κατα-

θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ.
Και ολοκληρώνουµε τις τοποθετήσεις των κοµµάτων, µε τον

ειδικό αγορητή του ΜέΡΑ25, τον κ. Γεώργιο Λογιάδη. 
Ορίστε, κύριε Λογιάδη.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΟΓΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι ως ΜέΡΑ25

υπερψηφίσαµε την κύρωση της συνεργασίας στον τουρισµό µε-
ταξύ Σερβίας και Ελλάδας. Μερικές σύντοµες προτάσεις, πι-
στεύουµε ότι έχουµε πολύ µεγάλες δυνατότητες ανάπτυξης
περαιτέρω των διµερών σχέσεων µεταξύ Ελλάδας και Σερβίας.
Στόχος µας εδώ στην Ελλάδα πρέπει να είναι η επέκταση του
τουρισµού, όπως είπαµε και την προηγούµενη φορά, τριακόσιες
εξήντα πέντε ηµέρες τουρισµός για όλη την Ελλάδα.

Θα πρέπει επίσης, να στηρίξουµε και να αναπτύξουµε τον
πρωτογενή τοµέα και να τον διασυνδέσουµε τον τουρισµό, τα
ελληνικά µοναδικά προϊόντα που έχουµε. Ως ΜεΡΑ25 ζητάµε τη
στήριξη µε ό,τι χρειαστεί και για όσο χρειαστεί για όλους τους
εµπλεκόµενους στον τουρισµό άµεσα και έµµεσα, λόγω της πρό-
σφατης κρίσης και επίσης, έχουµε τονίσει ότι πρέπει να προετοι-
µαστούµε για ένα διαφορετικό µέλλον, σε όλους τους τοµείς της
κοινωνίας, της οικονοµίας, του τουρισµού, λόγω των επιπτώσεων
του κορωνοϊού. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Λογιάδη.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο για
µισό λεπτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κύριε συνά-
δελφε, έχετε τον λόγο.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Επειδή ο κ. Βιλιάρδος από την Ελλη-
νική Λύση είπε ότι δεν καταλαβαίνει γιατί εµείς δεν ψηφίζουµε τη
συµφωνία, εγώ δεν φταίω για αυτό, ας καθίσει να διαβάσει κα-
λύτερα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Καλώς.
Θα ολοκληρώσουµε τη σηµερινή διαδικασία µε την τοποθέ-

τηση του κυρίου Υπουργού και θα πάµε στη ψήφιση.
Ορίστε, κύριε Θεοχάρη, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ (Υπουργός Τουρισµού):

Πράγµατι λίγο περισσότερο διάβασµα χρειάζεται, όπως για πα-
ράδειγµα το άρθρο 108 του Κανονισµού, που λέει ότι δεν υπάρ-
χουν εισηγήσεις στις κυρώσεις παρά µόνο από όσους
αντιτίθενται και γι’ αυτό είχαµε και την πρόταξη του εισηγητή από
το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδος που αντιτίθεται.

Σε κάθε περίπτωση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω ότι
η διαδικασία µπορεί να γίνει σε πολύ καλύτερο κλίµα από ότι
προσπαθεί η Αξιωµατική Αντιπολίτευση να δηµιουργήσει. 

Εγώ θα πω δυο λόγια φυσικά σε σχέση µε τη συµφωνία. Θα
ξαναθυµίσω σε όσους χρειάζονται υπενθύµιση ότι είµαι ευτυχής
που φέρνω µια συµφωνία της προηγουµένης κυβέρνησης. Είµαι
ευτυχής γιατί αυτό δείχνει τη σοβαρότητα του ελληνικού κρά-
τους και τη σοβαρότητα µε την οποία αντιµετωπίζει η Κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας αυτού του είδους τα θέµατα. Θέλουµε
όπου πρέπει και όπου είναι σωστό την συνέχιση των δράσεων,
οι οποίες έρχονται από προηγούµενες κυβερνήσεις. 

Η συµφωνία αυτή, λοιπόν, πρέπει να ψηφιστεί, διότι ενισχύει
τη συνεργασία µε σκοπό την άφιξη των τουριστικών ροών µεταξύ
των δύο χωρών, ενθαρρύνει τη συµµετοχή του ΕΟΤ σε τουριστι-
κές εκθέσεις και άλλες εκδηλώσεις προβολής που πραγµατοποι-
ούνται στη Σερβία και αντιστοίχως του Σερβικού Οργανισµού
Τουρισµού στη χώρα µας, ενθαρρύνει τη διοργάνωση ταξιδιών
εξοικείωσης και ενηµέρωσης σε τουριστικούς πράκτορες και
προωθεί τη διµερή συνεργασία στον τοµέα των ειδικών µορφών
τουρισµού µέσα σε αυτές -και είµαι σίγουρος ότι θα το µεταφέ-
ρεται στον κ. Βελόπουλο- και του θρησκευτικού προσκυνηµατι-
κού τουρισµού φυσικά προεξάρχοντος αυτού.

Εξετάσουµε τις δυνατότητες συνεργασίας στην τουριστική εκ-
παίδευση στην κατάρτιση, είναι εδώ και ο αρµόδιος Υφυπουργός
για τα θέµατα εκπαίδευσης, ο οποίος θα υλοποιήσει δράσεις
προς αυτόν τον τοµέα. 

Ενθαρρύνει και διευκολύνει τις επενδύσεις στον τουριστικό
τοµέα εκατέρωθεν και Ελλήνων στη Σερβία και Σέρβων στη χώρα
µας και βέβαια έχουµε τη δυνατότητα να ανταλλάξουµε και στοι-
χεία και πληροφορίες στατιστικά για να µπορούµε να παρακο-
λουθήσουµε καλύτερα την τουριστική κίνηση και αυτό είναι πάρα
πολύ σηµαντικό. 

Θα πω δυο λόγια για κάποια γενικότερα ερωτήµατα, γιατί τί-
θενται και προσπερνώντας -ξαναλέω- µια διάθεση άσκοπης αν-
τιπαράθεσης θα πρέπει να βάλουµε λίγο τα πράγµατα στη θέση
τους. Η Κυβέρνησή µας, εγώ ο ίδιος προσωπικά από τη φιλοσο-
φία µου ως άνθρωπος δεν ωραιοποιώ τα πράγµατα. Δεν είπαµε
ποτέ ότι αυτή η χρονιά θα είναι καλή, εύκολη ή ίδια µε την προ-
ηγούµενη. Δεν µιλήσαµε για επιστροφή στο χθες, ούτε επι-
στροφή στη χθεσινή κανονικότητα, αλλά σε µια νέα
κανονικότητα, σε νέους κανόνες και το είπαµε από την αρχή και
σε αυτούς που αποφασίζουν να µας επισκεφτούν και φυσικά και
στους Έλληνες πολίτες είτε είναι σχετιζόµενοι εργαζόµενοι µε
τον τουρισµό είτε γενικότερα.

Πρέπει, λοιπόν, να απαντήσουµε σε ορισµένα ερωτήµατα για
να τοποθετηθεί ο καθένας ξεκάθαρα και σε αυτήν την Αίθουσα,
αλλά γενικά και στο δηµόσιο διάλογο. Έπρεπε ή όχι να ανοίξει ο
ελληνικός τουρισµός; Έπρεπε ή όχι να προσπαθήσουµε να βά-
λουµε εκείνους τους κανόνες, ώστε ο ελληνικός τουρισµός να
ανοίξει; 

Σήµερα ανακοινώθηκαν τα στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ. Σοκ λένε,
15,2% η πτώση το δεύτερο τρίµηνο. Βέβαια, αν το συγκρίνει κα-
νείς µε τον µέσο όρο της Ευρώπης είναι ακριβώς ο µέσος όρος
της Ευρώπης. Αυτά ανακοινώθηκαν πριν από µια εβδοµάδα από
τη EUROSTAT, 15%. Άρα είµαστε στο µέσο όρο της Ευρώπης,
ενώ είµαστε τουριστική χώρα και πρέπει να χτυπηθούµε ακόµα
περισσότερο λόγω αυτού του γεγονότος. Εξάλλου η Ισπανία
22,1%, η Ιταλία 17,3% και θυµίζω ότι είµαστε στο δεύτερο τρί-
µηνο µε κλειστό τον τουρισµό. Φανταστείτε τι θα γινόταν αν τον
αφήναµε κλειστό και στο τρίτο τρίµηνο. Το 15% θα ήταν ελάχιστο
σε σχέση µε το τι θα βλέπαµε σε ένα τρίµηνο µε κλειστό τον του-
ρισµό, γι’ αυτό η Κυβέρνηση πήρε ξεκάθαρη θέση και είπε: Ναι,
πρέπει σταδιακά η οικονοµία µας να ανοίξει µε ασφάλεια, µε
υγειονοµική εγρήγορση. 

Δεύτερον, το άνοιγµα της οικονοµίας. Το γεγονός ότι σταµά-
τησαν τα sms, ότι βγήκαµε από τα σπίτια µας, ότι άνοιξε η δρα-
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στηριότητα, ξανάνοιξαν τα µαγαζιά είτε είναι εµπορικά είτε είναι
εστιατόρια είτε είναι οτιδήποτε και τελικά άνοιξαν και τα σύνορα
από την 1η Ιουλίου θα έφερνε αύξηση κρουσµάτων; Φυσικά και
θα έφερνε. Κανένας δεν είπε στον ελληνικό λαό ότι θα µείνουµε
στο µηδέν. Το είπα και στην επιτροπή υπάρχουν χώρες που δεν
άνοιξαν σύνορα και αυξήθηκε υπερπολλαπλάσια της αύξησης
που έχει τώρα η χώρα µας. Η χώρα µας είναι επιτυχηµένη και σε
αυτή τη διαδικασία. Προφανώς, είναι µια νέα ισορροπία που πρέ-
πει όλοι µας να συνηθίσουµε και ακούµε τους ειδικούς σε αυτόν
το νέο δρόµο που οδηγούµαστε όλοι µας. Τους ακούµε, όµως.
Δεν άλλαξε η στρατηγική της χώρας, της Κυβέρνησης, του ίδιου
του Πρωθυπουργού.

Και να κάνω και µια παρένθεση, γιατί ακούστηκε από δύο,
τρεις. Δεν οικειοποιήθηκε ποτέ η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας την επιτυχία. Ο Πρωθυπουργός πάντοτε δηλώνει τη σοβα-
ρότητα του ελληνικού λαού, το γεγονός ότι δεν πιστεύει στις
θεωρίες συνωµοσίας, το ότι είδε και πίστεψε, το ότι βάλαµε τους
ειδικούς και αυτοί µπήκαν µπροστά, καθηµερινά. Δεν βγήκαν πο-
λιτικοί κάθε µέρα να ενηµερώνουν και να οικειοποιούνται, αυτό
το µοντέλο το είδαµε σε άλλες χώρες µε τους πολιτικούς είτε
πρωθυπουργοί είτε οι υπουργοί υγείας να ενηµερώνουν καθηµε-
ρινά και είδαµε ενδεχοµένως σε τι προβλήµατα οδήγησε.

Η χώρα µας πέτυχε, γιατί όλοι µαζί πετύχαµε, ο ελληνικός
λαός πέτυχε. Και αν υπήρξαν κάποια στιγµή κάποιες αµφιβολίες
για το αν πρέπει να έχουµε µάσκα ή να µην έχουµε µάσκα, αν
υπήρξαν κάποιες αµφιβολίες για το ότι νοιώσαµε ίσως λίγο πα-
ραπάνω ότι πετύχαµε, ενώ θα έπρεπε να είµαστε λίγο πιο επιφυ-
λακτικοί αυτό γρήγορα φαίνεται πως διορθώνεται και
διορθώθηκε. 

Δεν πάµε σε αριθµό κρουσµάτων που θα ήταν φυσιολογικό να
έχουµε. Γιατί; Γιατί πάλι όλοι µαζί πετύχαµε, γιατί πάλι όλοι µαζί
είµαστε σοβαροί, γιατί οι Έλληνες ξενοδόχοι, οι Έλληνες επαγ-
γελµατίες του τουρισµού, ταξιδιωτικοί πράκτορες, εργαζόµενοι
οδηγοί λεωφορείων ή ιδιοκτήτες λεωφορείων δεν έκαναν εκπτώ-
σεις στα υγειονοµικά πρωτόκολλα. Τα υγειονοµικά πρωτόκολλα
δούλεψαν, και δούλεψαν διότι έχουµε σε όλες τις τουριστικές
επιχειρήσεις ελάχιστα κρούσµατα. 

Και εκεί που υπάρχουν κρούσµατα, γιατί ακούστηκε το θέµα
του ελέγχου, η Κυβέρνηση κλείνει και τα µαγαζιά, όπως και να
λέγονται αυτά για όσο καιρό χρειάζεται όταν δεν τηρείται η νο-
µιµότητα σε αυτό το τεράστιο θέµα το υγειονοµικό. Το ανάποδο
συµβαίνει, οι έλεγχοι είναι σοβαροί και είναι ισχυροί.

Δηµιούργησε όλη αυτή η κατάσταση µεγάλη πίεση στο σύ-
στηµα υγείας; Όχι για την ώρα. Ξαναλέω για την ώρα δεν ωραι-
οποιούµε την κατάσταση. Η µάχη είναι καθηµερινή. Μιλάµε για
µια δυναµική κατάσταση που κάθε µέρα θα είµαστε από πάνω
και θα ακούµε τους γιατρούς, θα ακούµε τους ειδικούς, θα
ακούµε αυτούς που επιχειρησιακά είναι υπεύθυνοι για διάφορα
κοµµάτια και σε κάθε περίπτωση θα είµαστε δίπλα τους για να
παίρνουµε τις αποφάσεις σύµφωνα µε τις εισηγήσεις τους. 

Το άνοιγµα έγινε τυχαία; Μην το ξαναπείτε αυτό. Μας κατηγο-
ρούσατε ότι δεν έχουµε σχέδιο. Μα ανοίξαµε, είµαστε ανοιχτοί,
δεν γίνεται αυτό χωρίς σχέδιο, δεν βγάλαµε απλώς ένα φιρµάνι
«τώρα ανοίξαµε». 

Επιχειρησιακά ενισχύθηκε το Υπουργείο Υγείας. Βέβαια,
επειδή ακούγεται για αλλαγές στα χαρτοφυλάκια, φαίνεται ότι η
κ. Νοτοπούλου έχει ζητήσει το χαρτοφυλάκιο του Υπουργείου
Υγείας, για το Υπουργείο Υγείας έκανε αντιπολίτευση περισσό-
τερο από το Βήµα.

Ξαναείπα ότι από τα αποτελέσµατα του ΕΟΔΥ των κινητών κλι-
µακίων στα ξενοδοχεία της χώρας βρήκαµε ελάχιστα κρού-
σµατα. Τα τεστ αυξήθηκαν επιχειρησιακά. Ανεβήκαµε πέντε
µονάδες ή και παραπάνω στον αριθµό των τεστ που κάνει η χώρα
µας.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΠΙΠΙΛΗ: Πέµπτη χώρα!
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ (Υπουργός Τουρισµού):

Πέµπτη χώρα στην Ευρώπη. Φτάσαµε να κάνουµε δέκα επτά χι-
λιάδες τεστ. Στην αρχή ήταν κάτω από χίλια. Όλα αυτά είναι προ-
σπάθεια υπηρεσιών, ιδιωτών και δηµοσίων λειτουργών, τελικά
και πολιτών για να µπορέσει να πετύχει. 

Διπλωµατικά είµαστε σε συνεχή επαφή µε όλες τις χώρες,

ώστε να δούµε την καλύτερη µεθοδολογία, να µας ανοίξουν
αυτοί τους περιορισµούς, να ανοίξουµε εµείς τους δικούς µας,
να παρακολουθήσουµε µε το σύστηµά µας, το καινοτόµο. Το σύ-
στηµα αυτό µας το ζήτησαν ήδη δύο χώρες και δίνουµε πληρο-
φορίες και στοιχεία δικά µας σε αυτές τις χώρες, γιατί είναι πίσω
και αναφέροµαι σε µεγαλύτερες ευρωπαϊκές χώρες από εµάς. 

Δεν µπορεί να νιώθουµε µειονεκτικά και καχεκτικοί, µε αυτή τη
νοοτροπία της Ψωροκώσταινας. Αυτή τη νοοτροπία πρέπει επι-
τέλους να την αποτινάξουµε. Εδώ έχουµε πετύχει µια σειρά από
πράγµατα και πρέπει να πούµε «µπράβο» στον εαυτό µας. Και
ξαναλέω, όχι στην Κυβέρνηση, αφήστε την Κυβέρνηση. Ο ελλη-
νικός λαός τα πέτυχε αυτά τα πράγµατα, τα περισσότερα από
αυτά. Και εν πάση περιπτώσει, Έλληνες επιστήµονες ήρθαν, ει-
σηγήθηκαν και έδωσαν τις λύσεις για όσα κάνουµε. Προφανώς
βάζοντας νέα καινοτόµα συστήµατα τις πρώτες µέρες, το πρώτο
διάστηµα δοκιµάζεις, προσπαθείς να αλλάξεις. 

Ξαναλέω ότι παλεύουµε διπλωµατικά και σήµερα ακόµα να
έχουµε θετική απόφαση από τη Μεγάλη Βρετανία. Ελπίζουµε ότι
θα είναι θετική αυτή η απόφαση. Έχουµε δώσει και δίνουµε κα-
θηµερινά τη µάχη και δηµόσια -πράγµα που βλέπετε- στις χώρες,
αλλά και σε διπλωµατικό επίπεδο για να µπορέσουµε να δώ-
σουµε τα στοιχεία µας που αποδεικνύουν ότι η χώρα µας είναι
ασφαλής. 

Και µε την ευκαιρία, να πω και από το Βήµα της Βουλής ότι
είναι άδικη απόφαση και οριζόντια -«harsh» και «disproportional»
είναι οι σωστές εκφράσεις στα αγγλικά- η απόφαση της κυβέρ-
νησης της Σκωτίας. Φοβάµαι ότι µας εµπλέκει και στην εσωτε-
ρική πολιτική διελκυστίνδα που οι διάφορες περιοχές του
Ηνωµένου Βασιλείου έχουν. Γιατί όταν το ίδιο το Ηνωµένο Βασί-
λειο βάζει πήχη είκοσι περιπτώσεις τις τελευταίες επτά ηµέρες
ανά εκατό χιλιάδες κατοίκους και εµείς είµαστε στις δεκατρείς,
µειώνοντας τον αριθµό, στην κατεύθυνση δηλαδή της µείωσης -
εγώ το λέω και σταθεροποίηση- δεν µπορεί να παίρνουν τέτοιες
οριζόντιες αποφάσεις για όλη τη χώρα. Και καλώ όλους σ’ αυτό
τουλάχιστον να συµφωνήσουµε. 

Είχαµε µπρος-πίσω. Να, δείτε τα αποτελέσµατα. Άλλες µεγά-
λες τουριστικές υπερδυνάµεις είναι αποκλεισµένες πλήρως.
Χθες η Γερµανία απέκλεισε και το τελευταίο κοµµάτι, τα Κανάρια
της Ισπανίας. Άλλες χώρες µπήκαν επιθετικά. Είπαν «θα ανοί-
ξουµε πιο γρήγορα να πιάσουµε µέρος της αγοράς» και έπιασαν
στην αρχή. Μετά αποκλείστηκαν γιατί έχασαν τον έλεγχο των
κρουσµάτων τρεις, τέσσερις, πέντε φορές. Η χώρα µας κρατάει
µια υγειονοµική ισορροπία, γιατί κυρίως οι αποφάσεις είναι µε
υγειονοµικά κριτήρια. Πρώτος γνώµονας είναι η ασφάλεια των
πολιτών και θα συνεχίσει να είναι. 

Αν θέλετε, εγώ ας το δω και στενά. Ως Υπουργός Τουρισµού
θα ήθελα να είµαστε πιο επιθετικοί, να ανοίξουµε πιο πολύ, να
µπορέσουν να λειτουργήσουν πιο πολύ ενδεχοµένως οι επιχει-
ρήσεις. Όµως αναγνωρίζω ότι είναι η ώρα της υγείας και της
ασφάλειας των πολιτών και είναι σωστή η ισορροπία του Πρω-
θυπουργού, του Κυριάκου Μητσοτάκη. Το αναγνωρίζω αυτό και
έτσι πρέπει να γίνει, έστω και αν κάθοµαι καµµιά φορά και απο-
λογούµαι για πράγµατα τα οποία είναι ευρύτερα του τουρισµού. 

Τώρα και για τα «µπρος-πίσω» ακούγεται και ενδεχοµένως να
είναι αλήθεια ότι θα κλείσει η Μεγάλη Βρετανία, για παράδειγµα,
την Πορτογαλία. Πριν δυο βδοµάδες την άνοιξε. Δεν πρόλαβαν
να γυρίσουν οι πρώτοι ταξιδιώτες που πήγαν µε το άνοιγµα και
γυρνώντας, θα τους βάλει σε καραντίνα. 

Είναι πρωτόγνωρη η κατάσταση. Καµµία χώρα δεν έχει τη ρε-
τσέτα. Δεν υπάρχει το «πώς το έκαναν αυτοί πέρυσι ή πρόπερσι».
Είναι παγκόσµιο το πρόβληµα και παγκόσµια η πανδηµία. Η χώρα
µας είναι συγκριτικά συντεταγµένη και στην πρωτοπορία και πα-
ραµένει στην πρωτοπορία της νέας ισορροπίας που πρέπει να
βρούµε. 

Εγώ θα πω, αν θέλετε, δύο λόγια σαν τελική κουβέντα. Θα
είναι τα έσοδα 10% ή 15%, 3 δισεκατοµµύρια; Να µου επιτρέψετε
να πω ότι αυτό δεν είναι πτώση. Αυτό είναι 10% ή 15% ή 20% πα-
ραπάνω από ό,τι θα περίµενε κανείς να έχουµε µόλις πριν από
τρεις µήνες. Αυτό είναι επίπτωση στην απασχόληση σχεδόν δι-
πλάσια, γιατί οι προσλήψεις είναι παραπάνω από ό,τι είναι ο τζί-
ρος, οπότε µπορεί να είναι και το 30% και 40% και 50% των
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εργαζοµένων που βρίσκουν δουλειά, ενώ υπό άλλες συνθήκες
δεν θα είχαν βρει Και θα συνεχίσουµε να το κάνουµε, προσπα-
θώντας να στηρίξουµε την οικονοµία. Το είπα και µε τα στοιχεία
του ΑΕΠ. Το κάνουµε µε υγειονοµική ισορροπία. 

Σας είχα υποσχεθεί και τα στοιχεία που δόθηκαν πριν από
λίγες µέρες και από τον κ. Πέτσα, τα οποία δείχνουν ότι η χώρα
µας είναι καλύτερη και σε αριθµό κρουσµάτων από όλες τις
χώρες αναφοράς, όπως παράδειγµα το Βέλγιο, την Ολλανδία,
την Πορτογαλία. Είναι καλύτερη η χώρα µας και συνεχίζει και πα-
ραµένει. Ήταν και παραµένει. Δεν άλλαξε αυτό και αν έγινε κάτι,
αυξήθηκε και η απόσταση.

Τα καταθέτω στα Πρακτικά για να υπάρχουν. 
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Τουρισµού κ. Θεοχάρης

(Χάρης) Θεοχάρης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερ-
θέντα στοιχεία, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Η ισορροπία λοιπόν του ανοίγµατος της οικονοµίας θα είναι
δύσκολη. Θα είναι καθηµερινή δουλειά. Θα τη συνεχίσουµε. Δεν
σταµατά εδώ η δουλειά µας. Θα συνεχίσει µέχρι να τελειώσει και
η τελευταία πτήση, αν θέλετε, αυτής της πολύ δύσκολης χρο-
νιάς. 

Και τέλος πρέπει να αποφασίσετε αν θα συνεχίσετε την ανέ-
ξοδη κριτική ή θα δείξουµε επιτέλους σοβαρότητα. Γιατί η κρι-
τική αυτή έχει όλα τα οφέλη για εσάς, τη δηµιουργία της
φασαρίας, αλλά τον λογαριασµό τον στέλνετε σε άλλους, στους
ξενοδόχους, στους πράκτορες, στους εργαζόµενους του τουρι-
σµού. 

Πείτε, λοιπόν, επιτέλους αν θέλετε να βοηθήσετε τη χώρα και
τον τουρισµό. Πείτε πως η Ελλάδα είναι ασφαλής χώρα για κάθε
έναν που την επισκέπτεται και ότι δεν υπάρχει κανένας λόγος
υπό κανένα κριτήριο που θα πρέπει να βάλουν τη χώρα µας στο
κόκκινο. Είναι ασφαλής. Μόνο έτσι θα µπορέσετε να βοηθήσετε,
διότι η χώρα πέτυχε στη διαχείρισή της και θα συνεχίσει να πε-
τυχαίνει όσο παλεύουµε όλοι µαζί, καθηµερινά, προς όφελος
κάθε Ελληνίδας και κάθε Έλληνα, το βιός των οποίων εξαρτάται
από τον ελληνικό τουρισµό. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-
στούµε τον κύριο Υπουργό.

Αν και δεν προβλέπεται, θα δώσω τον λόγο για δύο τρία λεπτά
στην κ. Ξενογιαννακοπούλου που είναι από το πρωί, εδώ, συνε-
πής.

Κυρία Ξενογιαννακοπούλου, έχετε τον λόγο.
ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, ευχα-

ριστώ. Εξάλλου και ο κ. Μπουκώρος πήρε τον λόγο σήµερα επί
της διαδικασίας…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ας µην ανοίξουµε
όµως κουβέντα γενικότερη. Παράκληση. 

ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Όχι, πολύ σύντοµα.
Όµως οφείλω να απαντήσω σε τρία ζητήµατα που έθεσε ο κ.
Υπουργός. 

Πρώτα απ’ όλα, κύριε Υπουργέ θα έλεγα ότι αντί να κάνετε κρι-
τική στην Αντιπολίτευση, θα έπρεπε να αναγνωρίσετε ότι σε αν-
τίθεση µε τη δική σας αντιπολίτευση τα προηγούµενα χρόνια, και
η Αξιωµατική Αντιπολίτευση, αλλά θα έλεγα συνολικά τα κόµµατα
της ελληνικής Βουλής στήριξαν ιδιαίτερα όταν είχαµε τα δύ-
σκολα υγειονοµικά µέτρα της καραντίνας και µε πολύ µεγάλη
υπευθυνότητα, όπως και ο ελληνικός λαός. 

Επειδή θέσατε λοιπόν το ερώτηµα γιατί κάνουµε κριτική, θα
σας πω το εξής. Κάνουµε κριτική, κύριε Υπουργέ, γιατί όταν εδώ
συζητούσαµε το νοµοσχέδιο του τουρισµού και η αρµόδια τοµε-
άρχης, η κ. Νοτοπούλου και εγώ και όλοι οι συνάδελφοι που εί-
χαµε πάρει τον λόγο, σας είχαµε επισηµάνει ότι άνοιγε ο
τουρισµός, όµως δεν υπήρχαν ακόµα υγειονοµικά πρωτόκολλα,
δεν υπήρχε συγκεκριµένο σχέδιο. 

Μας είπατε ότι θα διαψευστούµε. Και είπαµε «µακάρι να δια-
ψευστούµε», αλλά δυστυχώς εσείς διαψευστήκατε, εσείς και ο
τοµέας του τουρισµού, αλλά και συνολικά η Κυβέρνηση µε τον
τρόπο που χειρίστηκε το άνοιγµα στην οικονοµία και το «βλέπον-

τας και κάνοντας» σε όλους τους τοµείς στα τέλη Αυγούστου.
Και αναφέροµαι και στην παιδεία, την υγεία και το πώς βλέπουµε
όλες τις ανακολουθίες και τις παλινωδίες της Κυβέρνησης να τις
πληρώνει και η χώρα και ο ελληνικός λαός και φυσικά και η ει-
κόνα της χώρας για την οποία τόσο πολύ µιλήσατε. Γιατί, δυστυ-
χώς, η πραγµατικότητα είναι -το είπαν όλοι οι συνάδελφοι
προηγουµένως- ότι ανοίξατε µέσα σε µία σύγχυση και παλινωδία
τις πύλες εισόδου µετά από τη φιέστα της Σαντορίνης. Είδαµε
στη συνέχεια µία παλινωδία, όσον αφορά τα ίδια τα υγειονοµικά
µέτρα για τον τουρισµό, χωρίς να υπάρχει η κατάλληλη στήριξη
όσον αφορά τις επιχειρήσεις. 

Όλοι πήγαµε στους τόπους καταγωγής µας. Εγώ ήµουν στην
Κεφαλλονιά. Έζησα την αγωνία του κόσµου. Είδαµε τον Αύγου-
στο, όταν πλέον είχε ήδη αρχίσει το δεύτερο κύµα να φαίνεται
µε τις συνέπειές του, να αυξάνετε την πληρότητα στα πλοία, αντί
να αυξάνετε ως Κυβέρνηση τα δροµολόγια για τα νησιά. 

Κύριε Πρόεδρε, δεν µπορώ παρά να επισηµάνω ότι -το είπε
και η εισηγήτριά µας- την ώρα που υποτίθεται ότι έχει στηριχθεί
το Εθνικό Σύστηµα Υγείας, έχουµε το Εθνικό Κέντρο Αιµοδοσίας
να µπλοκάρει πλήρως για µία βδοµάδα όσον αφορά τα τεστ. 

Βλέπουµε την πλήρη ανοργανωσιά όσον αφορά την ΚΕΔΕ και
την προµήθεια των µασκών, δεδοµένου ότι αυτή τη στιγµή ανοί-
γουν τα σχολεία και δεν έχει καν προχωρήσει ο διαγωνισµός ή
δεν έχουν καν πάει τα κονδύλια για τις σχολικές καθαρίστριες
για να αρχίσουν τα σχολεία µε πλήρη ασφάλεια. 

Δεν είµαστε εδώ για να ασκήσουµε άσκοπη κριτική. Έχουµε
δηµοκρατικό καθήκον να τα επισηµαίνουµε όλα αυτά, προκειµέ-
νου επιτέλους ως Κυβέρνηση και να σοβαρευτείτε και να µην
εξωραΐζετε τα πράγµατα, αλλά να πάρετε έστω και τώρα όλα τα
αναγκαία µέτρα. 

Ευχαριστώ.
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ (Υπουργός Τουρισµού):

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κύριε

Υπουργέ. Όµως, να µην ανοίξουµε τον διάλογο πολύ, για να κλεί-
σουµε τη διαδικασία. 

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ (Υπουργός Τουρισµού):
Τριάντα δευτερόλεπτα θα χρειαστώ. 

Το είπα και το ξαναλέω. Εκεί που στην πραγµατικότητα είναι η
καρδιά της κριτικής σας της ανέξοδης είναι ότι τη συνεχή παρα-
κολούθηση των δεδοµένων, τη δυναµική διαδικασία, ιδιαίτερα
στο άνοιγµα του τουρισµού, εσείς τη βαφτίζετε «παλινωδία». Δεν
είναι έτσι. 

Τα δεδοµένα αλλάζουν καθηµερινά και θα είµαστε από πάνω
από αυτά τα δεδοµένα και σε ιατρικό επίπεδο. Οι γιατροί οι ίδιοι
βλέπουν νεότερες µελέτες, βρίσκουν νεότερα φάρµακα, λένε ότι
«αυτό που λέγαµε ότι δουλεύει δεν δουλεύει πια» ή οτιδήποτε
άλλο. Θα τους ακούµε και θα τους παρακολουθούµε. Η γνώση
µεταβάλλεται σε κάτι τόσο δυναµικό. Αυτό, λοιπόν, δεν είναι πα-
λινωδία και θα συνεχίσουµε να το λέµε και θα συνεχίσουµε να το
κάνουµε. 

Κατά τα άλλα, ως προς την επιµέρους κριτική για το άλφα ή
το βήτα θέµα, προφανώς εδώ είµαστε, καλά κάνετε να την κά-
νετε και θα συνεχίσουµε να την ακούµε και να τρέχουµε και εµείς
τις διαδικασίες το συντοµότερο δυνατόν. Ξέρετε πολύ καλά
πόσο πρωτόγνωρα ταχύτατα ανταποκρίθηκε η δηµόσια διοίκηση
σε αυτό το θέµα. 

Πιάνεστε καµµιά φορά από θέµατα που ξεπερνάνε χώρες. Οι
χώρες αυτή τη στιγµή και τους προηγούµενους µήνες πάλεψαν
µεταξύ τους για να προµηθευτούν η µία και η άλλη τα τεστ, για
να προµηθευτούν τις µάσκες, τα µέσα ατοµικής προστασίας και
όλα αυτά. Και υπήρξαν περίοδοι µε σοβαρότατες ελλείψεις και
προβλήµατα. 

Η χώρα µας κατάφερε και ανταποκρίθηκε πλήρως και συνεχί-
ζει να ανταποκρίνεται στις ανάγκες. Και ο συντονισµός ο οποίος
έχει υπάρξει είναι πρωτόγνωρος. 

Κλείνω λέγοντας ότι θέλω να διαβεβαιώσω κάθε εργαζόµενο
στον τουρισµό, κάθε επιχείρηση, µικρή, µεσαία ή µεγάλη, κάθε
προορισµό, πως, όπως και στην αρχή και στο µέσο της διαχείρι-
σης της κρίσης βρήκε τη στήριξη που έπρεπε από την Κυβέρ-
νηση, έτσι και στις επόµενες εξαγγελίες και το επόµενο διάστηµα
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θα βρει τη στήριξη από την Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη
και της Νέας Δηµοκρατίας. 

Θα το κάνουµε προσπαθώντας, εµείς από τη µεριά µας ως
Υπουργείο Τουρισµού, να µειώσουµε όσο γίνεται το πρόβληµα,
µε το να επιτρέψουµε στην τουριστική οικονοµία να ενεργοποι-
ηθεί και να λειτουργήσει όσο γίνεται και όσο οι υγειονοµικές συν-
θήκες το επιτρέψουν. 

Αυτή τη µάχη θα συνεχίσουµε να δίνουµε καθηµερινά και αυτή
είναι η υπόσχεσή µας, όλης της πολιτικής ηγεσίας, του Υφυπουρ-
γού, του Μάνου Κόνσολα, και εµένα προσωπικά, προς τον ελλη-
νικό λαό και τους ανθρώπους του τουρισµού. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε κύριε

Υπουργέ. 
Έχω την εντύπωση ότι δόθηκε σε όλους, µε πολύ µεγάλη

ανοχή από την πλευρά µου, η δυνατότητα να µιλήσουν. Μάλιστα,
µπορώ να πω ότι εγώ ξέφυγα από τα καθήκοντά µου, προκειµέ-
νου να µη διακόψω κανέναν, που µπορούσα. 

Και µε αυτή τη διαδικασία και µε την τελευταία τοποθέτηση
του Υπουργού κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση ενιαία επί της
αρχής, των άρθρων και του συνόλου του Υπουργείου Τουρισµού:
«Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνικής

Δηµοκρατίας και της Κυβέρνησης της Δηµοκρατίας της Σερβίας
για συνεργασία στον τοµέα του τουρισµού».

Εισερχόµαστε στην ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου και η ψήφισή τους θα γίνει χωριστά. 

Θέλω να επισηµάνω ότι η ψηφοφορία περιλαµβάνει την αρχή
του νοµοσχεδίου, το άρθρο πρώτο, το άρθρο δεύτερο, το ακρο-
τελεύτιο άρθρο, καθώς και το σύνολο του νοµοσχεδίου. 

Αφού καταχωρηθεί η ψήφος σας, έχετε τη δυνατότητα να την
ελέγξετε ή και να την αναθεωρήσετε έως τη λήξη της ψηφοφο-
ρίας. Για οποιαδήποτε απορία απευθυνθείτε στο Προεδρείο προ-
κειµένου να σας συνδράµουν οι αρµόδιοι υπάλληλοι.

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Παρακαλώ να κλεί-

σει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.
(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Οι θέσεις των κοµµά-

των, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλεκτρονικό
σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής συνε-
δρίασης και έχουν ως εξής:
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Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνι-
κής Δηµοκρατίας και της Κυβέρνησης της Δηµοκρατίας της

Σερβίας για συνεργασία στον τοµέα του τουρισµού

Επί της Αρχής     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: ΝΑΙ
Άρθρο πρώτο     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΝΑΙ

Άρθρο δεύτερο     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: ΝΑΙ

Ακροτελεύτιο άρθρο      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: ΝΑΙ
Επί του Συνόλου     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΝΑΙ
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεπώς το σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Τουρισµού: «Κύρωση της Συµφωνίας µε-
ταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Κυ-
βέρνησης της Δηµοκρατίας της Σερβίας για συνεργασία στον
τοµέα του τουρισµού» έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία ενιαία επί
της αρχής, των άρθρων και του συνόλου και έχει ως εξής:

«Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελλη-
νικής Δηµοκρατίας και της Κυβέρνησης της Δηµοκρατίας της
Σερβίας για συνεργασία στον τοµέα του τουρισµού

Άρθρο πρώτο

Κυρώνεται και έχει την ισχύ, που ορίζει η παρ.1 του άρθρου
28 του Συντάγµατος, η Συµφωνία µεταξύ της Κυβέρνησης της
Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Κυβέρνησης της Δηµοκρατίας
της Σερβίας για συνεργασία στον τοµέα του τουρισµού, που υπο-
γράφηκε στην Θεσσαλονίκη, στις 13 Ιουλίου 2017, το κείµενο της
οποίας σε πρωτότυπο στην ελληνική και αγγλική γλώσσα έχει ως
εξής:
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Άρθρο δεύτερο

Τα Πρωτόκολλα ή Συµφωνηµένα Πρακτικά των συνόδων της
Μικτής Επιτροπής του άρθρου 8 της Συµφωνίας εγκρίνονται µε
κοινή πράξη των αρµοδίων κατά περίπτωση Υπουργών.

Άρθρο τρίτο

Η ισχύς του παρόντος νόµου αρχίζει από τη δηµοσίευσή του
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως και της Συµφωνίας που κυ-
ρώνεται από την πλήρωση των προϋποθέσεων του άρθρου 12
αυτής.

Αθήνα,.........................2020

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο
για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως προς την
ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Το Σώµα παρέσχε τη

ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 13.45’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο, ηµέρα
Παρασκευή 4 Σεπτεµβρίου 2020 και ώρα 9.00’, µε αντικείµενο
εργασιών του Σώµατος: κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση επι-
καίρων ερωτήσεων.

18016 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

1. ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 2. ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                              ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ

3. ΠΑΙΔΕΙΑΣ ΚΑΙ
ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ

4. ΤΟΥΡΙΣΜΟΥ».


